
Kamniški 
St. 2 Leto XXXVI Kamnik, 30. januarja 1997 

Razstava urbanističnih in arhitekturnih načrtov Term Snovik 

Korak bližje k uresničitvi 
Fakulteta za arhitekturo Univerze 

v Ljubljani, Zarja Kovis d. d. in ZKO 
občine Kamnik so v razstavišču Vero
nika 17. januarja odprli razstavo ur
banističnih in arhitekturnih načrtov 
Term Snovik. 

Številne zbrane je pozdravil Tone 
Ptičar, tajnik ZKO, brata Podlesek 
Pa sta poskrbela za glasbene užitke. 
Spomnil je, da so podobno muzici-
fali že pred davnimi leti tudi v salo
nu Prašnikarjevega zdravilišča Kur-
haus v sprostitev, veselje in zabavo 
gostov, ki so prihajali v mesto pod 
Grintovci iz različnih krajev tedanje 
monarhije. Med gostije bil celo sam 
Presvitli cesar z Dunaja. Čeprav se je 
tedanja zgodba o kamniškem zdra
vilišču v prvih desetletjih tega stolet
ja končala, je tiho v globinah zem

lje žuborel studenček, kot da bi ča
kal, da mu bo nekdo odprl in poka
zal pot na svetlo, da se nekdanja 
zgodba obnovi, posodobi, razširi, 
skratka, da spet postane aktualna. 
Domačini v Tuhinjski dolini so za ta 
studenček ali zdravilno vodo vede
li, vedno bolj na glas pa so o njej 
razmišljali in govorili strokovnjaki. 
Tone Ftičar je izrazil prepričanje, da 
so načrtovalci kompleksa Term 
Snovik v ureditvenem načrtu mislili 
tudi na prostor za glasbo. K besedi 
je povabil župana Toneta Smolni
karja, vodjo in avtorja tega pro
jekta doc. dr. Borisa Leskovca s 
Fakultete za arhitekturo Univerze 
v Ljubljani in direktorja Zarje Ko-
vis d. d. Ivana Hribarja. 

Naš župan Tone Smolnikar je 
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Novi simboli in krajevni 
praznik KS Mekinje 

Svet KS Mekinje bo v kratkem 
sprejel nov statut KS Mekinje, v 
katerem je na novo določil kra
jevni praznik, zastavo in grb. Pri 
tem je upošteval krajevno zgodo-

krajevni grb uporabljal kar ka
mniški občinski grb. Zato smo se 
v Svetu KS Mekinje odločili 
predlagati nov grb, ki pa izhaja 
iz krajevne zgodovine. 

Mekinjski samostan, biser Mekinj, pa tudi Kamnika. 
(foto Milan Windschnurer) 

Za osnovo grba smo vzeli dru
žinski grb rodbine Gallenberg, ki 
je imela pomembno vlogo v zgo
dovini našega kraja. Gospodje 
Gallenberški so se pred letom 
I296 imenovali Mekinjski. V Me
kinje so se prišli iz Bavarske in 
so bili najprej ministeriali Ande-
xov. Po vsej verjetnosti so bili iz 
okolice Mlincima, kar kaže tudi 
nemško ime za Mekinje Munc-

Nadaljevanje na 2. strani 

vino, na katero smo lahko Me-
kinjčani zelo ponosni, čeprav se 
tega mnogokrat ne zavedamo. 
. Namen tega prispevka je kra
janom Mekinj na kratko predsta
viti najpomembnejše dogodke in 
simbole iz krajevne zgodovine, 
na katere se je svet KS oprl pri 
Predlaganih rešitvah. 

Najprej nekaj besed o grbu. 
Do sedaj KS Mekinje ni imela 
lastnega grba in se je uradno za 

Moste 88 A 

Prodajalna obutve in tekstila 
tel.:841-029 

Kam po pustne maske 
in lasulje? 

Scorpio uas pričakuje! 

po pozdravu in dobrodošlici poja
snil, da so svetniki ureditveni načrt 
podprli pred lanskimi parlamentar
nimi počitnicami na 17. seji občin
skega sveta. Iz razstavljenega gradi
va naj bi se obiskovalci natančneje 
seznanili z načrti, zarnislimi in s 
strokovnimi pristopi, ki so sledili 
ambiciji postaviti zdravilišče, o ka
terem sanjajo in so sanjali mnogi 
naši predniki. In ne samo domači
ni Tuhinjske doline, ampak tudi kar 
nekaj podjetij, so že imeli ideje, ven
dar iz tega ni bilo nič. do pred nekaj 
let nazaj, ko so se zamisli in kom
pletni prijemi v praksi začeli inten
zivneje razvijati. Župan je še pouda
ril, da je bila na poti sprejemanja 
ureditvenega načrta vrsta ovir. 

Nadaljevanje na 3. strani 
Župan Tone Smolnikar je razstavo ureditvenega načrta Term Snovik pohvalno ocenil, saj pomeni korak 
bližje k izvedbi zastavljenega projekta. VERA MEJAČ 

Sklicana 22. seja občinskega sveta 

O ureditvenih načrtih 
in uporabi grba 

Igor Podbrežnik, predsednik 
občinskega sveta, je za sredo 
29. januarja sklical prvo letošnjo 
oziroma 22. sejo občinskega sveta. 
Svetniki se bodo tokrat lotili ne
koliko obsežnejšega dnevnega re
da. V 18. točk obsegajočem pred
logu dnevnega reda jih je šestina 
namenjena prostorskim aktom, 
ponovno pa je uvrščen v obravna
vo predlog odloka o uporabi grba 
in zastave občine Kamnik, ki so ga 
konec lanskega leta odložili. 

Med prostorskimi akti je naj
prej na vrsti obravnava in spre
jem pripomb z javne razgrnitve 
in javne obravnave osnutka od
loka o ureditvenem načrtu PN-
1 Arboretum Volčji Potok in 
sprejem osnutka odloka, sledil 
bo posebej s strani športnikov 
težko pričakovani osnutek odlo
ka o zazidalnem načrtu M - l Pod 
Skalco. V ta sklop pa sodi tudi 
obravnava in sprejem stališč do 
pripomb z javne obravnave 
predloga za spremembo odloka 
o ureditvenem načrtu MO-2 
Moste in sprejem osnutka odlo
ka. 

S sprejetjem sprememb odlo
ka o nadomestilu za uporabo 
stavbnega zemljišča bo občinski 
svet uvedel plačevanje tega pri
spevka tudi na območju Velike 
planine, s posebnim sklepom pa 
bo določil tudi novo vrednost 
točke za izračun nadomestila za 
uporabo stavbnega zemljišča. 
Dve točki dnevnega reda bodo 
občinski svetniki namenili varo
vanju okolja: obravnavali bodo 
zelo pomemben dokument, os
nutek programa varstva okolja v 
občini Kamnik, nič manj po

memben pa ni tudi koncept rav
nanja z odpadki v naši občini. 

Za športnike bo gotovo zani
miv Pravilnik o sofinanciranju 
športa v občini Kamnik, ki naj 
bi pomagal razrešiti mnoge di
leme tudi v zvezi s financira
njem športnih objektov, ki so se 
jih lani lotevali tudi občinski 
svetniki. 

Med premoženjskimi zadevami 
bodo svetniki sklepali o nakupu 
nepremičnin, predvsem stano
vanj, in določili visino najemni
ne za zgradbo na Glavnem tr
gu 23, poleg občinske stavbe. 

Občinski svet bo obravnaval 
tudi osnutek odloka o gospodar
ski javni službi za urejanje poko
pališč in opravljanje pogrebnih 
storitev, d o k o n č n o pa naj bi 
sprejel odlok o pokopališkem re
du in odlok o koncesijah za op
ravljanje vzdrževanja javne raz
svetljave. Poleg dokončnega 
sprejetja okvirnega delovnega 
programa občinskega sveta za le
tos bodo svetniki obravnavali tu
di poročilo o uresničevanju skle
pov občinskega sveta in seveda 
na koncu postavili tudi nova 
vprašanja in dali nove pobude 
občinski upravi. 

F. S. 

Naslednja 3. številka 
Kamniškega občana bo 
Izšla v četrtek, 13. februarja. 
Članke sprejemamo naj
kasneje do srede, 5. 
februarja, oglase, zahvale In 
obvestila pa do torka, 11. 
februarja. 

k s ž n a 

V S E Z A P U S T A 

MASKE. LASULJE IN VSI POTREBNI DODATKI v: 
• PE TIP-TOP na Glavnem trgu (831-423) 
• PE KNJIGARNA na Ljubljanski (815-295) 
• PE DISKONT na Perovem (812-580) 

OBLAČILA v: 
PE MODNA HIŠA na Medvedovi (831-404) 

Ob 8. februarju, 
kulturnem prazniku 

Čeprav je malce dolgočasno, da govorimo o kulturi ob jubileju smrti naše
ga znamenitega pesnika Prešerna, se tudi tokrat prepustimo tej neškodljivi na
vadi. 

Tisti, ki se v Kamniku na kakršen koli način ukvarjamo s kulturo, o nje
nem poslanstvu zlasti intenzivno razmišljamo ob oblikovanju proračunov. Vi-
sokodoneče besede, ki naj bi iz kulturnega dremeža zbudile široke množice, in 
visoko zastavljeni cilji ter skrbno oblikovani programi prav malo zaležejo, če 
ni dovolj denarja. Zato bi bilo toliko bolj pomembno, ko bi pristojno ministrstvo 
in tudi občine izvajalce kulturnih programov, ki so hkrati tudi porabniki pro
računskih sredstev, obravnavali kot partnerje, s katerimi jih vežejo skupni cilji 
in dogovori. Torej ne le kot tiste, ki se z drugimi vred »[julijo« za proračunski 
žakclj in ki bi jim veljalo še tu in tam malo odškrniti davkoplačevalski denar. 
Skupni interes ustanoviteljev, torej republike in občine, ter javnih kulturnih za
vodov naj bi bil, da bi imeli ljudje poleg zdrave pitne vode in asfaltiranih cest 
tudi dobre knjižnice, primerno krajevno kulturno ponudbo, možnost ohranja
nja kulturno-zgodovinske dediščine ipd. Poudarjam besedico - skupni. 

Kar hočem povedati, je ^ 
predvem to, da kultura ni 
nekaj nadstandardnega, 
nekakšna nadgradnja, 
pač pa je del vsakdanjika 
in to ne le ob pomembnih 
in elitnih praznikih. To je 
obisk knjižnice, izposoja 
knjig in drugega neknjiž-
nega gradiva, uporaba 
vseh informacijskih virov, 
ki so na voljo tudi v elek
tronski obliki; to je vsaka 
pevska vaja mnogih pev
skih zborov po vsej občini; 
to so tudi kulturna društ
va po vaseh in ujvizoritve 
po vaških odrih, to so raz
stave, udeležba na prire
ditvah, knjige o Kamniku, 
raziskovanje naše prete
klosti, ohranjanje in zbi
ranje kulturno-zgodovin
ske dediščine. Vse to živi 
in vrvi torej tudi v Kamni
ku. Mnogo bi pripomoglo 
vsaj k dobremu občutku 
to, da bi torej ustanovitelji in tudi porabniki kulture na to prenehali gledati kot 
zgolj na porabo denarja, saj je v kulturi sicer bolje. Modno je sicer govoriti me-
negmentu v kulturi, vendar brez podpore države in občin ne bo šlo. Veliko je 
tudi sponzorstva in donatorstva, na kar se mnogokrat opiramo tudi v Kamni
ku, ljetos brez sponzorskih sredstev ne bi mogli dokončati projekta potujoče 
knjižnice. Tudi nekaj drugih dogodkov so podprla nekatera podjetja. Vendar 
pa bi v zvezi s tem morala storiti nekaj tudi država in jinančno podpiranje kul
ture šteti kot davčno olajšavo. Je pa tudi res, da je »prosilcev« neusmiljeno ve
liko, da se gospodarsko stanje slabša in s tem tudi možnosti takšnega podpi
ranja kulture. Vendar pa kulturne dejavnosti lahko podjetjem nekaj ponudijo 
in tudi to je trženje, torej ne gre le za enostranske prošnje. Podpiranje kulture 
vpliva tudi na podobo podjetja, kije vsekakor pozitivna in boljša, če njegovo 
ime preberemo na notranjem ovitku knjige ali na vabilu na kulturno priredi
tev kot pa na plankah ob pasji procesiji. Menim pa tudi, da pohod tržne mi
selnosti v kulturo prinaša predvsem spremembo v miselnosti kulturnikov in ne 
uporabnikov. Kolikokrat imamo v knjižnici slab občutek ob zaračunavanju 
članarine za 700 ali 1500 sit, kar prinaša celoletno zastonj izposojo; hkrati 
pa toliko stane pica ali nekaj piv, ki se jih da mimogrede konzumirati. 

Kultura torej je, le vzeti jo je treba, včasih tudi nekaj plačati, predvsem pa jo 
je treba uživati in ceniti, ker je tega vredna. Množičnost ni nujen pogoj, da gre 
za kvalitetno stvar, saj je Helena Blagne (da ni bila katera druga njenega ko
va?) v Špitaliču povzročila prave prometne zastoje, ki za ta konec najbrž niso 
pogosti, česar pa ne bi zmogla npr. letošnja nobelova nagrajenka za književ
nost. Bog ne daj, da bi množičnost omalovaževali kot nekaj apriorno manj
vrednega, saj se vsi radi kdaj zabavamo; trdim samo, da množičnost ni vedno 
merilo kvalitete in da ima množičnost predvsem bolj turistične učinke kot kul
turne. 

Če zmorete, potem uživajte tudi v kulturi, saj je stranskih učinkov veliko manj 
kot pri drugih užitkih! 

BREDA PODBREŽNIK VVKMIR 

Miha MaleS: France PreSeren, 1948 
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Novi simboli in krajevni praznik 
Nadaljevanje s 1. strani 
hendor (- munchenska vas). Le
ta 1296 so se iz Mekinj preselili 
na grad Gallenberg (Gamberk) 
nad Zagorjem in se zaceli po 
njem tudi imenovati. Člani rod
bine Gallenberg so bili nosilci ne
katerih najpomembnejših oblast
nih funkcij na Kranjskem (dežel
ni upravnik, deželni glavarji). Leta 
1666 so dobili grofovski naziv, 
vrh pa so dosegli v začetku 
18. stol. Bili so lastniki in uprav
nik Se nekaj gradov na takratnem 
Kranjskem in ustanovitelji samo
stana klaris v Mekinjah. 

Nekateri Gallenbergi so pokopa
ni tudi v mekinjski župnijski cerkvi, 
kjer so še danes dobro vidni nji
hovi nagrobniki in rodbinski grbi. 

Grb predstavlja srebrna koni-

13 kmetij in patronalno pravico 
nad prastaro kapelo sv. Marije, 
predhodnico leta 1456 postavlje
ne župnijske cerkve. Obdržal pa je 
dedno odvetništvo nad njo. Usta
novitev je nekaj mesecev kasneje 
potrdil tudi papež Bonifacij VIII. 
Ta samostan pomeni za Mekinje 
najpomembnejšo ustanovo v kra
jevni zgodovini. Po njegovi zaslugi 
so postale Mekinje znane na šir
šem Kranjskem, pa tudi izven-
kranjskem prostoru. Zato bi na 
tem mestu povedal nekaj več o 
zgodovini samostana. 

Samostan v srednjem veku ni 
pomenil le duhovno, ampak pred
vsem gospodarsko središče. Te 
cerkvene ustanove so bile podob
ne delovanju lastnih gospodarskih 
podjetij, ki jih je omejevala le 

Tirnem 

Samostan Mekinje, gravura 1689 

ca meča na rdeči podlagi. Nad gr
bom je letnica 1143, ki predstav
lja leto, ko se ime Mekinje prvič 
omenja v listini. V tej listini je 
Walter iz Malte daroval vetrinj-
skemu samostanu dve kmetiji v 
Narečah. Med pričami se omenja 
Wilijem Mekinjski (de Muchen-
dorf). Listino datirajo v obdobje 
med leti 1143 do 1147. 

Pri zastavi smo upoštevali os
novno heraldično pravilo, naj bo
do na zastavi prisotne barve in 
grba (razporeditev belih in rde
čih polj, glej za prilogi). 

Sedaj pa še o datumu za nov 
krajevni praznik. Stari datum 
27. julij se nam zdi nesprejemljiv, 
saj nima s krajevno zgodovino nič 
skupnega, poleg tega pa je bil le 
prepis nekdanjega občinskega pra
znika. Zato smo se odločili, da bo 
novi krajevni praznik 9. oktober. 
Na ta dan leta 1300 je Žiga (Se-
ifried) Gallenberg skupaj z ženo 
Elizabeto ustanovil v svojem ne
kdanjem gradu v Mekinjah ženski 
samostan reda svete Klare in mu 
daroval več posesti, med drugim 

bolj ali manj močna papeževa ob
last. Samostan je bil v srednjem 
veku glavni prejemnik in lastnik 
premoženja, ki so ga samostanu 
podarjali razni danatorji, večino
ma rodbine, ki so imele v samo
stanu družinske člane. 

Če si pogledamo socialno 
strukturo redovnic v mekinjskem 
samostanu klaris, ugotovimo, da 
so v glavnem pripadale srednje
mu sloju plemstva, pa tudi najviš
jemu sloju meščanstva. 

V samostan so večinoma vsto
pale vzhodnogorenjske plemkinje 
iz gradov: Blagovica, Brnik, Črne-
lo, Gallenberg Kolovec. Kukenberg, 
Limberk, Mengeš, Pšata, 
Vranja Peč. Kot posledi
ca sorodstvenih, politič
nih in gospodarskih vezi 
s kranjskim plemstvom 
pa je bilo v Mekinjah tu
di veliko štajerskih in ko
roških plemkinj (hčerke 
celjskih grofov, plemkinje 
iz Vitanja, Moossheima, 
Mozirja, Hanava). Me
ščanke pa so bile iz Ka

mnika, Gradca, Beljaka, Škofje Lo
ke, Ptuja in Vvolfsberga. 

Tako si je samostan v Meki
njah pridobil velike posesti in 
premoženje, ki je leta 1781 dose
glo vrednost 84.386 goldinarjev. 
Poleg tega pa je imel samostan 
takrat v lasti Se 223 hub (kmetij). 
Za primerjavo naj navedem, da je 
vrednost malteške komende sv. 
Petra v Komendi istega leta zna
šala le dobro polovico te vsote. 

Leta 1388 je samostan dobil so
dno pravico nad svojimi podlož-
niki, leta 1471 so ga oplenili Tur
ki, leta 1577 pa ga je papež Gre
gor XIII. povzdignil v opatijo. 

V samostan je prodrl tudi 
vpliv protestantizma, katerega je 
bila obtožena tudi predstojnica 
samostana Suzana Gornjegrajska 
(1585-1593). 

Leta 1682 so samostan do tal 
podrli in do leta 1686 postavili 
novega, ki je sodil med najlepše 
samostane na Kranjskem. Ta no
vi samostan je upodobil v delu 
Slava vojvodine Kranjske tudi Ja
nez \Vajkard Valvasor, ki je na
pravil tudi najstarejšo listo opa-
titij samostana, ki pa ni čisto kro
nološko natančna. Brez dvoma je 
bila prva predstojnica samostana 
Klara Gallenberg, hči ustanovite
ljev samostana. Naj omenim tu
di to, da so v kapeli svetega Ko-
lomana v mekinjski župnijski 
cerkvi naslikani grbi nekaterih 
predstojnic samostana. 

Samostan so 12.1.1782 s »paten
tom« cesarja Jožefa II. razpustili in 
takrat se je začela nekaj več kot 
stoletna agonija samostana, ki je slu
žil raznim namenom (vojašnica, bol
nišnica, državni uradi). Premoženje 
pa je prešlo na Cerkveni sklad. 

Leta 1902 pa so samostan ku
pile ljubljanske urSulinke, ki so 
samostanu spet vrnile dušo. V 
njem so ustanovile dekliško me
ščansko šolo, ki je imela od 1924 
pravico do javnosti in so jo obi
skovala dekleta iz bližnje okoli
ce. To njihovo dejavnost so leta 
1941 nasilno prekinili Nemci, ki 
so urSulinke izgnali iz samostana. 

Po vojni so se urSulinke vrni
le v samostan, toda del samosta
na je bil nacionaliziran in je slu
žil raznim namenom. 

Zadnja leta so dobile uršulin-

Mekinjski grb 

ke po vojni nacionalizirano pre
moženje nazaj, vendar pa je v ze
lo slabem stanju, saj se v objekt 
več desetletij ni nič vlagalo. Po
sebej kritično je propadanje sa
mostanskega zidu, ki ga razjeda 
vlaga, ponekod pa so načeli tudi 
temelji. Sestre uršulinke, ki so vsa 
leta po vojni z nujnimi adapta
cijami skrbele, da objekti ni še 
bolj propadal, ne zmorejo vsega 
bremena obnove same. Potrebna 
bi bila pomoč širše lokalne sku
pnosti. Skoda bi bilo, če bi samo
stan propadel, saj je zaradi vse
ga zgoraj povedanega pomemben 
pomnik naše zgodovinske in kul
turne dediščine, poleg tega pa bi 
ga bilo možno zaradi njegove ču
dovite lege vključiti v turistično 
ponudbo kamniškega območja. 
Čez nekaj let bomo praznovali 
tudi 700 let obstoja samostana. 

Ne bi pa smeli dopustiti, da 
propade v Mekinjah tudi ta kul
turno zgodovinski objekt. 

D A M J A N HANČIČ 

CATVtudi na področju 
Most in Komende 

Obnova telefonije je priložnost tudi za sočasno napeljavo 
C A T V - kabelske televizije. Če tega sedaj ne bomo izkoristili, 
potem bi se morali od C A T V v tem delu občine verjetno za 
vedno odpovedati, saj ni mogoče, da bi delali posebej izkope 
za CATV. 

Ob pričetku del so se posamezne KS dogovarjale s Teleko
mom in podizvajalcem Tegradom. V novembru pa so predse
dniki KS Moste, Komenda in Križ podpisali skupno pogodbo s 
Tegradom, da bo ta poleg cevi za telefonijo položil še cevi za 
CATV. Istočasno so podpisali še pogodbo s Skladom stavbnih 
zemljišč za posojilo petih milijonov SIT. Prvi del investicije, to 
je položitev primarne in lokalne cevi, bo vreden 7,170 mio. Us
tanovili so še pripravljalni odbor za CATV, v katerem bodo 
predsedniki KS g. Mitja Remše, Tone Špenko in Peter Peter
im, poleg njih pa še Stane Zamik kot koordinator odbora, Pa
vel Ocepek, kot nadzorni, in Vinko Ovijač. 

V prvem delu bo potrebno položiti cev od pošte Bakovnik 
do pošte Komenda in še približno 20 km cevi za lokalni raz
vod. V te cevi bo pozneje položen kabel. Ko bo podpisana po
godba s podjetjem, ki bo polagalo kabel in delalo posamezne 
priključke, in ko bo znano število priključkov, bo znana cena 
posameznega priključka. Priključke bo možno delati le sočasno 
s telefonsko napeljavo, ker morata biti cevi v medsebojni raz
dalji 20 cm. Glede na veliko zanimanje (vsaj na področju Most, 
kjer so večino prijav že opravili, se bo okoli 80% gospodinjstev 
priključilo na CATV) bo posamezni priključek razmeroma po
ceni. 

Kakšne so prednosti CATV? 
Preko C A T V bomo lahko spremljati vse lokalne T V (A ka

nal, POP TV, TV3), večino satelitskih T V postaj, med njimi tu
di nekatere, ki so kodirane, in kamniški T V IMPULZ. Za spre
jem teh postaj preko CATV ne potrebujemo anten na strehi 
kot tudi ne satelitske antene. Za uporabo CATV se plačuje en
krat letno stroške vzdrževanja. 

VINKO OVIJAČ 

V KS Šmarca tudi letos 
prednost kanalizaciji 

Mekinjska zastava 

Za nami so novoletni prazniki in 
že se srečujemo z novimi problemi v 
tekočem letu tako vi, krajani v do
mačem okolju, kot tudi Svet KS. Že 
na zadnjih sejah Sveta smo obrav
navali program dela v letu 
1997. Tudi to leto je prednostno na
daljevanje izgradnje sekundarnega 
kanalizacijskega omrežja. Predvide
vamo, da bo prva faza zaključena 
nekje do poletnih mesecev, nato sle
di pavza do jeseni, ko naj bi se na
daljevalo delo na drugi fazi. Glede 
na obseg sredstev, ki bodo na voljo 
po sprejetem občinskem proračunu, 
in zainteresiranost krajanov bo na
knadno dogovorjena trasa nadalje
vanja izgradnje. Ob tej priložnosti 
naj omenim, da na vzhodnem delu 
centra Šmarce ni dovolj pripravlje
nosti za izgradnjo tako pri lastnikih 
parcel kot tudi pri podpisovanju po-

Odmevna mednarodna predstavitev 
turistične ponude alpskih cest 

Turistična regija Alpski svet 
Karavank, Kamniško Savinjskih 
Alp, ki postaja vse večja in bo
lje organizirana turistična ponud
ba sedaj že 24 slovenskih občin, 
se je prvič mednarodno predsta
vila na mednarodnem turističnem 
sejmu VALKANTIEBEURS v Ut-
reehtu na Nizozemskem. 

Ta sejem je eden največjih v 
Evropi, saj se ga je letos udele
žilo 1580 turističnih ponudnikov 
iz 102 držav. 

Center za turistično promoci
jo Slovenije je letos kot svojo os
rednjo predstavitev na tem sejmu 
predstavil slovensko turistično 
novost projekt ALPSKE CESTE. 

Ne slučajno je bila za to pri
ložnost izbrana Nizozemska, saj 
so gostje iz držav BENELUXA, 
poleg turistov sosednjih držav, 
najbolj pogosti turistični gostje v 
alpskem sredogorju Karavank in 
Kamniško Savinjskih Alp. 

Za to priložnost je BSC - Po

slovno podporni center iz Kranja, 
ki vodi in koordinira celoten pro
jekt gorenjskih, kamniško-domžal-
skih, savinjskih, koroških, šaleških, 
spodnje štajerskih in zasavskih 
občin, izdal štiri lične prospekte 
v angleščini in nemščini, ki pred
stavljajo turistično ponudbo 24 
občin in 10 turističnih transver-
zal: 

planinsko, planSarsko, pohodni-
ško, kolesarsko, lovsko, naravnih 
znamenitosti, muzejev, gradov, 
cerkva, športa in rekreacije, ku-
linarike ter jezersko rečnih. 

ALPSKE CESTE so se na sej
mu predstavile s svojo značilno 
alpsko ponudbo. Predstavile so 
svojo posebnost - planšarje s 
svojo etnološko, glasbeno in ku
linarično ponudbo, alpsko folklo
ro in melos so uspešno predsta
vili plesalci in ansambel iz Pred-
vora in mengeški muzikantje 
pod vodstvom župana in glasbe
nika Janeza Pera ter ansambel 

KsunniSki občan - Ustanovitelj Občina Kamnik, izdajatelj Bistrica, d.o.o., Kamnik, 
Ljubljanska 3/a. direktorica SaSa Mejač, oec. Ureja uredniški odbor. Odgovorni 
urednik Franc Svctclj. Strokovna sodelavka Vera Mejač. Lektorica Breda Podbrež-
nik-Vukmir. Tehnični urednik Franci Vidic. Na podlagi zakona o PD in mnenja 
Urada vlade za informiranje sodi časopis med proizvode informativne narave, za 
katere se plačuje 5% davek. Kamniški občan izhaja dvakrat mesečno v nakladi 11.200 
izvodov in ga prejemajo vsa gospodinjstva brezplačno. Naslov uredništva: Kamnik. 
Glavni trg 24 (občilu), tcl/fax: 831-311. Žiro račun: Bistrica, d.o.o, 50140-603-53872. Ro
kopisov in fotografij ne vračamo. Tisk Delo - Tisk časopisov in revij d.d. Ljubljana. 

Razpotnik. S svojimi nastopi na 
glavnem prireditvenem prostoru 
in po razstavnih prostorih so 
vzbujali odobravanje in naklo
njenost obiskovalcev in razstav-
ljalcev, hkrati pa dodobra napol
nili slovenski del. 

S kulinaričnimi alpskimi speci-
alitetami ETE, KOČNE, tunjiških, 
savinjskih, koroških kmetov in 
gostincev ter mošta, močeradov-
ca, zelenca in borovničevca v 
sodčkih in Štefanih so še poseb
no pritegnili obiskovalce. 

Posebno domačini, ki so veli
ki ljubitelji različnih spominov, 
pa so bili navdušeni nad našimi 
alpskimi spominki planšarjev, 
kmečkih orodij, sodčkov pa tudi 
s kolekcijo alpskih vaz, krožnikov 
in spominkov s transverzal, ki jih 
je prispeval STUDIO ŠIK 

Tako domačini kot turistične 
agencije in turoperatorji iz dru
gih držav so pokazali veliko za
nimanje za turistično ponudbo 
alpskih transverzal. Posebno za
nimanje so vzbujale planšarske, 
lovske, kolesarske, pohodniške in 
planinske transverzale in ekolo
ški turizem naravnih znamenito
sti, kulturno zgodovinska ponud
ba gradov, cerkva in muzejev ter 
aktivne oblike športno rekreacij
ske ponudbe, ki so jo posebno 
dobro predstavili predstavniki ko

roških občin v okviru turistične
ga projekta Park kralja Matjaža 
ter ponudba kmečkega turizma 
savinjskih občin. 

Še posebno pa razveseljuje vi
sok obisk predsednika Kraljevske
ga ekološkega društva, ki je ob
ljubil strokovno in finančno po
moč pri nadaljnjem razvijanju 
ekoturistično usmerjenih progra
mov. Zelo dobrodošla pa bo po
moč Inštituta za turizem in ne
katerih pobratenih občin ter slo
venskih izseljencev, s katerimi so 
dogovorjeni programi sodelovanja 
pri usposabljanju turističnih de
lavcev ALPSKIH CEST, ki ga v 
sodelovanju z Republiškim zavo
dom za zaposlovanje in BSC 
Kranj izvajajo v okviru javnih 
del. 

Veliko zanimanja je bilo tudi 
za skupno ponudbo Gospodar
skega združenja slovenskih žični-
čarjev, saj bodo sodelovali z ni
zozemsko strokovno smučarsko 
organizacijo in organizatorji izle
tov. 

Kljub skromnim sredstvom in 
velikega prispevka nastopajočih, 
ki so nastopili brezplačno, pa je 
tudi ta nastop pokazal, da smo v 
tujini uspešni le s pristno doma
čo ponudbo in predstavitvijo na
šega narodnega okolja. 

Časi državnih uradnikov in 
različnih nezainteresiranih posre
dnikov in različnih zastopnikov 
so le razmetavanje denarja in ug
leda, saj med prospekte in kuli
se zaide le malokateri potencial
ni turist. 

godb, zato bomo verjetno prisiljeni 
začasno obiti to področje in nada
ljevati drugje, kjer je ta pripravljenost 
večja. V preteklem tednu smo se na 
terenu skupaj s strokovnimi služba
mi dogovarjali spremembe načrta 
izgradnje v skladu s pripombami, ki 
so jih predlagali občani. V roku 
enega meseca pričakujemo, da bo
do izdelane meritve, nato pa Se ko
rektura projekta. O teh aktivnostih 
vas bomo sproti obveščali. 

Prav gotovo večina krajanov ne 
ve, da imamo v KS zgrajene nove 
hise z vso potrebno gradbeno doku
mentacijo, kipa nimajo priključene 
pitne vode. Verjetno smo si edini, da 
se na pragu dvajsetega stoletja kaj 
takega ne bi smelo zgoditi, ne gle
de na vse objektivne razloge, kijih 
navaja izvajalec oskrbe s pitno vo
do. Zadali smo si nalogo, da tem 
posameznikom pomagamo, da si 
pridobijo to osnovno dobrino. 

Z namenom, da bi lahko ulice, 
kjer bodo že položene kanalizacij
ske cevi, ustrezno uredili z dovozi, 
elektrifikacijo in ustreznimi označ
bami, predvidevamo, da bo v teko
čem letu izdelana dokumentacija, 
po kateri se bodo izvajala vsa za

ključna dela asfaltiranja, elektrifi
kacije in označb ulic. 

Ureditev postajališča na menge
škem polju so se lotevali že odbor
niki pred nami, zato bomo nadalje
vali z aktivnostmi pri izgradnji av
tobusnih postajališč in podaljšanju 
železniškega perona v povezavi z os
vetlitvijo in prometno signalizacijo. 

Tudi kulturni dom bomo skuša
li sanirati z boljSo izolacijo in ga 
oživiti. Iščemo najemnika za pro
stor, kije ločen od dvorane na se
vernem delu v izmeri 24,5 m2. Z 
banko se bomo skušali domeniti za 
postavitev bankomata. Seveda pa 
kulturna dvorana ne ustreza stan
dardom, zato bomo skušali prido
biti nekaj sredstev iz proračuna, ne
kaj pa od podjetij za njeno posodo
bitev. 

Najkasneje konec marca boste 
oddajali napoved za DOHODNINO 
za leto 1996. Želimo vas opozoriti, 
da tisti, ki ste plačali obroka za 
izgradnjo kanalizacije, lahko pla
čani znesek uveljavljate kot 3% 
olajšavo v skladu z 8. točko 9. čle
na Zakona o dohodnini Ne po
zabite!! 

RUDI VERŠNIK 

GREMO NA 
KURE NI O VA NJE! 

Bliža se pust in zato so se v Turističnem društvu Kamnik 
odločili, da na pustno nedeljo pripravijo izlet z ogledom ku-
rentovanja na Ptuju. Pustne prireditve na Ptuju in v okolici 
bodo sicer trajale kar dober teden dni, vrh dogajanja pa bo 
nedeljska vsakoletna pustna povorka s kurenti in drugimi ma
skami. 

Izletniki bodo šli na pot s posebnim avtobusom v nede
ljo, 9. februarja, ob 10. uri in prispeli na Ptuj okoli 12. ure. Do 
kosila v znani ptujski gostilni Antonio (ob 12.30) bo dovolj 
časa za kratek sprehod po karnevalsko živahnih ptujskih uli
cah in trgih. T o č n o ob 14. uri se bo v središču Ptuja začel 
znameniti ptujski karneval, organizatorji pa tudi letos zago
tavljajo pisano povorko najrazličnejših mask. 

Tistim, ki bodo odšli na izlet, pa jih morda maske in ku
renti ne bodo zanimali preveč, pr iporočamo ogled zbirk Po
krajinskega muzeja v gradu nad Dravo, kjer je še posebej za
nimiva in privlačno urejena zbirka starih glasbil. 

S Ptuja bo avtobus odpeljal okrog 18. ure in se v Kamnik 
vrnil okrog 20. ure. 

Cena izleta je 2.500 tolarjev, vključuje pa prevoz s poseb
nim avtobusom, kosilo in vodstvo izleta. Prijave sprejemajo 
med uradnimi urami Turističnega društva Kamnik (vsak po
nedeljek, sredo in petek od 9. do 10. ure) v pisarni na Glav
nem trgu 23 v Kamniku in to najkasneje do srede, 5. febru
arja. 

B O Ž I D A R GJURIN 
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Svetniki sprašujejo 
predlagajo 

in 

O zakonitosti delovanja 
HS Komenda 

Svetnik Pavle Ocepek je poz
val župana, da zagotovi zakoni
to delovanje lokalne samouprave 
na ravni krajevnih skupnosti. Po 
njegovem mnenju KS Komenda 
krsi 106. člen občinskega statuta, 
Čeprav je bila pisno opozorjena 
na to. Zato je svetnik predlagal 
Zupanu, naj sproži upravni spor 
zaradi protipravnega poslovanja, 
ustrezna strokovna finančna služ
ba pa naj izvede vpogled in kon
trolo poslovanja te krajevne sku
pnosti in ugotovi, iz katerih sred
stev se izplačuje profesionalno 
zaposleni in volontersko zaposlo-
vani tajnik. 

Urad župana (tajnik Ivan Pri-
stovnik) v svojem odgovoru pra
vi, da so krajevno skupnost Ko
menda opozorili na določila 
106. člena Statuta občine Kamnik 
in od predsednika zahtevali pisni 
odgovor, ki pa ga do 2. januarja 
še niso prejeli. Seznanili pa bo
do tudi Nadzorni odbor občine 
Kamnik, da opravi pregled fi
nančno materialnega poslovanja 
KS Komenda. 

Nadzor nad cestnim 
prometom na Šumi 

V zvezi z vprašanjem svetni
ka Janeza Repanška o izvajanju 
nadzora nad cestnim prometom 

na Šutni Urad župana sporoča, da 
je za mirujoči promet na Šutni 
na podlagi občinskih predpisov 
poleg policije pristojna tudi ko
munalno nadzorna služba. 

Po 138. členu Zakona o varno
sti cestnega prometa je za poseb
ne varnostne ukrepe pristojna 
policija, ki je dolžna ugotavljati 
kršitve, ki neposredno ogrožajo 
varnost in potek prometa in opo
zarjati na ugotovljene nepravilno
sti podjetja za vzdrževanje cest 
ter mu naložiti, da nepravilnosti 
odpravi. 

O zlorabah in ponaredkih da-
Ijincev je Urad že obvestil pristoj
ne organe pregona. 

Glede uporabe daljinca var
nostne službe pa pravijo, da gle
de na pravne zaplete pri uvrstitvi 
»varnostne službe, ki niso držav
ne«, občina Kamnik do danes ni 
izdala nobenega za odpiranje za
por na Šutni ali na drugih ulicah, 
dodelila pa je po enega daljinca 
vsem upravičencem do vožnje po 
površinah za pešce. 

Gasilski enoti v Kamniku pa 
bo pristojni organ na podlagi vlo
ge po potrebi dodelil še dodatno 
število daljincev. 

Urejanje parkirišč in vzdr
ževanje javne razsvetljave 
na Bakovniku 

»Kdo je odgovoren za urejanje 
parkirišč in njihovo označevanje 

Vabilo k sodelovanju 
Lansko pomlad je Občinski svet občine Kamnik ustanovil Komisijo za po

pis trtev druge svetovne vojne. Njena naloga je popisati vse Žrtve druge sve
tovne vojne ne glede na to, na kateri strani so padle oziroma umrle. 

Zaradi velike časovne odmaknjenosti čaka člane komisije zelo težavno 
delo, saj je ljudi, ki so doživljali in spremljali vojna dogajanja, že zelo ma
lo. prav zato se obračamo nanje s proSnjo, da bi članom komisije poma
gali oziroma jim posredovali podatke, ko se bodo oglasili pri njih. 

Predsednik Komisije za popis žrtev druge svetovne vojne 
MILAN ŠUŠTAR 

Komisija za volitve, imenovanja, administrativne 
zadeve, odlikovanja in priznanja 

OBČINSKEGA SVETA OBČINE KAMNIK 
vabi posameznike, podjetja, zavode, politične in druge or

ganizacije in skupnosti, društva ter organe lokalnih skupno
sti, da predlagajo kandidate za občinska priznanja. 

Priznanja občine Kamnik so: 
- naziv častni občan občine Kamnik 
- zlato priznanje občine Kamnik 
- srebrno priznanje občine Kamnik 
- bronasto priznanje občine Kamnik 
- spominsko priznanje občine Kamnik 

Naziv častni občan občine Kamnik se podeljuje posamezni
kom za njihov izjemni prispevek na področju gospodarstva, 
znanosti, umetnosti, kulture, športa in humanitarnih ali dru
gih dejavnosti, ki imajo trajen pomen za razvoj in promo
cijo občine Kamnik. Naziv lahko dobi tudi tuj državljan. 

Zlato priznanje občine Kamnik se podeljuje posameznikom, 
podjetjem, zavodom, organizacijam in skupnostim ter društ
vom za izredno življenjsko delo ali za vrhunske uspehe ali 
dosežke, ki so pomembni za razvoj in ugled občine Kamnik. 

Srebrno priznanje občine Kamnik se podeljuje posamezni
kom, podjetjem, zavodom, organizacijam in skupnostim ter 
društvom za zelo pomembne dosežke v zadnjem obdobju 
in kot spodbudo za nadaljnje ustvarjalno delo. 

Bronasto priznanje občine Kamnik se podeljuje podjetjem, 
zavodom, organizacijam in skupnostim ter društvom za en
kratne uspehe v zadnjem obdobju in kot spodbuda za na
daljnje ustvarjalno delo. 

Spominsko priznanje občine Kamnik se podeljuje vidnim 
znanstvenim, kulturnim, športnim in drugim javnim delav
cem, ki obiščejo Kamnik. 

Pisne predloge sprejema Komisija za volitve, imenovanja, 
administrativne zadeve, odlikovanja in priznanja Občinskega 
sveta občine Kamnik, Glavni trg 24, do vključno 18. 2. 1997 
in morajo vsebovati: 

- psebne podatke predlaganega kandidata (ime, priimek, 
datum in kraj rojstva, kraj stalnega prebivališča, zaposlitev) 
ali naziv in sedež organizacije, skupnosti, zavoda... 

- za katero priznanje se predlaga in kratko utemeljitev, 
- obrazložitev predloga, 
- ime in naslov predlagatelja. 

in kdo je dolžan skrbeti za vzdr
ževanje javne razsvetljave v na
seljih na Klavčičevi, Groharjevi in 
ulici Matije Blejca, prav tako tu
di na Zikovi ulici,« je vprašal svet
nik Brane Golubovič. 

Parkirišča se označujejo po 
letnem planu in po posebnem na
ročilu občine. Parkirna mesta na 
Glavnem trgu se redno označu
jejo s sredstvi zbrane parkirnine, 
pravi v svojem odgovoru Komu
nalno podjetje Kamnik. Tudi za 
javno razsvetljavo na omenjenih 
ulicah skrbi Komunalno podjet
je v okviru sredstev vzdrževanja 
in sicer po vsakičnem potrjenem 
programu s strani občine. 

Komunalno podjetje Se doda
ja, da prej navedena naselja niso 
bila v celoti predana v upravlja
nje, obenem pa je pogostost ok
var in razbijanja stekel in svetil 
zelo velika. 

Darila junkcionarjem ne 
presegajo 15.000 SIT 

»Zakon o konkurenčni klavzuli 
prepoveduje sprejemanje daril 
funkcionarjem v javni upravi,« je 
v svojem vprašanju zapisal svet
nik Pavel Ocepek in vprašal, ka
ko se določila tega zakona spo
štujejo in izvajajo v občini Ka
mnik, če pride do takega prime
ra. 

Tajnik občine Ivan Pristovnik 
mu je odgovoril, da funkcionarji 
in delavci občinske uprave v 
prednovoletnem času sprejemajo 
le manjša darila v obliki butelj
ke, koledarja, rokovnika ali dru
gih manjših daril, ki pa ne pre
segajo predpisane vrednosti 
15.000 SIT. 

Glede na to ni bojazni, da bi 
v občinski upravi prišlo do kršit
ve veljavnih predpisov o spreje
manju daril. 

(fs) 

Vi sprašujete, župan odgovarja 
J. T. in kar nekaj prebivalcev 

vasi v Tuhinjski dolini sprašuje, 
kdaj bodo v tem predelu zvoni
ti lani obljubljeni telefoni 

Minuli teden sta bila na 
obisku v Kamniku generalni 
direktor Telekoma g. Adolf 
Zupan in njegov p o m o č n i k 
g. Pavle Žakelj . Ta pogovor 
smo načrtovali že v mesecu 
decembru, vendar zaradi vr
ste obveznosti na obeh stra
neh do njega ni prišlo. Oce
nili smo uresničevanje lanske
ga dogovora oz. pogodbe, ki 
opredeljuje izgradnjo telefon
skega omrežja v Tuhinjski do
lini. Ugotovili smo, da je do 
časovnega zamika pri uresni
čitvi dogovora prišlo zaradi 
nekaterih problemov pri iz
daji soglasij, tudi tistih, ki jih 
morajo podpisati lastniki 
zemljišč, kjer potekajo grad
bena dela za položitev optič
nega in primarnega razvo
dnoga kabla. 

Zato je bilo gradbeno do
voljenje, ki vključuje položi
tev kabla do telefonske cen
trale Laze, izdano šele okto
bra. Zaceli so s pripravljalni
mi deli, vendar zaradi zime z 
njimi niso nadaljevali. Z gene
ralnim direktorjem smo se 
dogovorili, da bodo takoj, ko 
bodo vremenske razmere 
ugodne, nadaljevali s polaga
njem kabla in da bomo t. i. 
prvo in drugo fazo združili. 
To pa seveda pomeni, da bo 
vseh 210 zainteresiranih pre
bivalcev za nove telefonske 
priključke dobilo telefon do 
letošnjega poletja, ne glede na 
oddaljenost od telefonske 
centrale. Ob tem je treba 
opozoriti, da medsebojna po
godba vsebuje prispevek bo

dočih lastnikov T C Laze 30 mi
lijonov, vendar so bile naše oce
ne previsoke, saj se je prijavi
lo le nekaj več kot 200 novih 
naročnikov. O tej razliki oz. fi
nančnem pokritju se bomo mo
rali s predstavniki Telekoma še 
pogovarjati. Na tem sestanku je, 
beseda tekla tudi o nadaljeva
nju izgradnje telefonije na pod
ročju T C Motnik. Kot jc dogo
vorjeno, bodo opt ičn i in pri
marni razvodni kabel položili 
takoj po tem, ko bodo konča
li z deli prt polaganju kabla do 
Laz. Želja predstavnikov Tele
koma je, da še letos priključi
jo tudi vse, ki želijo dobiti te
lefon na področju T C Motnik, 
vendar sodijo, da bi moralo biti 
vsaj 200 interesentov. Takoj po 
tem sestanku smo imeli sesta
nek s predsedniki prizadetih 
krajevnih skupnosti, ki v teh 
dneh zbirajo natančnejše po
datke o številu novih naročni
kov, vendar je že po prvih in
formacijah jasno, da š tev i lke 
200 ne bomo dosegli. To pa se
veda pomeni, da bomo morali 
doseči s Telekomom nov spo
razum, kako vendarle tudi tem 
prebivalcem čimprej zagotovi
ti telefonske priključke. Upaj
mo, da bodo tudi ta pogajanja 
uspešna, da bomo morda našli 
nekaj dodatnih sredstev in na 
ta način uresničili obojestran
sko željo. Prepričan sem, da to 
ni le interes župana, prebival
cev v Tuhinjski dolini, ampak 
vseh Kamničanov. Na ta način 
bi precej pred rokom uresničili 
želje številnih Kamničanov in 
skupaj s pridobitvijo telefon
skih priključkov v Komendi, 
Mostah in Križu skoraj v celoti 
pokrili želje po telefonih v naši 
občini. 

Občan H. P. iz Kamnika 
sprašuje, zakaj Mali grad oz. 
kapelica v letošnji zimi ni osve
tljena. Meni da je ta objekt zla
sti v mesecih, ko je pokrit s 
snetno odejo, še zanimivejši in 
posebej privlačen za fotografe 
in umetnike. 

Kot vemo, so v letu 1996 
na Malem gradu potekala ob
sežna gradbena dela, zlasti za 
sanacijo obzidja. Dela seveda 
še niso zaključena, zato ni 
m o č d o k o n č n o urediti raz
svetljave. Treba je poudariti, 
da je bila električna napelja
va položena »začasno«. Med 
obnovo so delavci to napelja
vo v nekaterih predelih tudi 
odkrili, tako da ni bila več 
vkopana v zemljo. To seve
da pomeni nevarnost, na ka
tero je opozoril tudi inšpek
tor. Zato smo se odločili, da 
začasno Mali grad ne bo os
vetljen, vendar že potekajo 
priprave, da se za električno 
napeljavo na Melem gradu 
najdejo trajnejše rešitve. Us
kladiti jih bo potrebno z no
vimi, predvidenimi pogoji na 
Malem gradu, ki jih načrtu
je Zavod za varstvo naravne 
in kulturne dediščine v Kra
nju, skupaj z Občino Kamnik 
in Ministrstvom za kulturo 
Republike Slovenije. 

Korak bližje k uresničitvi 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Osnovno izhodišče je bilo, da gre 
tu za naravo, ki jo je treba z novim 
elementom tako ali drugače ohrani
ti. Župan Tone Smolnikarje razmiš
ljal, daje zelo pomembno kaj bomo 
pustili zanamcem. To pa so bila tudi 
izhodišča, ki so spremljala tako 
strokovnjake kot tudi svetnike in 
vse, ki so sodelovali pri tem projek
tu. V svojem govoru je župan tudi de
jal: »Občina od projekta ne sme od
stopiti, mora biti tista, ki bo pognala 
ta voz, te zamisli in ideje naprej. Ob
čina mora stati ob strani ne samo z 
morda skromnimi finančnimi sred
stvi, ampak z vsem tistim, kar je po
trebno, da naša občina morda v na
slednjih nekaj letih pride do sicer 
ambicioznega, pa vendarle po mo
jem mnenju, po moji osebni presoji, 
realnega projekta. Že v minulih le
tih je občina stala za tem projektom. 
Ta projekt je treba vključiti v širše 
dimenzije, ne samo kamniške, am
pak tudi izven naših občinskih me
ja in morda še širše. Terme Snovik 
morajo dobiti firmo - družbo, tiste

ga, ki bo nosilec vseh nadaljnjih ak
tivnosti, akcij in kompletnega razvo
ja Term Snovik.« Župan je zbrane 
povabil k razmišljanju in poprosil za 
mnenje, kajti več glav več ve. Za 
uresničitev le ideje pa je animiral 
morebitne vlagatelje, saj bo celotna 
investicija znašala kur nekaj deset 
milijonov nemških mark. 

Besedo je prevzel doc. dr. Boris 
Leskovec. Priznal je, da je bila to 
zahtevna naloga. Gre za terme v os
rednji Sloveniji, blizu Ljubljane in 
najbližje letališču Brnik za zaledje 
500 do 800 tisoč prebivalcev. V ure
ditvenem načrtu je bilo potrebno 
upoštevati prelepo krajinsko okolje, 
na sorazmerno občutljivo socialno 
okolje, kljub temu, da gre za ambi
ciozne vaščane - krajane. V to oko
lje je bilo treba umestiti turistični ob
jekt, ki naj bo tudi dobičkonosen. 
Osnovni poudarek je bil na tem, da 
naj bo to hiša, ki črpa iz zemlje. Za
to je na mestu vrtine izoblikovan 
zdraviliški paviljon. 

Termalna voda, ki ima 30°C in 
blagodejne balneološke značilnosti, 
je primerna za plavanje, kopanje, 

masažo, terapijo in pilje. V ta namen 
so predvideni pokrili bazeni v zdra
viliškem delu ter nepokriti bazeni v 
rekreacijskem delu term. V zdravili
škem delu so tudi prostori za medi
cinsko reakreacijo, kinezoterapijo in 
elektroterapijo, prostori, ki so name
njeni zdravstveni preventivi in zdrav
ljenju bolezni, povezanih s stara
njem. O vsebini projekta Terme Sno
vik smo obširno poročali že lani v 
8., 9., 10. in 13. številki Kamniške
ga občana. 

V razlagi je sodeloval tudi direk

tor Zarje Kovis, d d., Ivan Hribar, 
motor in koordinator teh idej. Zar
ja Kovis je tudi naročnik projekta. 
Ivan Hribar usmerja vse aktivnosti s 
hotenjem, da bi prešli od besed k de
janjem in zadevo realizirali, da bo 
ekonomsko upravičena. Načrtujejo 
etapno gradnjo. Pravkar potekajo 
aktivnosti v zvezi z ustanavljanjem 
firme. Vse potencialne investitorje je 
povabil k sodelovanju. Že v letoš
njem letu nameravajo zgraditi ba
zen. 

VERA MEJAČ 

Maketo zdraviliškega kompleksa Term Snovik si obiskovalci 
zanimanjem ogledujejo. Razstava bo odprta do 31. januarja. 

Povabilo k sodelovanju pri 
Kamniškem zborniku XIV 

V preteklem letu se jc občina Kamnik odločila, da ponovno 
oživi tradicijo izdajanja Kamniških zbornikov. Tako je juni
ja 1996 izšel Kamniški zbornik XIII. Za naprej naj bi izha
jal na dve leti, naslednjo številko je treba pripraviti do ob
činskega praznika leta 1998 (29. marec - dan rojstva genera
la Rudolfa Maistra). 

Smisel Kamniškega zbornika je objavljanje znanstvenih in 
strokovnih razprav o dogodkih in ljudeh v kamniški obči
ni, tako naj bi bil hkrati znanstveno in strokovno glasilo ter 
kronika tega dela slovenske države. Zbornik bo imel pred
vidoma naslednje razdelke: Razprave, Gradivo, Pogledi in 
mnenja ter Kronika. Dodali bomo tudi izbor pesmi enega 
ali dveh kamniških pesnikov in z reprodukcijami slik pred
stavili kakšnega od kamniških slikarjev. 

Razprave naj bi obsegale največ eno tiskovno polo, ne več kot 
štiri vrstice izvlečka (sinopsisa) in do deset vrstic povzetka v enem 
od tujih jezikov. Spominski članki naj bi bili krajši. Za članke je 
treba pripraviti tudi slikovno gradivo. 

Vabimo vas k sodelovanju. Ker se žel imo izogniti, da bi 
se npr. dva avtorja ukvarjala z enako ali podobno proble
matiko, sporoč i te naslov svojega članka do srede februarja 
glavni urednici Marjeti Humar (Žale 4a, Kamnik; telefon: 817-
739). 

Jezikovno pregledano besedilo bo treba oddati na diske
ti, in sicer do 1. novembra 1997. 

Uredniški odbor Kamniškega zbornika 
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Hvaležni, da smo samostojni 

Blagoslovitvi konj 
v Zgornjem Tuhinju in na Križu 

Tokratni god prvega mučenca 
diakona sv. Štefana in obenem 
državni praznik slovenske samo
stojnosti - praznovali smo ju 
26. decembra - sta bili taksna, kot 
smo si samo lahko želeli. V led 
in sneg odeta narava se je prav
ljično lesketala v dopoldanskem 
soncu, ko so lastniki in rejci konj 
v kamniški občini skrbno pregle
dovali in čistili svoje ljubljence, 
jahalno opremo in vozove, da bi 
bili kar najlepši za trenutek, ki so 
se ga že dolgo veselili: obred bla
goslovitve konj. 

Posebej smo bili povabljeni 

kev, povabil k ljubečemu ravna
nju z živalmi oziroma kesanju, 
kolikor doslej niso bili taksni do 
njih. 

V pridigi je župnik Mihael 
prav posebej spomnil na nepre
cenljiv pomen slovenske državne 
samostojnosti, katerega se dosti
krat premalo zavedamo, ko ho
čemo preveč in ne znamo potr
pežljivo prenašati neizogibnih te
žav. 

Po pridigi je župnik Mihael 
blagoslovil sol, ki so jo ljudje po 
starem običaju prinesli s seboj, da 
jo bodo, ko bodo prišli domov. 

v precejšnjem mrazu prišel zelo 
prav. 

Konjenike in vse udeležence le
pe slovesnosti je pozdravila in 
jim o pomenu praznika ter ob
reda blagoslovitve konj pred žu-
pnikovim blagoslovom spregovo
rila konjerejka in predvidena 
predsednica oživljajočega se Ko
njeniškega društva Zgornji Tuhinj 
Bernarda Jeglič. Ona, Vid in Jer
nej Pirš, Iztok Burja in Klemen 
Franc (vsi navdušeni konjerejci) 
so bili skupaj z župnikom Kali-
šnikom pobudniki prve blagoslo
vitve konj v domačem kraju. 

Župnik Mihael Kalisntk deli konjem »svetoštefanskt« blagoslov 

(uredništvo Kamniškega občana) 
na obisk v dvoje župnij v naši de-
kaniji, kjer so poskrbeli za blago
slovitev konj: Zgornji Tuhinj in 
Komendo. V Zgornjem Tuhinju 
je bil ta sicer stari in pomenljivi 
obred prvič, v komendski župniji 
- na podružnici Spreobrnjenja 
apostola Pavla na Križu - pa že 
petič. Z obeh krajev vam posre
dujemo delček prazničnega utri
pa. 

Zgornji Tuhinj - povabilo k 
ljubečemu ravnanju z 
živalmi 

V lepi romarski cerkvi Marije 
Vnebovzete v Zgornjem Tuhinju 
je imel praznično dopoldansko 
mašo domači župnik Mihael Ka-
lišnik. V uvodni misli je najprej 
spomnil na pomen praznika sv. 
Štefana in na duhovno podobo 
tega mučenca za vero in Kristu
sa. Nato je navzoče, ki so dodo
bra napolnili lepo okrašeno cer-

dali živini med krmo ali pa raz
topljeno v vodi in tako blagoslov 
ter prošnje, izrečene v cerkvi in 
ponovljene doma, prenesli na ži
vino, na vse domače živali. V 
cerkvi so jih na »oltarju k ljud
stvu« zastopale figurice ovčk in 
konjičkov. 

Župnik Kališnik je izmolil še 
posebno blagoslovilno molitev za 
domovino, saj Slovenija v seda
njem nelahkem trenutku in tudi 
prihodnosti potrebuje tudi obilo 
blagoslova »od zgoraj«, da bo 
znala krmariti med raznimi »Sci-
lami in Karibdami«, ki se ji bo
do postavljale na pot. 

Po maši je župnik Mihael bla
goslovil petindvajset konj, ki so 
skupaj z lastniki urno prihiteli po 
precejšnjem klancu do vznožja 
župnijske cerkve, se tam za ne
kaj minut ustavili, nato naredili 
krajši krog po vasi ter se vrnili 
po spominsko darilo - konjička, 
na koncu pa so konjerejci dobili 
še frakelj s »ta hudim«. Ta jim je 

Konje, v glavnem kobile, redi
jo za meso, prodajo žrebičkov, 
nekaj pa tudi še vedno za delo, 
kjer ne morejo uporabiti traktor
ja. V Zgornjem Tuhinju jih ima
jo »pri Brancetu«, »pri Muhaču« 
(tja gonijo kobile k žrebcu), »pri 
Jernaju«, »pri Kolencu«, »pri Be-
detu« in »pri Vosku«, potem pa 
Se po drugih vaseh krajevne sku
pnosti Zgornji Tuhinj. Ponekod 
redijo tudi ovce. 

Pravih kmetov je v Zgornjem 
Tuhinju le še kakšnih pet, so mi 
povedali. Večinoma so takšni, da 
imajo nekaj orne zemlje, gozda. 

travnikov, kakšen rep v hlevu, si
cer pa si vsakdanji kruh služijo z 
drugim delom, ne samo na kme
tiji. 

Križ: potrjena tradicija in 
številni verniki 

Na Križu pri Komendi se je le
tos poznalo, da so zgomjetuhinj-
ski rejci konj ostali v domači žu
pniji, zato je blagoslov iz rok ko-
mendskega župnika in kamniške
ga dekana Nikolaja Pavlica pre
jelo le kakšnih petnajst štirinož-
cev. Kljub temu pa so častilci sv. 
Štefana popolnoma napolnili ba
ročno cerkev sv. Pavla; deloma 
tudi, ker je okrog vogalov brilo 
kot za stavo in je bilo le prijet-
neje stisniti se med štiri stene 
svetišča kot zunaj moževati o 
konjskih in drugih zadevah. 

Župnik Pavlic je pred mašo po 
običaju blagoslovil sol pri oltarju 
sv. Martina in ne Štefana (južni ol
tar). Pred tem obredom so kmetje 
in drugi lastniki živali nosili lične 
lesene votivne figurice živali ok
rog glavnega oltarja in jih pušča
li na Štefanovem, kjer so tudi po
molili za zdravje domačih živali, 
svoj dar pa že prej pustili v na
biralniku pod cerkvenim stolpom. 

Med mašo in po njej zunaj 
cerkve je pel Mešani cerkveni 
pevski zbor Komenda pod vod
stvom organista. Križana Rober
ta Petka. Kriški cerkveni ključar 
Ivan Hlade je udeležencem slove
snosti, prav posebej konjenikom, 
spregovoril pred koncem maše in 
pred blagoslovitvijo konj. Konje
niki so s konji »po startu« pri 
Lovskem hramu naredili krajši 
krog po vasi, blagoslov pa prejeli 
v mimohodu. Kot spomin na slo
vesnost jim bo ostala lončena ma
jolika lončarskega mojstra Fran
ceta Kremžarja z Gmajnice. 

Sprevod je s slovensko zasta
vo na konju vodil domačin Ivan 
Kosec, sledili pa so mu člani Ko
njeniškega kluba Komenda in 
gostje iz Podgorja, Duplice... 

Kriške gospodinje v gostoljub
nosti in pri dobrotah niso zaosta
jale za zgornjetuhinjskimi, kot v 
Zgornjem Tuhinju pa je bil tudi 
na Križu »močno v čislih« poži-
rek ali dva »ta krepkega«. 

Sveti Štefan se je na obeh kra
jih smehljal iz nebeskih višin, de
lil svoj blagoslov, bil vesel pobož
nega ljudstva, pa tudi zamižal, ka
dar je padla kakšna »furmanska«. 

E . Č . 

POVABILO NA VAJE SPROŠČANJA IN MEDITACIJE 
S pričetkom v ponedeljek, 3. februarja, ob 17. url v 
Matični knjižnici Kamnik; nato pa vsak ponedeljek 
In četrtek od 17.45 do 19. ure. 

VERA PRELOVŠEK, 
relki in refleksomasažni terapevt 

(tel. (0609) 631-868 

ISCG - IZOBRAŽEVALNO SVETOVALNI 
CENTER 

IN GRAFIČNE DEJAVNOSTI 
Domžale, Kolodvorska 6 

RAZPISUJE 
* SREDNJE IN STROKOVNE ŠOLE -

VERIFICIRANI PROGRAMI: 
- poslovodska šola (V. st), prlčetek februar 97 
- trgovska šola (IV. st.), prlčetek februar 97 
Jesenski semester 1997/98 
- usposabljanje računovodij (V/1), 400-urni program 
- ekonomsko komercialna Šola 
- gostinska šola (kuhar, natakar) 
- agrožlvilska šola (pek, slaščičar, mesar) 

* PROGRAMI ZA DOPOLNILNO IZOBRAŽEVANJE 
IN USPOSABLJANJE 

TUJI JEZIKI: 
- nemščina in angleščina 

RAČUNALNIŠKI TEČAJI: 
- VVindovvs 95, Word for Windows, Excel... 

* USPOSABLJANJE ZA DELO 
EX SEMINAR - protieksplozijska zaščita električnih naprav 
(osnovni in obnovitveni tečaj) 
seminar: računovodstvo malih podjetij 
seminar za vodenje poslovnih knjig s.p. 
varstvo pri delu In požarno varstvo 
seminar: higienski minimum (osnovni In obnovitveni) 
tečaj strojepisja 
tečaj skladiščnega poslovanja 
tečaj za voznike viličarjev • 
tečaj za traktoriste - varno delo s traktorjem In traktorskimi 
priključki 

* TEČAJ CESTNO PROMETNIH PREDPISOV 
* PROGRAMI ZA PROSTI ČAS 
- tečaj šivanja in krojenja 
- kuharski tečaj 

Prijave sprejemamo na Izobraževalno svetovalnem centru (prej 
Delavska univerza) vsak dan od 7. do 15. ure, ob ponedeljkih In sredah 
od 7. do 16 ure ali na tel. številki (061) 711-082 In (061) 712-278 

Odlični kegljači 
V spomin na dražgoško bilko organizatorji poleg osrednje slovesnosti ob spo

meniku bogatijo srečanja Se z raznimi Športnimi aktivnostmi. Ena teh je tudi KEG-
UAŠKO TEKMOVANJE, kije letos potekalo že petič. V vseh teh letih so tekmo
vali tudi kegljači iz Društva upokojencev Kamnik in skoraj neverjetno se sliši, pa 
vendar je res, da so naši kegljači doslej vedno dosegli prvo mesto. 

V preteklih treh letih je bilo to tekmovanje organizirano v Kamniku. Letos, 
8. januarja, pa so naši kegljači podirali keglje v Tržiču v konkurenci 10 ekip. 
Letošnja »DRAŽGOŠKA EKIPA« v sestavi Rudi Vldic, Slavko Šuštar, Cveto Sta-
nimirovič in Luka Šušnjar je pri svojih 50 lučajih na tekmovalca (25 lučajev 
na »polno« in 25 lučajev na »čiščenje«) dosegla kar 869 podrtih kegljev. Da je 
to res lep rezultat, povedo številke, da so drugouvrščeni uspeli podreti le 816 keg
ljev, tretjeuvrščeni pa še celo pod 800 kegljev. 

Tekmovanja v kegljanju so se odvijala še v skupini »za ženske«, kjer Kamni-
čanke zaradi zdravstvenih razlogov letos niso sodelovale. Prvo mesto med keg-
Ijačicamije dosegla ekipa iz Škojje iMke. V skupini »obrtnikov« pa je bila naj
uspešnejša ekipa iz Železnikov. 

Razglasitev rezultatov in podelitev pokalov zmagovalnim ekipam je potekala 
uro pred osrednjo prireditvijo. Razglasitvi smo prisostvovali tudi pohodniki iz Ka
mnika. Za ekipo DU Kamnik je pokal prevzel vodja kegljaške sekcije g. SLAV
KO ŠUŠTAR, pohodniki pa so športnike nagradili s ploskanjem. 

Prisotni Kamničani, ki k temu lepemu rezultatu žal nismo nič pripomogli, smo 
bili nadvse ponosni, da so med nami tako dobri »športniki - kegljači« in seveda 
zmagovalcem ČESTITAMO in želimo še veliko podobnih uspehov. 

MARINKA HR1BOVŠEK 

IN MEMORIAM 

Slovo od 
Janeza Jeraše 

Zadnji dan leta 1996 je po krajši in hudi bolezni umrl Janez 
JERAŠA - vratar v tovarni TITAN. Rodil se je 15. 5.1923 v Kropi 
na Gorenjskem. Pokopali smo ga 4.1.1997 v rojstnem kraju žene 
Tončke, v Novi Štifti. 

Pred vojno je živel v težkih razmerah. Vojna vihra mu ni pri
zanesla. Se kot mladenič je doživel sovražno okupacijo naše do
movine in se v rani mladosti vključil v osvobodilno fronto slo
venskega naroda, zaradi česar jc bil zaprt in interniran, nakar 
se je jeseni 1944 prostovoljno vključil v PREŠERNOVO BRI
GADO, kjer je opravljal dolžnosti kurirja in borca in to do os
voboditve. Prehodil je znaten del naše tedanje okupirane do
movine in si za svoje požrtvovalno delo prislužil spominsko me
daljo Prešernove brigade. Po osvoboditvi se je najprej zaposlil 
v tovarni kovanega orodja v Kropi, nato ga je pot zanesla v 
naš prelepi Kamnik, kjer se je dne 8. 1. 1951 zaposlil v tovarni 
TITAN kot vratar. Tu je ostal vse do upokojitve 31. 8. 1979. Vsi 
smo ga poznali kot dobrega, mirnega, ponižnega, poštenega, vest
nega in skromnega človeka. 

Radi smo ga imeli kot soseda, sodelavca, prijatelja in se ga 
bomo vedno spominjali. 

IVANKA JEVŠNIK 

Dražgoše - prvi pohod 
v tem letu 

Planinsko društvo Kamnik je 
bilo tudi 12. januarja organizator 
pohoda na Dražgoše, vasico na 
višini 850 m. To je bil v tem le
tu prvi pohod, ki mu bodo sle
dili Se mnogi 
drugi. 

Peljali smo 
se skozi Škof-
jo Loko in da
lje do Selc v 
Selški dolini. 
Po lepi ozki 
poti smo kre
nili proti cilju. 
Pot navzgor 
je bila kar do
bro očiščena, 
zato nas sneg 
ni preveč ovi
ral. Skoraj vsi 
od 55 udele
žencev smo se 
odločili za ta
ko turo, nekaj 
pa jih je pri
šlo v Dražgoše 
iz Železnikov 
in Rudnega. 
Do vasice Laj-
še na višini 
900 m smo prispeli v uri in pol 
hoje. V dolini je bilo vreme ob
lačno, na višini že pod Lajšami 
smo se srečali z meglo, ki je po
stajala vse gostejša. Na Dražgo-
šah, kamor smo prišli po dveh 
urah hoje, je bila megla tako go
sta, da skoraj ni bilo videti spo
menika NOB, ki je le 30 m od
daljen od ceste. 

Po prihodu na glavno cesto 
Kropa-Dražgoše smo že srečevali 
pohodnike, ki so prišli iz drugih 
smeri, srečevali pa smo tudi ti
ste pohodnike, ki so krenili na 
zahtevno pot že prejšnji večer 
ob 23. uri. Startali so iz Pasje 
Ravni v bližini Polhovega Grad
ca. Letošnja nočna tura je bila iz
redno zahtevna zaradi obilnega 
snega. Na cilj v Dražgoše so pri
speli po 11-ih urah naporne ho
je. Kljub utrujenosti so bili izre
dno dobro razpoloženi. Tudi iz 
Kamnika se je od približno 150 
pohodnikov odločilo za to noč
no turo sedem članov Planinske
ga društva. 

V prostorih osnovne šole smo 
se spočili in okrepčali. Na šport
nem igrišču se je zbrala velika 
množica obiskovalcev, ki je pri
čakovala nočne pohodnike. Tu je 
bila tudi podelitev športnih pri
znanj. Kamniški upokojenci -
kegljači so osvojili prvo mesto. 

Ob 12. uri je bila pri spomeni
ku dražgoški bitki proslava kot 
spomin na pomembne dogodke 
iz osvobodilnega boja. Nedaleč 
nad Dražgošami stoji zelo znana 

Na nočni turi so bili: Ivo Rostan, Jernej Koritnik, Mi
ran Jereb, France Pohlin (zadnja vrsta), Brane Maric, 
Ana Drolc in Miha Horvat (prva vrsta) 

Bičkova skala, kjer so se borci 
NOB dolgo časa, prvič frontalno, 
bojevali proti veliko bolje oprem
ljenemu in oboroženemu nemške
mu okupatorju. Vsako leto si to 
prizorišče - Bičkovo skalo - og
leda veliko ljudi, letos pa zaradi 
snega nekoliko manj. 

Nekajtisočglavo množico je 
pozdravil župan iz Železnikov, 
slavnostni govornik pa je bil 
dr. Matjaž Kmecl. Tega spomin
skega srečanja se je udeležil tudi 
predsednik Slovenije g. Milan Ku
čan in še nekateri vidni državni 
in politični predstavniki. Prvič so 
na tej proslavi sodelovali tudi ve
leposlaniki iz 15 držav s svojimi 
družinami in s tem pokazali spo
štovanje do nesebičnega boja slo
venskega naroda. 

Čeprav je gosta megla zastira
la pogled na prireditveni prostor, 
na okolico in bližnje vršace, pa 
udeleženci niso bili nerazpolože-
ni. V Dražgošah so se srečali ne
kdanji borci, znanci in prijatelji. 
Med seboj so se pogovarjali o 
mnogih vprašanjih in se kmalu za
tem začeli vračati navzdol proti 
Rudnemu in proti domu. Pridru
žili so se nam tudi pohodniki z 
nočne ture, ki smo jih sprejeli z 
veseljem in ploskanjem. 

STANE SIMŠIČ 

Slavko Šuštar (levo), vodja kegljačev DU Kamnik s pokalom za zaslu
ženo 1. mesto. 

Pojasnilo o letnih kartah za Arboretum Volčji Potok 
Na objavljen članek v prejšnji številki Kamniškega občana o ce

nejših letnih kartah za ogled enega najlepših naravnih parkov v 
Sloveniji, so nam iz Arboretuma sporočili, da imajo brezplačen 
vstop samo skupine kamniških osnovnih šol, ne pa tudi, če pride
jo osnovnošolci sami ali s starši. Letne karte pa so po 1.500 SIT. 

Uredništvo 



Kamniški OBČAN LJUDJE IN DOGODKI 30. januarja 1997 5 

Božično-novoletna prireditev 
v Mekinjah 

20. decembra so v Mekinjah, 
tokrat z odborom za kulturo pri 
novoizvoljenem krajevnem svetu, 
pripravili v mekinjskem domu ze
lo dobro obiskano advcntno-no-
voletno prireditev z naslovom 
»Praznik - pot do srca«. 

Zopet sta prireditev povezova
la Andreja Gams in Damjan Han-
eie. Pevki Katarina (tudi s cifra
mi) in Barbara Krt sta najprej za
peli pesem Franceta Gacnika 
»Bog prišel je« in nato še staro 
cerkveno pesem »Res je prijetno«. 

O praznovanju božiča in nove
ga leta in praznika Svetih treh 
kraljev med našimi predniki pred 
300 leti sta, po Valvasorju, pripo
vedovala Barbara Krt in Primož 
Opravš. Že Valvasor je pisal o 
blagoslavljanju s kadilom in bla
goslovljeno vodo na vse tri sve
te večere, o peki potic, kar vse 
se je pri nas ohranilo še vse do 
danes. Omenja tudi peko božič
nega kruha - poprtnjaka in kole-
dnike, od 6 do 15 pevcev, ki so 
hodili od hiše do hiše že od Sv. 
Miklavža pa vse tja do svečnice. 
Zelo zanimivo je bilo tudi poslu
šati o izdelavi voščenjakov za 
svečnico in tudi o ostankih neka
terih običajev, izvirajočih še iz 
poganskih časov. 

Po nastopu pevskega zbora OŠ 
Mekinje, pod vodstvom g Bernar
de Rifel, s pesmima »Plesala bi 
moja mala« (italijanska narodna) 
in »Majhen deček« (češka naro
dna) sta zopet nastopila Barbara 

in Primož. Tokrat z zanimivim 
tekstom o nastanku in razvoju ja
slic po svetu in še posebej pri 
nas. Slikarske upodobitve rojstva 
iz časov starega krščanstva (v ka
takombah) in nato v bizantinski, 
romanski in gotski umetnosti za
hoda (pri nas je najstarejša upo
dobitev rojstva na samostanskem 
pečatu nekdanjega benediktinske
ga samostana v Gornjem Gradu 
iz 13. stoletja) in nato Jezuščko-
vi kipci z ležiščem (po ženskih 
samostanih) in srednjeveške du
hovne igre po cerkvah so kore
nine jaslic. Od prvih jaslic 
1560. leta, ki so jih postavili jezu-
itje na Portugalskem, je poteklo 
skoraj 100 let, da so te »prišle« tu
di k nam. Najprej 1644 k jezu
itom k Sv. Jakobu v Ljubljani. V 
naših kmečkih domovih pa so se 
udomačile v 19. stoletju. 

V nadaljevanju je otroški cerk
veni pevski zbor iz Mekinj, pod 
vodstvom g. Andreja Bernota in 
ob orgelski spremljavi Primoža 
Smolnikarja, zapel božični pesmi: 
»Na polju sneg se beli« in 
»Zvončki« (Jingle bells). Prijetno 
pa so gledalce tudi presenetili 
najprej nastop učencev: Gašper
ja Srdarja, Nike Ptičar, Aleksan
dre Matjašič in Maruše Flis iz 
dramske skupine OŠ Mekinje s 
prizorom »Jaslice brez Jezuščka« 
in nato še učencev: Špele Repič, 
Darje Verbič in Gašperja Potoč
nika v igrici »Sreča in nesreča«. 
Dramsko skupino vodi ga. Jana 

Predstavil se je tudi mekinjski moški pevski zbor 

Svetec. 
Petnajstčlanski mekinjski mo

ški zbor (ustanovljen pred nekaj 
meseci) je nato pod vodstvom 
zborovodje g. Zdravka Berlica za
pel Ferdinanda Kalingerja »Pastir
ji povejte nam« in »Večerni ave« 
Antona Foersterja. Prireditev so 
zaključili s svojim lepim nasto
pom plesna skupina OŠ Mekinje 
in nato še na družabnem sreča
nju s svojim prvim javnim nasto
pom novoustanovljeni mekinjski 
zabavni ansambel »Mumps Band« 
(Uroš in Simon Sitar, Primož in 
Matic Smolnikar ter Marko Rad-
man). 

Razveseljivo je, da se je pred
lanska začetna adventna priredi
tev »prijela« in da je sodelovala 
to pot tudi OŠ Mekinje. Tudi to
krat je prireditev pripravila v 
glavnem ista mlada ekipa z reži
serko ga. Jano Svetec in glavnim 
organizatorjem Damjanom Han-
čičem na čelu. Vsem tem je še 
posebej čestital ob svojem nago
voru krajanom tudi novi predse
dnik KS Mekinje g. Miro Petek. 

V bodoče bi bilo sicer morda 
v tem času le bolje pripraviti iz
ključno adventni program, ki naj 
bi navzoče, kot na mnogih po
dobnih prireditvah drugod doma 
in po svetu, uvedel v kar najlep
še doživetje pričakovanja oblet
nice Kristusovega rojstva - Boži
ča. Le nekaj dni potem, na god 
Sv. Štefana ali pa Se kak dan ka
sneje, pa bi se lahko, kot običaj
no po tradiciji, že priredil novo
letni ples, ki bi mu tudi bolje pri
stojala letošnja lepa, a bolj novo
letna dekoracija. Ta »samo« novo
letna prireditev pa bi bila verjet
no še bolje obiskana, kot je bila 
letošnja na Sil vest rovo. 

Seveda pa gre izreči vsem na
stopajočim in njihovim mentor
jem iskrene čestitke. Zlasti je bilo 
razveseljivo opaziti viden kvali
tetni napredek otroškega cerkve
nega zbora iz Mekinj, kot tudi 
presenetljivo dober nastop mla
de šolske dramske skupine. Mo
goče so celo ti mladi igralci prvi 
zametek nove mekinjske dramske 
skupine, ki bi po štiridesetletnem 
premoru nadaljevala, tako iz ra
nih povojnih in še bolj iz »zlatih« 
predvojnih let, nekdanjo živahno 
mekinjsko igralsko tradicijo? 

A N A MARINŠEK 

Ko snežinke belijo naravo 

Ptički ne pojejo samo Zelenim! 
Kaj jc lepše pozimi, kot po

sedanje v topli sobi, ob oknu, 
skozi katerega opazujemo meh
ke snežinke, ki belijo počivajo-
č o naravo. Pogled skozi okno 
pa je popoln, če opazujemo 
premražene in lačne ptice, ki so 
našle zatočišče in hrano v hišici 
na vrtu, ki smo jo postavili na
lašč zanje. Ti ubogi mali drgeta
joči in komaj še živi »kupčki« 
se nikoli bolj ne približajo člo
veku kot prav v tem času. In 
čeprav ne žvrgolijo tako vzne
seno kot takrat, ko jih boža to
plo sonce, so si ljudje in ptice 
v tem času najbližji. 

N e š t e t o zgodbic o sožitju 
človeka s pticami se spleta v ča-

G. Štele iz Kosiš je velik prijatelj vseh domačih Ži
vali. Čeprav ptički ne sodijo čisto mednje, pa je 
njegova skrb zanje velika. Sončnice, ki zrastejo na 
njegovem vrtu, so imenitna hrana zanje. Seveda 
pa se najdejo za ptice v njegovi hišici Oci jo je po
lomil sneg) tudi druge ptičje dobrote... Jezijo pa ga 
»kamniški« vrabci ki plašijo in odganjajo »koši-
ške« siničke! 

su, ko smo Zeleni Kamnika za
čeli akcijo razdeljevanja ptičje 
hrane (sredi meseca januarja) in 
jo nadaljujemo, do
kler ne bodo prazne 
prav vse vreče sonč
ničnih semen. Teh 
pa kar ne zmanjka, 
saj se skoraj vsak 
dan oglasi nov do
brotnik, ki želi sode
lovati v akciji. Ke
mijska industrija Ka
mnik, Kambus Ka
mnik, Meso Kamnik, 
Pneumatic center Si
tar Kamnik, občina 
Kamnik in številna 
druga podjetja in za

se bn i k i 
so že pri-
spe v a l i 
sredstva 
za nakup 
semen, ki 
se jih je 

»natehtalo« in razde
lilo za skoraj okro
glo - tono! 

A te besede so 
predvsem namenje
ne ljudem, ki skrbi
jo za lačne ptice. 
Skrb Zelenih, da bi 
jim ponudili nekaj 
brezplačne hrane za 
ptice, je zanemarlji
va v primerjavi z 
njihovo, ki je prisot
na vsako zimo, leta 
in leta. Zato se bo
mo Zeleni še bolj 
potrudili in s takšno 
akcijo nadaljevali tu
di prihodnjo zimo, 
šolarjem pa bomo 
priskrbeli »gradbeni 

material«, da bodo »zgradili« še 
več ptičjih hišic. 

Veliko prijetnih spoznanj je 

Naj dobro teknejo semena tudi vašim pticam! 

obrodila naša akcija. Največje 
pa je zanesljivo to, da Kamni-
čani in okoličani lepo skrbijo za 
ptice. O tem si bodo zagotovo 
pripovedovali tudi ptički, če ne 
prej, pa na Valentinovo. Prene-
kateri ptičji par bo žgolel lju
bezenski spev prav po zaslugi 
skrbnih ljudi. 

Z akcijo pa Zeleni nadaljuje
mo toliko časa, dokler ne bo
mo razdelili vseh semen. 

Nekaj vreč je še na voljo -
zato vabljeni na sedež Zelenih 
Kamnika, Glavni trg 23 (stari 
hotel Planinka), ob ponedeljkih 
od 11. do 12. ure in torkih ter če
trtkih od 17. do 19. ure! 

Pustovanje in karneval v Kamniku 
(pred okrog 60 leti) 

Kamnik je bil pred drugo svetovno vojno vse prej 
kot zaspano mesto. Društveno in družabno življe
nje je bilo zelo razgibano. Tako je bilo tudi za pu
sta vedno dosti zabav. Po hudi krizi v prvih tride
setih letih seje že tudi stara Jugoslavija izvila iz te
žav. Ljudje so zopet živeli bolje in tako so bile za 
pusta številne kamniške gostilne (38) v predvojnih 
letih (pred letom 1941) polne domačih gostov. Kar 
nekaj dni pred pustno soboto so bile za pustnoso-
botni večer in tudi za večer na pustni torek v gostil
nah rezervirane že vse mize. Na mizah je goste ob 
teh večerih marsikje »pričakal« poln krožnik sve
žih pustnih krofov. Na ta dva večera je gostilne obi
skalo tudi zelo veliko, deloma zelo originalnih, ma-
škar. Te so hodile od lokala do lokala in se tam 
razkazovale. Najbolj prostorno za pustno rajanje je 
bilo tiste čase prav gotovo »pri Rodetu« (v veliki hiši, 
ki še danes stoji na križišču med Ljubljansko in 
Kranjsko cesto). Tam sta imela Silvo Homar in uje

dno metali razne dobrote, krofe, bonbone... Ko 
se je vsa ta povorka nato ustavila in razporedila 
na Glavnem trgu (med današnjo Maleševo ga
lerijo, pošto in nekdanjim Kamniškim domom, 
kije stal pred sedaj že bivšo Delikateso), je bi
la tam glavna atrakcija stroj iz povorke, kije 
bil videti kot nekakšna mlatilnica. Bil je to »ču
dežni stroj«, v katerem so iz starih žensk »izde
lovali« lepa mlada dekleta. Nič lažjega v pust
nem času! Pri enem vhodu so »vlagali« v stroj 
maškare - stare gospe, na drugi strani stroja pa 
so prihajale ven same lepe mlade gospodične. 

Ni pa podatkov, če je takrat kdo od starej
ših Kamničanov izkoristil to priložnost in tja 
pripeljal v »prenovo« svojo boljšo polovico. 

Glavni organizatorji vseh teh priprav so bili 
Exlerjevi in Fajdigovi. Pri Exlerjevih so oče (pre
možen lesni trgovec in glavni mecen teh prire
ditev) z Mirkom in drugimi njegovimi sinovi ter 

gova žena restavracijo z veliko dvorano v zaho
dnem delu. Tudi na cestah je bilo pustnih šem vse 
polno. Prevladovale pa so predvsem našemljene od
rasle osebe. 

Večina vseh teh maškar je nosila maske, 
narejene iz prešane kartonske zmesi oz. boljše še 
s tekstilno osnovo. Za nošnjo so bile te vrste mask 
precej bolj znosne kot današnje iz plastike oz. iz 
gume. Pri pitju (brez slamice) pa so se žal 
marsikateri usta nevarno omehčala in nenaravno 
povečala. Največja zaloga in izbira mask takrat v 
Kamniku je bila na Šutni pri Šketovi Mici (kjer je 
danes cvetličarna Ijetnar) in bolj »nobel« trgovini, 
v Slatnarjevi knjigarni na Glavnem trgu (v sedanji 
Pucljevi hiši). Različne pustne kostime (okrog 100) 
pa so si takrat Kamničani lahko izposodili na 
domu g. Karla Stareta, tj. v zgradbi, kjer je danes 
Kočnina Železnina. Kostume za takšne in podobne 
priložnosti so si Kamničani sposojali tudi v 
ljubljanski Drami. 

Za krono pustnega vrveža so Kamničani na 
pustni torek, kar nekaj let zapored, pripravili pra
vi pravcati, primerno velik karnevalski sprevod po 
Kamniku. To seje dogajalo v popoldanskih urah. 
Povorka se je vila od Exlerja (razpotja med Kranj
sko in Ljubljansko cesto) po celem Kamniku do 
konca Grabna in nazaj na Glavni trg. 

Na čelu povorke je običajno korakal, seveda na
šemljen in z žezlom v roki, Anton Fajdiga, (po po
klicu je bil ključavničar, specialist za turbine) kot 
predstavnik organizatorjev tega sjwevoda. Temu je 
sledila našemljena kamniška godba na pihala, ki 
jo je ob tej priložnosti navadno vodil Polde Mati-
čič, in nato dolga vrsta raznih maškar - peš, na 
kolesih, na vozovih... Imeli so narejena celo dva 
rnodela dvokrilnih letal (v naravni velikosti). No
tri sta sedela pilota - maškari in pridno ročno vr
tela propeler. Najlepši pa je bil veličastni model 
ladje (seveda na kolesih), kije bila tako velika, da 
so se njeni jambori komaj izmuznili pod prečnimi 
vodi cestne razsvetljave. Na tej ladji je bilo kar ne
kaj »mornarjev«, ki so med številno občinstvo pri-

bratje Fajdiga s še drugimi i>omočniki kar lep 
čas pred pustom pripravljali in izdelovali prej 
opisane naprave. Pred to prireditvijo so organi
zatorji tudi izdali posebno številko časopisa 
»Kamničan«, tiskano v kamniški tiskarni Slat-
nar. V njem je bilo polno humorja, zlasti še na 
račun dela občinske uprave v preteklem letu. 
Prodajali so ga po 2 dinarja (cena za kg kru
ha) in tako tudi delno pokrivali stroške prire
ditve. 

Res pa je, da je v mrkem in žalostnem med
vojnem in žal tudi povojnem času ta vesela tra
dicija javnega pustovanja skorajda zamrla. Os
tala je le tradicija pokopavanju pusta in kasneje 
organiziranje otroške maškerade. 

Tudi pokopavanje pusta na pepelnično sredo 
je običaj, ki je bil v navadi v Kamniku tudi že 
pred vojno. Tudi takrat so že s konji vlekli del 
hloda (ploh). Obšli so ves Kamnik in se obvezno 
ustavljali zlasti pred vsako gostilno. Sedlar He-
inrichar (nazadnje je stanoval na Grabnu v 
Šnablovi hiši) je sekal od ploha velike trske, te 
pa je njegova žena poklanjala (pokladala pred) 
že kar predolgo neporočenim ženskam. Zraven 
so vozili lutko preminulega Pusta; tega so nato 
nafarovškem vrtu (na prostoru, kjer danes stoji 
OŠ T. Brejca) nasproti takratne Fajdigove (po
zneje Golobove) gostilne, pokopali oz. zažgali. 
Pokop je vodil našemljen mož, odet s pelerino 
in v oblačila, ki niso bila podobna duhovniški 
opravi. 

Res je, kar dolgo časa je preteklo od takrat. 
Morda pa bi bil sedaj že pravi trenutek, da ob
novimo tudi te lepe običaje, zlasti takšne vrste 
karneval, kije takrat pritegnil v mesto ne sa
mo številne okoličane, temveč tudi kar lepo šte
vilo Ljubljančanov?! Dobra volja in smeh sta še 
vedno najboljše zdravilo za vse - tudi za turizem! 

P. S. V kolikor bi kdo od bralcev imel o gor-
ttjem morda kakšno fotografijo ali dodatno in
formacijo, prosim, pokličite po tel. 831-716. 

MIIAN WINDSCHNURER 

Naši vrtni prijatelji 
Z A K A J ŠČITIMO PTICE"? 

Ptice so zelo koristni pomočni
ki pri zatiranju raznih škodljiv
cev in to predvsem žuželk. V vrt 
jih skušamo privabiti in jih v 
njem zadržati, seveda ne le za
radi koristi, temveč prav tako iz 
veselja nad njihovo navzočnost
jo. Vsekakor je zanimivo, kako 
učinkovito zatirajo škodljivce ti 
mali pevci. Celo najmanjši, kot 
sta palček in kraljiček, pohrusta-
ta za dnevni obrok skoraj tride
set procentov svoje teže teh 
Škodljivih žuželk. Zato še enkrat 
ponovimo, privabili jih bomo le 
z zdravo prehrano v krmilnicah 
in valilnicah. Poznati pa moramo 
tudi najvažnejše vrste vrtnih pti
čev. Določena skupina ptičev 
gnezdi vedno na prostem, zunaj 
trdno obdanih prostorov v vej-
nih pazduhah, v grmih, živih me
jah in gostem grmovju. Starši 
nam lahko z ustrezno rezjo vej 
in šib veliko pomagajo, saj z za-
vezovanjem poganjkov napravi
mo idealno priložnost za gne
zdenje. Tako gnezdijo: ščinkavec, 
palček, penica črnoglavka, slav-
ček, mlinarček, lisček in kralji

ček. Sem spada tudi kos, najboljši 
znanec našega vrta. Veliko »po
manjkanje« stanovanj vlada pri 
duplarjih in polduplarjih. pticah, 
ki gnezdijo v duplih. Tu je nuj
no treba pomagati, ker te ptice 
najbolj pokončujejo žuželke. Vo
tla drevesa za žolno in ptiče ple
zalce, kot je brglez, luknje v de
blih za meniščka, čopko in dru
ge vrste sinic, zavarovani zatre
pi, hišna uvoziSča in stenske vo
tline za lastovke, strešna ogrod
ja za pogorelčka in škorca - te
ga marsikje ni. Kdor hoče veča
li število ptic v svojem vrtu, mo
ra ustvariti dodatne možnosti za 
nemoteno gnezdenje in valjenje. 
Valilnica pa mora biti namešče
na na pravem mestu. Vsekakor 
mora biti zaščitena proti vetru in 
dežju, čvrsto pritrjena, da se ne 
guga, kakor temu pravimo, vho
dna luknja pa naj bo usmerjena 
na vzhod ali jugovzhod. Sinice 
vseh vrst, rdečeperka, brglez in 
podobni manjši duplarji hočejo 
bivati 2-3 m visoko s premerom 
luknjice 3,2 cm, škorci, srednji in 
večji detli hočejo gnezditi 3-6 m 
od tal, premer vletne luknjice pa 

naj bo 4,6 cm. 
V nove valilnice ne dajemo no

benega polnila. To store ptice sa
me. Seveda pa moramo očistiti 
stare valilnice, tiste, v katerih so 
ptice že gnezdile. V vrtu naj bi 
bili torej krmilnica in valilnica. S 
krmilnico pomagamo našim ma
lim prijateljem v zimskem času, 
s trošenjem zrnja in brezhibno 
krmo večinoma pticam, ki smo 
jih privabili ravno v naš vrt. V 
valilnici bodo gnezdile in ostale v 
naši bližini. Tako jih bomo lažje 
spoznali, opazovali in sproti ugo
tavljali njihove navade in počet
ja. Prišli bomo do spoznanja, ka
ko malo je treba narediti, da do-
živiš toliko lepega na svojem vr
tu, ki lahko v zimskem času po
stane pravi živ-žav. To ti povrnejo 
mali prijatelji pevci s svojim pre-
letavanjem in petjem. Vrt ni več 
osamljen kos zasnežene površine, 
ki čaka na pomlad, temveč pra
vi svet živahnega življenja, ki ga 
ustvarja narava. K temu ustvarja
nju pa smo nekaj prispevali tudi 
sami. 

A. SARNAVSKY 



6 30. januarja 1997 MED MLADIMI Kamniški OBČAN 

Lepo novoletno praznovanje 
Na osnovni Soli 27. julij ob

staja že tradicija, da je za učen-
ce mesec december nekaj po
sebnega. Tako je bilo tudi v 
preteklem decembru. Nekateri 
učitelji so začeli razmišljati že 
jeseni, kaj vse bodo potrebovali 
in kaj vse bodo morali posto
riti, da bo ta mesec drugačen, 
kot so ostali meseci in druga
čen, kot je bil prejšnji decem
ber. Čepav je bil zadnji mesec 
v letu za učence zelo naporen, 
ker se je iztekalo prvo ocenje
valno obdobje, so našli tudi čas, 
da so se pod mentorstvom uči
teljic pripravljali na novoletno 
prireditev. Domiselnost in 
spretnost učiteljic sta tudi to
krat pritegnili učence, da so po
magali soustvarjati novoletno 

vzdušje. Skoraj ves december 
so učenci izrabili vsak prosti 
čas, da so skupaj z učiteljicami 
okrasili svoje razrede in skupne 
prostore. Že samo zunanje 
vzdušje je bilo izredno prijet
no, praznično. 

Celotna novoletna prireditev, 
ki so ji prisostvovali tudi star
ši in zunanji povabljeni gostje, 
pa ne bi bila taka, kot je bila, 
če učencev ne bi obiskal tako 
težko pričakovan dedek Mraz. 
Učence je tudi tokrat bogato 
obdaroval z individualnimi in 
skupinskimi darili, kar jim ze
lo veliko pomeni. Mnogi učenci 
so le v šoli dobili novoletno da
rilo, zato so bili lega toliko bolj 
veseli. 

To naj bo tudi priložnost, da 

Učenci so morali dedku Mrazu povedati kaj znajo. 

se iskreno zahvalimo številnim 
posameznikom in organizaci
jam za denarne prispevke in 
praktična darila, kajti brez nji
hove pomoči bi naše novolet
no praznovanje ostalo mnogo 
manj lepo in doživeto . 

S prispevanim denarjem smo 
kupili v e č kasetofonov za 
mlajše skupine učencev in več
jega za skupne šolske priredit
ve, izpopolnili smo Orffov in
strumentarij, ki se na šoli ve
liko uporablja, ker učenci ne 
obiskujejo glasbene šole, učen
ci tretjega razreda so dobili 
žoge , ki so zamenjale šo lske 
stole, v telovadnici imajo sob
no kolo, v tehnični učilnici bo
do učenci dobili krožno žago, 
s p o m o č j o katere bo narejen 

marsikateri izdelek 
pri urah tehnične 
vzgoje. 

To je le nekaj 
večjih pridobitev 
na šoli, ki smo jih 
imeli možnost ku
piti zaradi podarje
nih finančnih sred
stev posameznikov 
in organizacij v ob
čini in tudi izven 
nje. 

Vsem še enkrat 
H V A L A . 

V imenu sveta 
staršev in kolektiva 
OŠ 27. julij Kamnik 

M A J D A 
ŽLEBNIK 

ZIMA, 
ZIMA 

BELA! 
Mladi stanovalci z Zikove ulice 7 v Kamniku si 

bodo božično-novoletne praznike prav gotovo za dol
go zapomnili. Obilo snega je padlo na travnik pred 
blokom, mladi pa so to s pridom izkoristili. »Sezi
dali« so si čisto pravo zimsko prebivališče, v veselje 
njim, pa tudi odraslim, ki smo občudovali sneženo 
mojstrovino. 

Občudovala, slikala in zapisala: 
IVANA S K A M E N 

Po kolenih so »prebivalci« prihajali iz snežene hišice 
drug za drugim... 

Sneg - veselje otrok 
Letošnja zima nam je nasu-

la kar precej snega. Mnogim je 
to v veselje, drugim pa v žalost 
in jezo. Ceste, zlasti stranske, 
so bile v nekaterih primerih 
slabo ali pozno očiščene, me-
tem ko so bile glavne cestne 
povezave še kolikor toliko pre
vozne. Tudi e lektr ične mrke, 
televizijske izključitve in škodo 
zaradi žleda je zimsko vreme 
pogosto povzročalo . Na drugi 
strani pa gledamo navdušene 
otroke, ki si gradijo snežne ig
luje in izrabijo vsako priložnost 
za sankanje, smučanje in dru

ge igre. Snežni možje marsikje 
zvedavo opazujejo otroški vr
vež in kar kljubujejo vremenu, 
čeprav jim je zadnje dni posta
lo že precej vroče. Vidi se jim, 
da so se kar precej spotili. 

Otroci so si sami pripravili 
sankališča in drsališča. Vsak 
dan popoldne, ob vikendih pa 
cele dneve, otroci uživajo zim
ske radosti. Števi lni padci s 
sankami, smučmi ali drugimi 
pomožnimi dričali so posprem
ljeni s smehom in prešernost-
jo, joka skoraj ni slišati. Zelo 
številni so obiski zimskega ve

selja pri bencinski črpalki na 
Zapričah, na žalskih Poljanah, 
v Mekinjah in drugod. Ko sta
rejši ljudje opazujejo to otro
ško p r e š e m o s t , se marsikomu 
misli povrnejo v čase lastne 
mladosti in pri tem podoživlja-
jo prijetne trenutke. 

Tokratna zima jc v resnici 
radodarna. Upamo, da bodo na 
svoj račun prišli vsi, ki uživajo 
v zimskih športih, nc samo ot
roci in začetniki, ampak tudi že 
preizkušeni športniki zimskih 
disciplin. 

S T A N E S I M Š I Č 

O t r o š k o 

p u s t o v a n j e 
Tudi letos bo Klub staršev 

pri Mladinskem centru Ka
mnik na pustni torek pripravil 
P U S T O V A N J E Z A O T R O 
K E . 

Že ob 16. uri se bodo ma
škare in njihovi spremljevalci 
lahko pokazali in predstavi
li gledalcem na Glavnem tr
gu, kjer se nam bo pridruži
la kamniška godba. Ob zvo
kih vrlih muzikantov se bo
mo počasi napotili proti 
Športni dvorani, kjer nas bo 
že čakal drug ansambel, pri
pravljen, da nam dve uri in 
pol igra za ples in zabavo. 
Vsaka maškara tudi letos do
bi krof, poskrbeli pa bomo 
tudi za žejne. 

Še eno novost vam pri
pravljamo. Skupaj s podjet
jem SLAP, ki zaposluje inva
lidne osebe, vam ponujamo 
bogat srečolov (potovanje, 
zlat prstan, usnjene torbe, ig
rače iz blaga itd.) Sreče ne 
boste potrebovali prav veli
ko, saj je »polna« vsaka dru
ga srečka. Srečke bodo pro
dajali kužki-Flokiji. 

Želimo vam mnogo sreče 
in domiselnosti pri ustvarja
nju pustne maske in kostuma 
zase in za svoje otroke! Pa 
nasvidenje na pustovanju! 

P. S.: Letošnje leto v dvo
rano ne bomo spustili rolkar-
jev. 

Za M C in Klub staršev 
H E L E N A 

Sankanje in smučanje na Zapričah 

I M F , d . o . o . 

T R G O V I N A K I M 
Kamnik, Trg talcev 8 

vabi cenjene stranke k ugodnemu nakupu 

PUSTNIH ARTIKLOV IN OBLAČIL 
- Posebej za vas nudimo 

* ženske plašče po 23.285 SIT 
* moške bunde po 5.282 SIT 
* ženske bunde od 4.096 SIT dalje 

- Velika izbira jeansa znamk 
* CASUCCI * ANGEL JEANS 
. SEXES * BIG BOS 
* LEVIŠ * DIESEL 

- Celoten NES program 
- Za dojenčke program NUK In CHICCO 
- V mesecu marcu pa boste lahko izbirali med 
pestro ponudbo oblačil za BIRMO in OBHAJILO 
tako za fante, deklice in odrasle. 

Veselimo se srečanja z vami! 

Frančiškanska knjižnica 
- knjižnica muzej 

V torek, 19. novembra, smo se po treh urah pouka zbrali pred 
šolo in se nekaj minul kasneje, nekateri peš, drugi s šolskim kom
bijem, odpravili v Kamnik. Imeli smo namreč strokovno ekskurzijo. 

Ko smo prišli pred samostan, je predhodna skupina že končala z 
ogledom knjižnice. Počakali smo Se nekaj časa, nato pa jc prišel go
spod Jaro Dolar in nas povabil v samostan oziroma knjižnico. Že 
ko smo vstopili, smo imeli občutek, da stopamo v zgodovino. Pred 
nami je bil dolg hodnik, na koncu katerega so bila vrata, ki so vo
dila v knjižnico muzej. 

V knjižnici smo se zbrali okrog petinosemdesetletnega Jara Do
larja, ki je začel s svojo pripovedjo o pomenu in zgodovini knjižni
ce. Povedal nam je, da je knjižnica nastajala skupaj s samostanom 
in bila ustanovljena konec 15. stoletja. Knjige so začeli zbirati patri 
bodisi sami, bodisi s kupovanjem. Izvedeli smo, da so prve knjige 
nastale že pred 5000 leti, našli pa so jih pred 200 leti v Mezopota
miji. Pisane so bile v klinopisu na glinaste tablice. Potem so izumili 
papirus. To so bili skupaj zlepljeni strženi iz trstike. Rimljani so upo
rabljali nestrojeno živalsko kožo - pergament, poimenovan po me
stu Pergamo. S pergamentom se je pojavila štirioglata knjiga, ime
novana kodeks. Platnice so bile iz lesa, hrbet pa je bil vezan v us
nje. Knjige so prihajale k nam iz Nemčije, Italije, Benetk, po iznajdbi 
tiska pa še iz Ljubljane. 

V knjižnici smo videli veliko knjig najlepše in najstarejše pa so 
shranjene v vitrinah. Naš gostitelj nam je povedal, da se je prostor, 
kjer so menihi prepisovali knjige, imenoval skriptorij. Občudovali smo 
prve tiskane knjige ali inkunabule, ki so nastale v prvih letih po iz
najdbi tiska - v drugi polovici 15. stoletja, še posebej pa zelo lepo 
okrašene začetne črke, inicialke. Nekatere so bile okrašene z zla
tom. Imele so celo za 18 prstanov zlata. Gospod Jaro Dolar nam je 
pokazal tudi Dalmatinovo Biblijo, ki je bila vezana v rdeče usnje, 
izšla pa je v 1500 izvodih. K nam je prihajala v sodih. Za Biblijo 
nam je povedal tudi to, da z lepo pisavo, lesorezi prekaša vse knji
ge tedanjega časa. 

V knjižnici je od 5000 do 7000 knjig, vse pa je v katalog popisal 
gospod Jaro Dolar. Knjižnica se kot muzej zaključi leta 1800, od ta
krat pa se, razen za znanstvene namene, ne uporablja več. 

Ko smo se poslovili, smo bili veseli, saj smo izvedeli marsikaj no
vega o knjigi in njeni zgodovini. 

K A R M E N MOČNIK, 8. A 

Dva dni je bilo na zasneženem travniku kot v mravljišču. 

Obiski trikraljevskih 
kolednikov 

V dneh okrog praznika Svetih 
treh kraljev, od 3. do 6. januarja, 
so tudi letos koledovale trikra-
Ijcvske trojice. Obiskale so števil
ne domove po Stranjah, Godiču, 
Mekinjah, Nevljah, Tunjicah... in 
severnem delu mesta Kamnika. 

Trije kralji so z zvezdo repa
tico na čelu in z lepo pesmijo 
»Na kamelah jezdijo Sveti trije 
kralji...« zaželeli sokrajanom...»naj 
Gospod blagoslovi njihov dom, 
naj v njem tudi v letu 1997 pre

bivata mir in veselje!« Hvala po
žrtvovalnim štirim trojicam in 
profesorici glasbe g. Anici Stelc 
za njihov trud. Hvala tudi darež
ljivim krajanom, ki so ob obisku 
kolednikov darovali pomoči po
trebnim, za domačo medžupnij-
sko Karitas in misijone, skupno 
102.000 tolarjev. 

Komisija za oživljanje starih 
običajev 

pri OO SKD Kamnik 
M.W. 

Trije kralji iz Tunjic, Mekinj in Godiča na pevski vaji - na krušni peči 
»pri Birtu« v Tunjicah 

MATIČNA KNJIŽNICA 

Otroci in starši, 
ponovno se bo v Kamniku predstavilo lutkovno gledališče 
FRU-FRU, ki je že večkrat napolnilo našo dvorano. 

Vabimo vas na naslednje predstave: 
sobota, 1. 2., ob 10. uri: Moj dežnik je lahko balon 

Lutkovno gledališče FRU-FRU 
sobota, 15. 2., ob 10. uri: Čaranje z Markom 

FRU-FRU 
sobota, 22. 2., ob 10. uri: Pavliha, Janko in Metka 

PAVLIHOVO GLEDALIŠČE 
GLOBUS 

Ob 8. februarju, kulturnem prazniku, vsem našim bralcem 
čestitamo in jim želimo še veliko lepih trenutkov ob knjigi! 



MATIČNA KNJIŽNICA KAMNIK 

Tomo Križnar v polni 
dvorani knjižnice 

Razstava Miha Kača ob slovenskem 
kulturnem prazniku 

Zagotovo je Tomo Križnar ta
ke vrste popotnik, potopisec in 
tudi človek, da na svoja preda
vanja z diapozitivi privabi ve
liko ljudi. 
Tako je bilo tudi v torek, 14. ja
nuarja, v Matični knjižnici Ka
mnik, ko je predstavil svojo no
vo knjigo Mana - s kolesom 
med Indijanci. Seveda pa ne sa
mo knjigo, pač pa tudi vtise in 
svoja doživetja, iskanja in spo
znanja s poti po Južni Ameri
ki in med tamkajšnjimi ljudmi. 
Popotnik Tomo se ne omejuje 
le na občudovanje naravnih le
pot ali obiskovanje turističnih 
atrakcij. Kje pa! Njegovi vtisi se
žejo globlje, prav do srži člove
ške narave, človekovega iskanja 
in do pretanjenega razmišljanja 
ter podoživljanja različnih kul
tur, predvsem zelo starih in av
tohtonih. Te so namreč ohranile 
stara vedenja o naravi in člove

ku, ki so se v modernem svetu 
izgubila. Tokrat je torej poto
val med Indijanci, njihovo kul
turo pa je predstavil kot nas
protno kavbojski kulturi in kav-
bojskemu načinu življenja, ki se 
omejuje na tekmovalnost, mate
rialni svet, neosveSčeno izrablja
nje narave. Kot iskalec tc dru
ge plati življenja je odprt tudi 
za mistična doživetja, o čemer 
svojim poslušalcem pripovedu
je z neposrednostjo in humor-
nostjo. 

Predvsem pa nam ta Gorenjec 
prinaša stara spoznanja z raz
ličnih celin in iz različnih sta
rih kultur - prinesel nam je svo
ja spoznanja iz Tibeta, ki ga za
sedajo Kitajci, od avstralskih 
aboriginov in zdaj od južno
ameriških Indijancev. Teh staro
davnih sporoči l tisti, ki smo 
preveč vezani na naš vsakda
njik, ne bi mogli nikoli spoznati, 
če nam jih ne bi od nekje da

leč, daleč prinesel Tomo Križ
nar. Morda je tudi zaradi svo
je vloge svetovnega sla tako pri
ljubljen med Slovenci in tako 
drugačen med popotniki. 
Predvsem nam sporoča , naj 
imamo radi ta svet in Zemljo, 
srce vesolja, ter vse, kar biva na 
njej. 
Do zadnjega kotička napolnje
na dvorana - poslušalstvo jc bilo 
vseh starosti - v knjižnici je lah
ko znak, da Kamničane zanima
jo tako tuj svet, popotovanja in 
popotniki kot tudi drugačen, 
pozitiven odnos do vsega, kar 
se na videz umika civilizaciji, 
predvsem pa - do življenja. 
Njegova knjiga Mana - s kole
som med Indijanci je zelo izpo-
sojana, zato je ta trenutek v na
ši knjižnici do nje težko priti. 
Pa se je vredno potruditi ali po
čakati nanjo in jo prebrati - pe-
prosto zato, ker je dobra. 

BP 

Kamniški kipar Miha Kač in slikarka iz Ljub
ljane Meta Vranic sta v počastitev slovenskega 
kulturnega praznika pripravila pester izbor svo
jih del za razstavo v galeriji Commerce v Ljub
ljani, Einspielerjeva 6. Odprtje razstave »Portre
ti« bo v torek, 4. februarja, ob 18. uri. Razsta
vo bo odprl akademik Ciril Zlobec, program bo 
povezovala dramska igralka Neža Simčič. Na
stopili pa bodo dramski igralci Mila Kačič, Me
ta Vranic in Tone Kuntner. Odprtje razstave bo
sta z glasbenimi utrinki popestrila sopranistka 
Ana Marija Javornik in basist France Javornik. 
Razstava bo odprta do 21. februarja. 

SAŠA MEJAČ 

Portret kipa Franceta Prešerna, žgana glina 
(Miha Kač, januar 1997) 

Ob neki desetletnici 

ZIMA! 
1. Prišel spet mesec je december 
in spet zima je prišla, 
naravo s snegom je odela, 
kot da v kristalih bi bila. 

2. Drevesa gola so postala, 
ko prej v listju so bila, 
sedaj pa vsa so zasnežena, 
kol da bi brez življenja bila. 

.?. Tudi naša smučarska elita 
po svetu je odšla, 
iskat med asi asa 
medalje iz srebra, zlata. 

4. Ko mladi Primož se je spustil, 
z njim slava je odšla po svet, 
postal je as med asi 
in v slavi ves odet. 

5. S tem Slovenija ima junaka 
odličnega, ki ni mu para, 
mladega skakalca, 
pod priimkom znan - Peterka. 

Z A L K A KORITNIK 

Literarni večer 
Kdo bo razumel ta svet, 
kdo bo našel pot modrosti 
kot vrtnar najlepši cvet? 

Pod mentorstvom prof. Marje Kodre smo dijaki SCRM pripravili literarni ve
čer z naslovom Modrost skozi besede. Prvič smo ga predstavili 2.1 decembra v 
srednješolskem centru, drugič pa 10. januarja v dvorani nad kavarno Veroni
ka. Na njem smo spoznali, kako razmišljajo o pomembnih vprašanjih, kot so 
življenje, ljubezen, smrt, veliki misleci Tagore, Bach, Hesse, Ibsen, Gibran, Exu-
pery, Castancda, avtorji biblije in islamskih izrekov. Večer je potekal v indijskem 
vzdušju, saj je interpretacije spremljala meditativna vzhodnjaška glasba in vonj 
po dišečih palčkah. 

M A R K A BURJA 

Letos okrog novega leta, ko 
sem malo pregledoval svoj ar
hiv, vsem ugotovil, da je mini
lo že deset let, odkar sem na
pisal svoj prvi č lanek z likov
no oceno neke razstave. To je 
bilo decembra leta 1986, ko 
sem za Kamniškega o b č a n a 
napisal č lanek »Raznol ikost v 
delih ljubiteljskih likovnikov 
G o r e n j s k e « o razstavi v ka
mniški Veroniki. 

Pogosto me ljudje sprašuje
jo, kako to, da se kot poklic
ni slikar ukvarjam tudi s pisa
njem, predvsem o likovnih do
godkih, zato bi rad javnosti 
pojasnil, kako je do tega pri
šlo. Po končani Srednji šoli za 
ž ivinorejsko veterinarske teh
nike, ko sem se odločal za na
slednji poklic, sem nihal med 
študijem slikarstva in novinar
stva. Takrat mi je moja sred
nješolska profesorica za slo
venšč ino napisala priporoči lo , 
s katerim naj bi se oglasil pri 
gospodu, takrat še tovarišu , 
Tomu Martclancu, dekanu Fa
kultete za sociologijo, polit ič
ne vede in novinarstvo, zara
di študija na tej fakulteti. Ven
dar sem šel rajši delat sprejc-
rhne izpite na Akademijo za 
likovno umetnost v Ljubljani 
- in bil sprejet. Pisanje pa mi 
je še vedno ostalo kot konji
ček. Sredi osemdesetih let mi 
je tajnik Z K O Kamnik Tone 
Ftičar omenil, da o kvalitetnih 
razstavah, ki so postale stalna 
praksa v razstavišču Veronika, 

Z v e z a K u l t u r n i h O r g a n i z a c i j 
K A M N I K 

m 
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1240 Kamnik 
Tel./Fax: 061/831-612 

061/817-556 

V A B I M O V A S . . . 

Petek, 7. februarja 1997, ob 20. uri 
Srednja šola R. Maistra, Kamnik 
SOZVOČJA 
XVIII. REVIJA PEVSKIH ZBOROV 
OBČINE KAMNIK 
v počastitev slovenskega kulturne
ga praznika. 
Sodeluje deset odraslih pevskih 
zborov, delujočih v okviru ZKO Ka
mnik. 
Vstopnina: 300,00 SIT 

Sobota, 8. februarja 1997, ob 19. uri 
Razstavišče Veronika, Kamnik 
Odprtje razstave: KAMNIŠKI LIKOVNI 
TRENUTEK 
Skupinska razstava novejših del ka
mniških likovnih ustvarjalcev. 
Razstava bo odprta do 28. februar
ja, vsak dan od 10. do 12. ure in od 
18. do 18. ure. Ob nedeljah samo do
poldne. 
Vstop prost! 

Sobota, 8. februarja 1997, ob 19. uri 
Nedelja 9. februarja 1997, ob 15. uri 
Kulturni dom Zgornji Tuhinj 
Gledališka predstava 
V. Dobskv: DVA PARA SE ŽENITA 
Komedija v treh dejanjih 
Izvaja gledališka skupina KD Tuhinj. 
Režija: Danilo Bajde 

* * * 

Nedelja, 9. februarja 1997, ob 16. uri 
Kulturni dom Komenda 
Gledališka predstava 
S. In B. Spevvack: NAŠI TRIJE 
ANGELI 
Komedija v treh dejanjih 
Izvaja gledališka skupina KD Komen
da »Kaj ti mar«. 
Režija: Miro Pogačar 

* * • * 

Petek, 14. februarja 1997, ob 20. uri 
Razstavišče Veronika, Kamnik 
ON JE BIL VETER 
Koncert avtorske glasbe na besedila 
slovenske poezije. Zlitje šansonov, ba
lad, jazza in druge razpoloženjske 
glasbe. 
Izvajata: Melita Osojnik, vokal 
Lado Jakša, klaviature 
Vstopnina: 300,00 SIT 

* * * 

Petek, 21. februarja 1997, ob 20. uri 
Srednja šola R. Maistra, Kamnik 
SANJSKI ZVOKI MANDOLIN 

KONCERT POPULARNE ORKESTRAL
NE GLASBE 
Izvaja orkester Mandolina iz Ljubljane 
Dirigent: Dušan Nedovič 
Vstopnina: 500,00 SIT 

* * * 

Sobota, 22. februarja 1997, ob 20. uri 
Razstavišče Veronika, Kamnik 
JAZZ NAD KAVARNO 
VEČER JAZZ STANDARDOV IN 
SLOVENSKIH SONGOV 
Izvajalci: Nina Carnelutti, vokal 
Matevž Carnelutti, kitara 
Andrej Srakar, kitara 
Vstopnina: 300,00 SIT 

GLEDALIŠČE ZA OTROKE 
Sobota, t februarja 1997, ob 16, url 
Razstavišče Veronika 
PAVLI HA NOČE V ŠOLO 
Izvaja: Gledališče Unikat 
Sobota, 8. februarja 1997, ob 10. url 
Razstavišče Veronika 
MEH ZA SMEH 
Izvaja: Gledališče Unikat 
Sobota, 15. februarja 1997, ob 16. url 
Razstavišče Veronika 
Ž. Petan: OBTOŽENI VOLK 
Izvaja otroška gledališka skupina OŠ 
Stranje 
Režija: Mira Papež 
Vstopnina za posamezno predstavo 
je 300,00 SIT. 

nihče ničesar ne napiše v ča
sopise. Pa sem si rekel, zakaj 
ne bi jaz poskusil. Res sem na
pisal svojo prvo likovno oce
no, ki je bila lepo sprejeta. Po
tem pa me jc zagrabilo in pi
sal sem o skoraj vseh razsta
vah, ki so bile postavljene v 
Veroniki in kasneje tudi v 
drugih razstaviščih in ne samo 
v Kamniku. Velikokrat so me 
prosili tudi stanovski kolegi, 
naj jim kaj napišem za razsta
vo in z veseljem sem jim us
tregel. Tako se mi je z leti na
bralo preko 200 razl ičnih li
kovnih zapisov, razmišl janj , 
ocen in esejev, ki sem jih ob
javljal v različnih časopisih in 
drugih publikacijah. Največ li
kovnih zapisov sem objavil v 
Kamniškem občanu, redno ali 
o b č a s n o pa sem objavljal še v 
Gorenjskem glasu. K m e č k e m 
glasu. Delu, Dnevniku, Repu
bliki, Slovencu, Naših razgle
dih. Književnih listih. Mladini. 
Družini, Planinskem vestniku, 
Stranjskih novicah in v likov
nih revijah Lticas in Likovnih 
besedah ter v K a m n i š k e m 
zborniku. Leta 1992 sem do 
tedaj napisane članke zbral v 
knjigi »Likovna pričevanja in 
razmišljanja o kulturi«, ki jo je 
založi la in izdala Z K O Ka
mnik. Pisal sem o likovnih in 
fotografskih razstavah, o ilu
striranih knjigah in likovnih in 
fotografskih monografijah ter 
o takšnih in drugačnih likov
nih in kulturnih dogodkih in 
problemih. Leta 1989 so me 
sprejeli v slovensko društvo li
kovnih kritikov. 

Še posebej mi je v zadovolj
stvo (pa verjetno tudi avtor
jem in galeristom), da sem z 
besedo dokumentiral in tudi 
ovrednotil skoraj vse. kar se je 
na likovnem področju dogajalo 
na Kamniškem. Tako sem pi
sal in odpiral razstave marsi
kateremu znanemu in nezna
nemu umetniku. Po svojih mo

čeh sem pomagal številnim ne
poznanim ljubiteljskim likovni
kom, da so se prebili iz ano
nimnosti. Pisal sem o vseh, ka
terih delo je bilo kolikor to
liko kvalitetno in predvsem 
poš teno . Napisal sem menda 
samo dve »negativni« likovni 
kritiki, pa šc ti dve zelo ob
zirno in razumevajoče. Pa sem 
jih vseeno »slišal«, pa še moji 
sorodniki so bili deležni hudih 
besed in očitkov. Pisal sem tu
di o vrhunskih, mednarodno 
priznanih slovenskih umetni
kih, kot so: Miha Maleš, Fran
ce Kralj, Janez Boljka, Jože Ci -
uha, Marijan Tršar ali Oskar 
Kogoj in ponosni moramo biti, 
da lahko dela nekaterih od 
njih stalno o b č u d u j e m o v Ka
mniku ali pa so vsaj razstav
ljali v našem mestu. 

Najbolj pa sem ponosen, da 
sem maja 1993 v središču, ne
kdaj slovenskega, danes pa žal 
že povsem n e m š k o g o v o r e č e 
ga Celovca, odprl razstavo mo
jemu stanovskemu kolegti sli
karju Gorami Horvatu - v slo
venščini! Sredi »Klagcnfurta« v 
prestižni palači, imenovani Ev
ropska hiša, kjer sta bila go
vornika še koroški deželni gla
var dr. Zcrnatto in generalni 
konzul R Slovenije Jože Jeraj, 
prisotni pa še celovški župan 
Guggcnbergcr, državni sekre
tar dr. Vcncclj, konzul Jazbec 
in drugi ugledneži, sem le jaz, 
seveda ob simultanem preva
janju, predstavi! slikarja v slo
venskem jeziku. Upajmo le, da 
se v Celovcu ob tako visokih 
gostih s l o v e n š č i n a ni slišala 
zadnjikrat! 

Da, vse se je začelo s prvo 
objavo v Kamniškem občanu. 
Kdo ve, če bi sploh še kdaj kje 
napisal in objavil, če bi me ta
krat zavrnili? Će me kdo danes 
vpraša o mojem pisanju, mu od
govorim: »Slikarstvo je moj po
klic, pisanje pa je moj najljubši 
hobi.« D U Š A N L I P O V E C 

UNIVERZA V LJUBLJANI 
BIOTEHNIŠKA FAKULTETA 
ODDELEK ZA ZOOTEHNIKO 
GROBLJE 3, RODICA 
1230 DOMŽALE 

VABILO NA DAN ODPRTIH VRAT 
Z I N F O R M A C I J A M I O Š T U D I J U K M E T I J S T V A -

Z O O T E H N I K E 
Vse, ki vas veseli delo z naravo, z domačimi živalmi in 
tehniko ter želite sodelovati pri ohranjanju lepe slovenske 
pokrajine in poseljenosti podeželja v kmetijstvu, vabimo, 
da se udeležite Dneva odprtih vrat na Oddelku za zootehni-
ko Biotehniške fakultete, ki bo v soboto, 8. februarjal997 
ob 10.00 na Rodici pri Domžalah. 
Pedagoški in raziskovalni proces poteka v sodobno op
remljenih predavalnicah in laboratorijih ter na lastnih raz-
iskovalno-pcdagoških enotah, pod vodstvom profesorjev 
in asistentov, ki so se več inoma usposabljali na univerzah 
v tujini. 
Vljudno vabljeni! 

V e č informacij po telefonu na številki (061) 713-611, int. 
216. 
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Narod in njegova problematika (2) 
Podeljevanje slovenskega državljanstva 

Navedeni razpis sledi članku 
pod naslovom »Narod in njegova 
problematika«, ki je bil objavljen v 
22. Številki Občana 19. decembra 
1996, dopolnjen s konkretnimi po
datki za tiste kraje v občini Ka
mnik, ki so v gospodarskem oziru 
za naselitev Neslovencev najpri-
vlačnejsi (glej tabeli št. I in 3). Med 
Neslovence v teh dveh tabelah pa 
(po večini) niso všteti tisti priselje
ni, ki so dobili slovensko državljan
stvo po 40. in 13. členu Zakona o 
državljanstvu Republike Slovenije 
(Uradni list RS, št. 1 - 25. VI. 1991). 
V občini Kamnik je dobilo po tem 
zakonu slovensko državljanstvo do 
27. oktobra 1995 1.982 tujcev, od 
tega 1.906 po razvpitem 40. členu 
in 76 po naturalizaciji (1.3. člen). 
Gotovo je. da so po tem zakonu 

tudi Se kasneje dobili nekateri Ne-
slovenci slovensko državljanstvo. 

Do omenjenega datuma je dobi
lo v občini Kamnik največ tujih 
oseb slovensko državljanstvo v Ka
mniku, 1.240, nato na Duplici 350 
(sedaj Kamnik), sledijo Mekinje s 
77, Črna pri Kamniku z 52, Ko
menda s 47, Šmarca z 29, Moste 
pri Komendi z 22, Križ z 21, Su-
hadole z 18, Gora pri Komendi z 
12, Podstudenec z 8, Soteska z 8 
novimi državljani. Neslovenci so 
dobili slovensko državljanstvo tudi 
še v 38 naseljih občine Kamnik, 
vendar nikjer več kot 5. Ko pri
merjamo te podatke s podatki v ta
beli št. 1. vidimo, da so navedeni vsi 
kraji, razen Stahovice, kjer so do
bili slovensko državljanstvo 4 Ne
slovenci. 

Tabela št. 1: 
Naselja, v katerih je bil ob popisu prebivalstva leta 1991 delež Slovencev 

manjši od 95,0% 
Naselje Vse prebivalstvo Število Slovencev % Slovencev 
Črna pri Kamniku 205 155 75,6 
DuDlica 2.011 1.585 78.8 
Kamnik 9.695 8.189 84.5 
Podstudenec 102 90 88.2 
Komenda 808 741 91.7 
Stahovica 180 165 91.7 
Mekinie 1.233 1.136 92,9 
Moste 735 688 93.6 
Križ 439 412 93.8 
Soteska 212 201 94.8 

Odstotek Slovencev se vztrajno znižuje 
Iz tabele St. 2 je razvidno, da 

se je številčni in s tem tudi pro
centualni delež Slovencev v ob
čini Kamnik po letu 1953 vztraj
no zniževal. Zniževal pa se ni po
vsod enako in tudi ne enakomer-

Tabela št. 2: 

no. Leta 1948 jc bil procentualni 
delež Slovencev sicer nižji od leta 
1953, vendar na račun nesloven
skih vojakov JLA, ki so tedaj bi
vali na tem območju. Treba pa je 
reči, da Slovenija kot celota ne 
beleži te procentualne anomalije. 

Občina Kamnik 
Leto popisa Vse prebivalstvo Število Slovencev % Slovencev 
M 17.363 17.022 98.0 
1953 17.866 17.721 99,2 
1961 19.897 19.621 98.6 
1971 22.474 21.909 97,5 
1981 26.420 24.813 93,9 
1991 28.766 26.248 91,2 

Tabela št. 3: 
Mesto Kamnik (brez Duplice) 
Leto popisa Vse prebivalstvo Število Slovencev % Slovencev 
1971 6.652 6.337 95,26 
19X1 8.331 7.515 90.21 
1991 9.695 8.189 84,47 

Ali znaš uporabljati računalnik in z njim kaj koristnega 
narediti? 
Ali imaš veselje do dela z otroki? 
Če te zanima delo z otroki in računalniki na nov zanimiv 
način, se javi pod šifro »Računalniška šola za najmlajše« 
na uredništvo Kamniškega občana. 

Ker je podatek o procentual-
nem deležu Slovencev v občini 
Kamnik, ki je znašal ob popisu 
prebivalstva leta 1991 91,25% (v 
Kamniku 94,47%, glej tabelo št. 
3), primerljiv z ostalimi slovenski
mi občinami tega leta, navajam 
zaradi nazornosti podatka prime
rjavo z vsemi sosednjimi občina
mi: Kranj z analognim podatkom 
86,34%; Ljubljana Šiška z 82,22%; 
Domžale z 91,95%; Žalec z 
92.31% in Mozirje s 97,16% ter 
Slovenijo kot celoto s 87,84% de
ležem Slovencev. 

Tudi ti podatki potrjujejo splo
šno poznano tezo, da je v sloven
ski pokrajini, kjer je v ospredju 
človekove aktivnosti kmetijstvo, 
praviloma tudi izjemno visok de
lež Slovencev (poleg tu imenova
ne občine Mozirje je bilo leta 
1991 več kot 97,0% Slovencev še 
v občini Lenart, Ljutomer, Or
mož, Radlje ob Dravi, Šentjur pri 
Celju in Trebnje); občutno nižje 
delež Slovencev pa je v področ
jih, kjer prevladuje industrija ali 
rudarstvo (npr. v občini Jesenice, 
kjer je leta 1991 živelo samo 
73,43% Slovencev in v rudarski 
občini Velenje, kjer jih je bilo 
78,87%). S temi podatki pa niso 
primerljive tiste slovenske obči
ne, v katerih prebiva avtohotno 
prebivalstvo narodnih manjših 
Madžarov in Italijanov, kot so ob
čine Lendava, Koper, Izola in Pi
ran. 

Glede na povedano sodi obči
na Kamnik z agrarnim zaledjem, 
kamor spada MotniSko, Tuhinj
sko, Tuhinjskosrednjevaško in Ka-
mniškobistriško območje, kjer ži
vi več kot 96,5% Slovencev, med 
tista področja Slovenije, v kate
rih se slovenski živelj ohranja 
skoraj v vsej celovitosti; v ob
močju Kamnika in njegove nepo
sredne okolice, kjer prevladujeta 
industrija, obrt in obsežen stano
vanjski blokovni sistem (v teh sta
novanjih živi tudi veliko Neslo
vencev), pa živi le okoli 87,5% 
Slovencev. Nizek je ta odstotek, 
ker pa so Slovenci neenakomer
no porazdeljeni, dosežejo Neslo
venci ponekod celo dvajset in več 
odstotni delež. Ker velika kon
centracija omogoča Neslovencem 
lažje ohranjanje svoje nacionalne 
kulture in celo javno rabo njiho
vega jezika, pripelje to lahko do 
določenih napetosti med ljudmi 
različne narodnosti. Za slovenski 
narod pa je pomembno, da tudi 
v takem okolju ne izgublja svo
je identitete in ohranja svojo kul
turo in navade. 

(se nadaljuje) 
Dr. M A R K O ŽEROVNIK 

Pogled na leto 1996 
Težko sem se odločil, v katerem imenu naj pišem; 

kot član SLS v Kamniku, kot svetnik v občinskem 
svetu, mogoče kot podpredsednik tega sveta. Nič od 
tega, pa vse po malem. 

Razmišljam in pišem kot občan te občine, kate
remu pa je dano, da občinsko politiko spremlja od 
blizu in jo celo soustvarja. 

Leto 1996 bi lahko ocenil kot prvo normalno le
to v življenju te novo-nastale ali bolje novoorganizi-
rane občine in tega mandata občinskega vodstva. Ker 
se bom v nadaljevanju posvetil predvsem nekaterim 
negativnim dogodkom in dogajanjem v občini, bi želel 
pred tem reči, da ni vse slabo, nasprotno, občinski 
svet tekoče opravlja dolžnosti, manj uspešno je delo 
županata, čeprav ne moremo govoriti o neprizadev-
nosti. Za pravilno razumevanje položaja, v kakršnem 
so se znašli župani občin v novi zakonodaji, bom na
vedel izjavo enega izmed znanih kamniških javnih de
lavcev, ki je na ponudbo, naj kandidira za župana, 
odgovoril takole: »Tisti, ki bo sedaj izvoljen za žu
pana, bo župan samo en mandat ali pa Se to ne, po
tem pa je njegove kariere konec« 

Dobro je vedel, kaj govori. Seveda pa s tem no
čem dati odveze županu za nazaj in naprej, ne, ho
čem samo pravilno razumevanje položaja. 

Kamniška občina že kar nekaj časa izgublja gospo
darsko moč, propadanje nekoč močnih tovarn, ki so 
zaposlovale in tudi dobro plačale veliko več delav
cev, kot jih je Kamnik imel, se nadaljuje. Nihče ne 
ve, v kakšnem položaju je njegovo podjetje, ali bo 
jutri še imel delo, da o višini plač ne govorimo. Po
raja se moreče vzduSje negotovosti, vsi skupaj pa po
časi tonemo v revščino. Tudi trgovinice, bifeji in ra
zni drugi lokalčki, ki poganjajo kot gobe po dežju, 
ne morejo prikriti dejstva, da gre gospodarstvo ob
čine navzdol, kažejo pa na to, da je v ljudeh pod
jetniški naboj, katerega pa družba ne zna usmeriti 
v pravo smer. Smo pri jedru problema, občina nima 
izdelane metode, kako se upreti negativnemu gospo
darskemu drsenju. Obrt, podjetništvo, turizem, gostin
stvo in kmetijstvo so področja, katerim bo morala 
občina v prihodnje nameniti popolnoma drugačno po
zornost kol do sedaj. Tu so delovna mesta in tu je 
izhod. Nujna jc takojšnja temeljita analiza stanja, na 
podlagi tega pa izdelava strategije za bodoči razvoj. 
Vse drugo je tavanje v megli. Program razvoja Tu
hinjske doline je v nekaj letih izvajanja dal lepe re
zultate in bogato povrnil vloženo. Nasprotno pa na 
primer vlaganje v turizem na Veliki planini požira 
ogromno denarja, vendar kljub temu ostaja večni bol
nik. No, Velika planina in pa seveda planine okrog 
nje so sploh primer, kako naj občina ne ravna. Do
kler bodo imeli glavno besedo tisti, ki se jih planina 
ne tiče. lastnik planin pa bodo morali biti tiho, toli
ko časa bo planina jama brez dna v kamniškem pro
računu. To naj si zapomni tudi tista velika večina ka
mniških svetnikov, ki so lansko leto glasovali proti 
vsem mojim amandmajem, vloženim v dogovoru z 
lastniki planin. Med njimi so tudi svetniki moje stran
ke! Pojavila se je ideja, da bi lastnino občine na ob
močju Velike planine prodali (beri podarili) za sim
bolično ceno nekomu, ki bi vodil in skrbel za obra
tovanje v prihodnje. Seveda ta nekdo nikakor ne mo
re biti kakšna pašna ali agrarna skupnost s tega ob
močja, čeprav vemo, da takoj za slovenskoavstrijsko 
mejo vaške in podobne skupnosti uspešno vodijo po
dobna smučišča in naprave. Kamnik na to uho noče 
slišati. 

Tako kot v tem primeru je tudi drugje veliko kr
panja, reševanja tistega, kar nam že visi nad glavo. 
Veliko je garanja, veliko prizadevanja, vendar, žal, 
imam občutek, da mi ne vodimo občine, ampak ona 
nas. 

Občina s svojim proračunom ne more odpirati no
vih delovnih mest, pač pa mora ustvarjati čim bolj

še pogoje za investitorje. To je fraza, a dobro se 
je je držati. Pa se je držimo? 

Smo na področju davkov in olajšav, pridobiva
nja kreditov pa pri prostorskih zadevah in še kje 
res napravili vse, kar je potrebno? Kakršenkoli hi
ter odgovor na to ne bi bil na mestu, potrebna je 
namreč temeljita analiza, preden se na to odgovo
ri. Po prebroditvi začetne dobe življenja občine je 
potrebno pristopiti k izdelavi programa razvoja ob
čine ali pa potegniti iz predala stare, jih pregleda
ti, dodelati in se jih potem držati, drugače bo vsa
ko pomanjkanje v proračunu rodilo ideje, kot je le
tošnja, češ da je za pomanjkanje v proračunu kri
va prevelika občina. Jasno, da to potem narekuje 
delitev občine. Namesto, da iščemo izhod v krepitvi, 
ga iščemo v delitvi in razpadu. Namesto aktivno
sti pri pridobivanju raznih denarnih virov, ki jih nu
di država, iščemo grešnega kozla tam, kjer ga ni. 
Skratka, občina mora za svoj razvoj skrbeti bolj ag
resivno, s tarnanjem ne bomo prišli nikamor! Sa
mo upamo pa lahko, da država v prihodnje ne bo 
delala takšnih zmešnjav, kakršno je napravila lani, 
namreč, koliko lahko občina zapravi, mora biti zna
no na začetku leta, ne pa na koncu. 

Nekaj stavkov o kmetijstvu. Ob sprejemanju pro
računa 1996 sem odstopil kot predsednik Odbora 
za kmetijstvo. Zmanšanje vsote, namenjene kmetij
stvu, z 18 na 14 milijonov tolarjev je bila zame pre
huda zaušnica, da bi jo lahko mirno prenesel. Po
leg tega na občini ni človeka, ki bi se aktivno uk
varjal s kmetijstvom, tako da je občina na tem pod
ročju v nekakšnem pal položaju. Tudi če bi hotela 
premik na področju kmetijstva, tega ni sposobna. 
Za takšno stanje nočem biti odgovoren. Da pa od
stop ostalih občinarjev ni pretresel, kaže dejstvo, 
da še nisem dobil zamenjave. Seveda pa sama za
menjava ničesar ne reši, treba je odpraviti vzroke 
in nepravilnosti, drugače je vprašljiva upravičenost 
obstoja odbora. Kmetijstvo pa je uradno kamniška 
prednostna panoga! Moje prepričanje je, da tistih 
14 milijonov, namenjenih kmetijstvu, ravno zaradi 
nestrokovnosti na občinski ravni ni pametno nalo
ženih v razvoj panoge, pač pa je to bolj kupova
nje miru. Mislim, da bi morali več vlagati v razvoj 
dodatnih dejavnosti, razvoj zadružništva in pa za
družnega trženja. Resnica je, da sem tudi med kmeti 
osamljen v takšnem razmišljanju, vendar nas, slo
venske kmete, ob vstopu v EU lahko reši samo do
bra pripravljenost. Stavljenje vseh kart samo na eno 
dejavnost in to še celo na proizvod, kot je mleko, 
za katerega v Evropi velja poplava, nas bo v tre
nutku pristopa drago stala. Relativno majhni in obu
božani bomo propadli. Zaščite ne bo, niti sočutja. 
Vendar bo takrat prepozno. Ni pa prepozno sedaj 
oziroma skrajni čas je, da se prebudimo, zatiska-
nje oči pred prihodnostjo je neodgovorno počet
je. Sebično izrabljanje trenutnih ugodnosti zase in 
s tem oviranje sprememb je nepošteno. Enoten na
stop do države pa tudi do občine bo v trenutkih 
določanja dolgoročne prihodnosti nujen tako za 
kmete kot za ostale panoge. Kaže namreč, da ob
lasti kaj rade hodijo po lahki in ravni poti, odstra
njevanje ovir pa rade prepuščajo drugim. Občani 
in državljani pa seveda od oblasti pričakujemo in 
tudi zahtevamo, da dela v dobro nas, sedaj in za 
prihodnost. 

Za zaključek: tako v zasebnem kot v javnem živ
ljenju se spopadamo z raznovrstnimi problemi. Po
skušamo jih odpravljati. Največkrat je najtežje od
praviti problem, ki tiči v nas samih, to je oklepa-
nje uhojene poti in čakanje na tisto, kar bo pač pri
šlo in se zgodilo. To jc narobe. Včasih je treba na
praviti korak v temo, vedno pa je treba poskušati 
usmerjati dogajanja, ne pa da jih lovimo za rep. 

ANTON HOČEVAR 

Pisma, mnenja, odmevi -Pisma, mnenja, odmevi -Pisma, mnenja, odmevi 
Odgovor Odbora za zaščito Mentne pred 
radarji na članek »Bo na Menini tekla 
kri?« 

Odbor za zaSčilo Menine pred radarji je bi ustanovljen 
s sklepom občinskega sveta občine Gornji Grad. Njegova 
naloga je, da vodi in spremlja vse aktivnosti proti posta
vitvi radarjev na Menini, pravočasno o tem informira ob
činski svet in župana, pripravlja predloge za odločitve, ki 
jih potem dokončno sprejema občinski svet. 

Trenutno se je delo odbora osredotočilo na medijsko 
dejavnost in na kontaktiranje z ustreznimi ministrstvi, saj 
je naša želja, da ustavimo postopke za postavitev radar
jev na Menini Se v fazi pridobivanja vseh potrebnih dovo
ljenj. Ob tem pa tudi spremljamo dogajanja na Menini. Že 
od pomladi naprej opažamo na Menini geometre in tudi 
druge strokovnjake, ki pripravljajo teren za omenjeni pro
jekt. O teh dejavnostih sicer poskušamo pridobiti več in
formacij, vendar žal brez uspeha. 

Tako smo tudi opazili nove označbe (pobarvane ska
le, označena kota, nekaj količkov) na področju Šavnic. 
O tem smo se informirali pri različnih institucijah in na 
koncu izvedeli od kamniškega urbanističnega zavoda, da 
so te označbe posledica meritev, kijih je naročila agrar
na skupnost Špitalič. S tem je bil seznanjen naš odbor na 
5. redni seji. To je pa tudi vse, kar ima Odbor za zaščito 
Menine pred radarji z meritvami na Savnicah. 

Po prebranih člankih v Kamniškem občanu in Novem 
tedniku pa se nam vsiljuje misel, da je interes nekoga tret
jega, da naredi spor med Tuhinjčani in Zadrečani in si 
na ta način olajša delo pri projektu radarjev na Menini. 
Saj poznamo izrek: »Kjer se prepirata dva, tretji dobiček 
ima!« 

Kljub vsemu napisanemu v navedenih časopisih smo 
mnenja, da bomo vsi, ki jim Menina nekaj pomeni, sku
pno, ne glede, s katere doline prihajamo, branili to pla
nino pred nepotrebnim uničenjem. Menina že stoletja nu

di tu živečemu življu bogato lesno maso, bogato poletno 
pašo za živino, obenem pa je še rezervoar pitne vode za 
obe dolini. Poleg teh ekonomskih dobrin pa daje Menini 
veliko vrednost tudi bogastvo favne in flore. Ti aduti so 
za vse nas, ki živimo pod Menino (ne glede na stran), pre
velika vrednota, da bi dovolili takšen nepremišljen poseg, 
kot je postavitev dveh radarjev, v to še dokaj neokrnjeno 
naravo. 

Predsednik odbora 
Matjaž Drčar 

Narod in njegova problematika - mnenje 
Spoštovani g. Žerovnik, 
s tem pisanjem ne mislim polemizirati z vami, pač pa 

me je navdihnila vaša razlaga pojma »Narod in njegova 
problematika« v zadnji številki Kamniškega občana. 

Ker tudi osebno spremljam pisanja na to temo, rada 
preberem vsako strokovno razlago. 

Upam, da mi ne boste zamerili, če tudi sama prispe
vam svoja razmišljanja k vašemu pisanju. Zelo lepo po
jasnjujete pojem naroda, govorni jezik, narodovo zavest in 
podobno. 

Zdi se mi, da se ti pojmi dostikrat križajo in ravno za
radi tega prihaja do nesoglasij. Tukaj ne mislim na na
rodnostne manjšine. 

Ne samo za Slovenca, za vsak narod je odločilen de
javnik jezik, preko katerega identificira sebe in svojo kul
turo. 

Vendar, ko delamo primerjavo med Ameriko in Slove
nijo, se mi zdi, da je ogromno razlik. Ameriko so nase
ljevali različno jezikovno govoreči narodi, Slovenec pa se 
je vedno identificiral s svojim jezikom in kulturo. 

To je razumljivo, če poglobljeno gledamo na to. Tudi 
prebivalci drugih narodnosti, ki živijo v Sloveniji in upo
rabljajo slovenski jezik, čeprav njihov govoreči jezik ni slo
venski, a se, kot ste že rekli, v zavesti čutijo Slovenci. Rav

no tukaj dostikrat prihaja do nesoglasij, saj nekateri tež
ko ali pa nočejo sprejeti dejstva, da je treba spoštovati je
zik in kulturo naroda, kjer živiš. 

Mogoče se bo komu zdelo tako razmišljanje neumno, 
žal pa je to dejstvo. 

To je treba spoštovati, ne glede na politične in gospo
darske spremembe. Upam, da mi ne zamerite tega razmiš
ljanja in da vam bo koristilo pri nadaljnjem pisanju ozi
roma pojasnjevanju i>ojma naroda in njegove problema
tike. 

Hvala za razumevanje. 
Ob tej priložnosti vam voščim srečno Novo leto 97. 

Kostadinka Bedenikovič 
Kamnik 
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Še o javnem protestu krajanov Novega 
trga 

V zvezi z javnim protestom tridesetih krajanov Novega 
trga zaradi obupnega stanja Palovške ceste smo pričako
vali vsaj odgovor v Kamniškem občanu oziroma obvesti
lo občine, pa vendar se ni zgodilo nič podobnega, kot da 
volivci nismo pomembni. 

Ob tej priložnosti želimo opozoriti na dejstvo, ki ga je 
večina odgovornih na občini že pozabila. Za še neureje
ni del Palovške ceste je bil 20 let plačevan samoprispevek, 
torej je to primer v naši občini, ko z referendumom izgla
sovan projekt ni bil uresničen, za kar ni opravičila. 

Menimo, da je vzrok v tem, ker smo se krajani Nove
ga trga tik pred osamosvojitvijo uprli nacionalizaciji stavb
nih zemljišč, posledice pa so nezainteresiranost občine, da 
bi uredila cesto, ki je klasificirana kot najožje mestno 
področje. 

Mislimo tudi, da bi bilo pravilno in pošteno, da bi se 
v teh letih po osamosvojitvi lahko stare krivice popravile 
samoumevno in brez protestov. Tako bi se končno izognili 

posmehu ljudi, tako iz domačega kraja kot od drugje, saj 
se čudijo nad zanemarjenostjo mestne ceste. 

V kolikor v letu 1997 cesta ne bo asfaltirana, nam ne 
preostane drugega kot blokada. 

Pričakujemo, da boste z deli pričeli takoj, ko bo do
puščalo vreme in da bodo dela potekala najprej z vrha 
klanca proti mestu, ker je ta del najbolj nujen in tudi že 
pripravljen za asfaltiranje. Izvedbo pločnika pa prihrani
te za boljše čase! 

Krajani 

Replika sprejeta 
Naključen splet okoliščin je botroval, da v 22. številki 

Kamniškega občana v članku pod naslovom »Lepa roč
na dela« v uvodnem programu ni bila omenjena ga. JO
ŽEFA JURSlČ, kije v programu sodelovala s svojo last
no priložnostno pesmijo, od katere naj navedem vsaj eno 
kitico. 

Naš ponos je ta razstava, 
kaj vse pogruntala je upokojeniška glava, 
pa če še pohvalo od obiskov dobimo, 
z veseljem se v bodoče 
za nove ideje spet učimo. 
Gospej Jožefi se za to pomanjkljivost opravičujem. 

Marinka Hribovšek 

Le čevlje sodi naj kopitar! 
(Občinski praznik II.) 
Gospod B. Pollak! Vem, da ste velik poznavalec gorske

ga sveta, vendar ugotavljam, da v Kamniškem občanu 
prebirate le svoje članke, malo ali pa nič prispevke dru
gih občanov, ki so spregovorili o možnostih datuma pra
znovanja občinskega praznika. 

V Kamniškem občanu ste zapisali, da sta mlada raz
iskovalca R. Jeras in M. Spende. navedla v svoji nalogi li
stino z daturfiom 22. maj 1267, v kateri se prvič omenja 



Krajevne značilnosti vzgoje 
Upravičeno se sprašujemo, aii imajo posamezni 

kraji svoje vzgojne specifičnosti, ki prispevajo k poseb
nostim krajevnega življenja. Tudi kamniško področje 
ima nekatere značilnosti, ki so zanimive. V nekaj za
porednih člankih bom obravnavala »posebkvanje« in 
matriarhalni princip vzgoje, lik matere, lik očeta, fl-
liarhat-vladavino otrok, spreminjajoči odnos do zemlje 
in sosedske odnose nekoč in danes. 

»Posebkvanje« in matriarhalni princip 
vzgoje 

Matriarhalni princip vzgoje in kulture medosebnih 
odnosov je zelo star in se ga spominjajo in tudi danes 
to živijo v Številnih družinah. V družinah je pogostejši 
na kamniškem območju, a prisoten po vsej Sloveniji. 

O malriarhalnem principu v vzgoji govorimo, ko 
matilžena vodi družinske člane v odvisnost preko op-
sesivne (prisilne) in zasuinjujoče drže. Vendar jih ne vo
di z grobostjo, temveč s prejinjeno skrbjo. Tu ne gre 
za racionalno delitev dela in dobrin, ne za smotrnost 
obremenitev, temveč za »prejinjeno« vodenje v odvi
snost preko nesamostojnosti v vsakdanjih opravilih. 
Kaže se v delitvi vlog in v organizaciji življenja, v ka
teri matilžena vodi in usmerja življenjski utrip druži
ne s pretirano darovanjsko držo, ki niti njo niti dru
ge člane družine ne osrečuje. Opravlja večino hišnih 
del, medtem ko ostaja mož pasiven (kot da v delov
nem smislu v družini ni potreben). V luči materialne 
preskrbljenosti odigrava matilžena povsem drugo vlo
go kot pa na duševno-duhovni ravni. Gospostvo mo
ža je včasih ohranjeno na zunanjih in materialnih re
čeh, gospostvo žene pa je absolutno na »notranji« du
ševno-duhovni ravni. Ta vpliv je najbolj viden na sino
vih, ki tudi kasneje v partnerskih odnosih iščejo »ma
mo skrbnico«, »kuharico«, »služkinjo«, »spolni ob
jekt«, ne pa življenjsko sopotnico za uresničitev dru
žine ob osebni rasti obeh. 

Pogosto naletimo na družine, kjer ženalmati nare
di »vse«, tudi kar bi morali očelotroci narediti sami za
radi »nujne samostojnosti v življenju«. Tako v vsako
dnevni oskrbljenosti postajajo odvisni od materelžene. 
Za moža v tako usmerjeni družini žena začne skrbe
ti tako, kot bi bil otrok: ga streže, razvaja in usmer
ja njegove vedenjske odzive, kar njegovo odraslo sa

mostojnost slabi v vsakdanji bivanjski preskrbljenosti, 
pa tudi v vrednostno vedenjskih interakcijah. Na med
človeške tnterakcije običajno pogledamo globinsko (npr. 
psihoanalitično) šele, ko dobijo bolezenski značaj (npr. 
nervoze, bolezni odvisnosti, psihosomatska stanja...), 
vsakdanjost pa prezremo, čeprav neustrezne interakci
je in neustrezni vzgojni stili vodijo v nezadovoljno živ
ljenje in tudi v izgubo zdravja. 

»Posebkvanje« 
Žena razvaja moža z boljšo hrano, z raznimi pribolj-

ški, kijih sama, pogosto pa tudi otroci niso deležni. 
Razvajajoč položaj očetalmoža napram drugim družin
skim članom je bil doma v večini družin kamniškega 
območja. 

Razvajanje možu »sladi življenje« (je poželjivo), a ga 
ne bogati, ga ne plemeniti in mu ne daje osnove za oseb
no rast in zadovoljstvo. Ko stopi mož v tako odvisnost, 
»čaka sicer na postrežbo«, pri tem pa izraža na račun 
ženinih storitev stalno kritiko. Ker so takšne drže v ve
čini družin tradicionalne in nezavedne ali vsaj neuza-
veščene, se organizacija v njih nc spremeni matriarhalni 
princip in »posebkvanje« (si privošči posebne jedi in pri
hodke) pa jmstaja to »vzgojna stalnica«, ki ni nikomur 
v korist. 

Zakaj matriarhalni princip in »posebkvanje« nekoč 
ni bilo tako ogrožajoče? 

Očelmož je odhajal od doma, mati pa je v naravni 
vlogi ostajala doma in skrbela za dom in otroke. Več 
dobrin za očeta in »razvajanje« je imelo prizvok hva
ležnosti za vse »prineseno dobro« (plača, zaslužek, od 
katerega je živela vsa družina), bila je fiziološka pod
krepitev in čustvena podpora za naprej. »Posebkvanje« 
in tudi »crkljanje očeta«, kol so rekli temu nekoč, je bilo 
vidno otrokom le kratek čas in v relaciji cirkularne di
namike (v nekem smislu kroženje dobrin, kjer so imeli 
vsi nekaj od tega, kjer je prevladoval daj-dam), zato je 
bilo mnogo manj škodljivo. Danes takšen zgled, ob za
posleni in odsotni materi, ni več isto, vzgojni pomen se 
večkrat prelevi iz hvaležnosti in pozornosti v zavist in pri-
krajševanje enih in drugih - očeta, matere, otrok in v do
življanje nesvobode. Zato »posebkvanje« in matriarhalni 
princip vzgoje postajata problematična vzgojna stila. 

Dr. ANGELCA ŽEROVNIK 

Lažje je živeti v pomanjkanju 
kot v družbenem neredu 

Bistvo tega prispevka je osve
tliti odnos državnih oz. občinskih 
upravnih služb do občanov. Člo
veška družba v današnjem času 
ne more dobro delovati, će se ne 
izvajajo zakonski predpisi. Ko dr
žavni sistem relativno dobro de
luje, govorimo o urejeni pravni 
državi. V naši mladi državi pa je 
ta sistem, ki ga izvajajo državni 
organi, prepočasen in neučinko
vit. To je nedolgo tega potrdil 
predsednik parlamenta J. Podob
nik. Zaradi tega vso težo nereše
nih komunalnih problemov, pre
moženjsko pravnih in drugih za
dev na svojih ramenih nosijo ob
čani. V obdobju naše samostojne 
države in demokracije se je na
kopičilo preveč problemov, ki 
jim v celoti niso kos nc upravni 
in ne pravosodni organi. Ko se 
občan zateče do pristojnega up
ravnega organa, mu hladen biro
krat svetuje »Odprite naslednja 
vrata.« In postopek je pri njem 
končan, če občan popusti v 
vztrajnosti. 

Bivalno okolje treh blokov ob 
Ljubljanski cesti ni osamljen pri
mer, teh problemov je v Kamni
ku preveč (Bakovnik in Duplica). 
Pred slabim letom so stanovalci 
z Ljubljanske ceste'zaprosili Od
delek za okolje in prostor. Ob
činsko upravo, Komunalno pod
jetje in upravnika stanovanjskih 
blokov SKG, naj pomagajo s so
delovanjem stanovalcem rešiti šti
ri probleme: 

1. Asfaltno dvorišče med stano
vanjskimi bloki je poškodovano 

Težave s snegom v stanovanjskem bloku 
Velike količine zapadlega sne

ga so na različnih krajih povzro
čale številne težave. Problemi ni
so bili le na cestah, pač pa tudi 
zaradi snega na strehah, zlasti ta
krat, ko ta zdrsne na tla. Pri tem 
je ogrožena tudi varnost mimo
idočih. Zelo nevarne so ledene 
sveče. 

Posebne neprijetnosti lahko do
živijo stanovalci v kletnih stano
vanjih, ko jim sneg s streh zasu
je okna ali pa jih poškoduje. O 
teh vprašanjih smo se pogovarja
li tudi z nekaterimi stanovalci v 
stanovanjskem bloku št. 3-5 na 
Klavčičevi ulici. Stanovanja v tem 
bloku so vsa prodana in v zaseb
ni lasti. Tega problema s snegom 
v prejšnjih letih zaradi milih zim 
in skromnih količin snega ni bi
lo. Pred letom dni so stanovalci s 

svojimi sredstvi obnovili celotno 
ostrešje in položili novo kritino, 
ki pa ne zadržuje snega. V načr
tu pa ni bilo predvidenega snego-
lova. Za ureditev nujnega proble
ma bo potrebno zbrati Se dodat
na sredstva. Tega se stanovalci za
vedajo. 

V pogovoru z g Nikom Hrabar-
jem, stanovalcem v tej stavbi, ki 
sodeluje pri reševanju podobnih 
problemov, brezplačno seveda, 
smo slišali za več nevšečnosti. Po 
njegovem bi se za reševanje teh 
vprašanj morali bolj angažirati vsi, 
ne le posamezniki. Težave s sne
gom s strehe so kar precejšnje in 
jih ne bo mogoče rešiti brez po
stavitve snegolova. Brez dodatnih 
sredstev seveda ne bo Slo. SKG si
cer pomaga pri reševanju njihovih 
težav, toda s sredstvi ne more, ker 

so stanovanja vsa v zasebni lasti. 
Problem je tudi v tem, da neka
teri ne plačujejo niti rednih stro
škov (luči na hodnikih, porabe vo
de itd). V hiši ni nikogar, ki bi skr
bel za red, ni hišnega sveta oziro
ma odgovornega, ki bi sodeloval s 
stanovalci. Dolžnosti predsednika 
že nekaj let noče nihče prevzeti. 
To je tudi razlog, da se posame
znih del lotevajo le nekateri naj
bolj prizadevni, ki vendarle želijo 
stvari urejati v korist stanovalcev. 
Med te ljudi, ki so pripravljeni po
magati, sodi prav gotovo g Hrabar. 
Verjetno bi kazalo taka odprta 
vprašanja, ki se vsakodnevno po
rajajo v različnih okoljih, razreše
vati v širšem obsegu. V to aktiv
nost bi morali vključevati tiste de
javnike, ki so tudi sicer odgovor
ni za stanovanjska vprašanja. 

G. Brane Golubovič nam je po
vedal, da je problem snega v re
snici zelo pereč za stanovalce v 
kletnih prostorih ter da bo po
trebno na streho nujno postaviti 
snegolov. 

S podobnimi problemi se ver
jetno ukvarjajo tudi v drugih kra
jih in soseskah. Pri razreševanju 
pa je vendarle čutiti preveliko od
sotnost pristojnih dejavnikov, pa 
tudi zainteresiranost prizadetih je 
premajhna. Taki in podobni pro
blemi nastajajo tudi pri individu
alnih hišah. Reševati jih morajo 
lastniki sami in seveda na svoj ra
čun. S prizadevnim delom bi bi
lo mogoče marsikatero zagato hi
treje rešiti in že v osnovi odpra
viti vzrok za nejevoljo stanoval
cev. Ali se motimo? 

STANE SIMŠIČ 

in jame so vse večje. Kdo je pri
stojen za vzdrževanje te velike 
površine po kateri do lokalov vo
zijo dostavni kamioni. 

2. Če ta površina pripada blo
kom kot funkcionalno zemljišče, 
potem imajo stanovalci pravico 
tovorni promet zapreti in zahte
vati postavitev prometnega zna
ka prevoz prepovedan za tovor
na vozila. 

3. Brezvestni vozniki, ki imajo 
radi samo svojo angleško travico, 
ob hiši parkirajo na javnih zele
nicah, robnikih in pred vhodi v 
stanovanja. Če ta površina pripa-

referenti ne rešujejo ničesar, ker 
ti radi pošiljajo stanke od vrat do 
vrat. 

V tem bivalnem okolju je kar 
nekaj komunalnih problemov, 
kot so zanemarjeno otroško ig
rišče, zamašeni jaški, zdrobljeni 
robniki pločnikov in še kaj. Ve
čina stanovalcev bi se hotela 
vključiti v sanacijo teh napak za 
lepši videz bivalnega okolja in 
mesta. Oblastne in upravne struk
ture, ki se z avtom pripeljejo do 
tople pisarne, ne vidijo komunal
nih problemov, ki so vzrok za 
nezadovoljstvo. Župan, direktor 

Dotrajana asfaltna površina pri blokih ob Ljubljanski cesti. 

da blokom, potem imamo pravi
co zahtevati postavitev promet
nega znaka parkiranje samo za 
stanovalce. 

4. Ob večjem deževju se je že 
nekajkrat zgodilo, da mestni ka
nal ni požiral vode. Kanali so se 
napolnili in voda je zalila kletne 
prostore bloka Ljubljanska 3/c. 
Prosili so za pregled kanalizaci
je, toda prošnje so bob ob steno. 

Res je, poslali so dva pisna od
govora, kje in kako se zadeve re
šujejo in to je vse. Kako naj ne
bogljeni občan sam rešuje naštete 
probleme z raznimi podjetji, ki 
jih Se državni organi ne morejo. 
Pisne vloge in osebni pogovori z 

komunale, predsednik občinske
ga sveta in še kdo bi morali več
krat peš - skozi mesto in vsakič 
po drugi ulici, da bi videli kako 
načeto je naravno okolje, komu
nalni objekti, robniki ob pločni
kih itd. Ob tako veliki plati druž
benih in osebnih problemov po
tem ni čudno, da posamezniki 
javno pozivajo ljudi k državljan
ski neposlušnosti. 

Morda bo ta prispevek koga v 
občinski upravi ali svetu prema
knil, da se bo prišel pogovorit s 
krajani ali svetom Krajevne sku
pnosti ter jim pomagati pri prav
ni ureditvi naštetih problemov. 

A. KONDA 

V redno delovno razmerje sprejmemo 

KV delavca za montažna dela 
PVC stavbnega pohištva 
Ker je delo terensko je pogoj 
vozniško dovoljenje »B kategorije«. 

Informacije po tel. 811-573 ali 814-115. 

mnenja, odmevi -Pisma, mnenja, odmevi -Pisma, mnenja, odmevi 
Kamnik kot mesto, zato naj bi se ta datum izbral za ob
činski praznik! (Kamniški občan, Uspeh mladih kamni
ških raziskovalcev, 6. nov. 1996, št. 19, str. 2). 

Vse priznanje mladima raziskovalcema in mentorici 
prof. S. Ahlin. Čeprav se sklicujeta na podatke Kulturne
ga centra v Kamniku in višjega kustosa Muzeja Kamnik, 
lahko potrdim, da ta ni kaj dosti prispeval s pomembni
mi podatki... datiranje! To je razvidno tudi ob članku 
SND, ko pri vseh izvedencih ni našla nobenega odgovora 
(Kamniški občan. Občinski praznik, 20. julij 1995, št. 14, 
str. 9). 

Nt želim postati krajevni zgodovinar, vendar zahtevam, 
da se zgodovinske ugotovitve (dejstva) upoštevajo na os
novi dokazov in ne na osnovi pripovedovanj oziroma že 
nekje objavljenega citata. 

Dovolj zgodaj sem na osnovi zgodovinskih dejstev 
(ne svojih) utemeljil upravičenost datuma 22. maj za 
novi občinski praznik. Priložen je bil v članku, ki posre
duje originalni prepis citata o 22. maju 1267, ko je Ul-
rik Koroški, vojvoda izdal listino, s katero so prebivalci 
srednjeveške naselbine pridobili mestne pravice (Kamni
ški občan, Prebivalci, mesto in občinski praznik, 6. julij 
1995, št. 13, str. 10). To je zgodovinski dokaz o upra
vičenosti občinskega praznika mesta Kamnik in njiho
vih meščanov in ne na »temelju« te na pol podrte ozi
roma zapuščene in v Kamniku osramočene hiše, v ka
teri se je rodil Jugoslovanski (major) general R. Ma
ister. 

»Stavba na Šutni je zapuščena in sameva, kakor da v 
njej ni življenja. Omet že odpada in čas je hišo prepleskal 
po svoje, ker je nočejo ljudje. Dvoriščna stran je še bolj raz
dejana in vse, kar je na dvorišču, je v neredu. Upravljalec 
in lastnik Občina Kamnik je bila slab gospodar, saj v 
45. letih ni v stavbo vložila nobenega denarja za redno 
vzdrževanje. Neugledna hiša kazi mestni videz, ker je njen 
sestavni del in predvsem zato, ker je ta hiša za slovenski 
narod kulturni spomenik prve kategorije.« (A. Konda, Za

puščena kulturna dediščina. Kamniški občan, 
23. 3.1995, str. 6) 

In danes? 
»Rudolf Maister je bil rojen v Kamniku in kaj je zanj 

storil! Ali se ga Se po čem drugem spominjate kot po ce
sti, hiši, spomeniku, šoli? Bil je velik človek, borec za se
verno mejo, pesnik, junak... In kar hočem: mesto mora 
imeti pečat po zaslužnih prebivalcih, ki so ustvarjali v me
stu in ne po junakih in kulturnih društvih... Mesto je eno, 
dajte mu, da živi in spominjali se ga bodo tudi drugi, 
ki bodo živeli v biseru srednjeveške naselbine in v po
nos slovenski državi. Spoštujte zgodovino ljudi in ne sa
mo posameznikov ali določenih kulturnih dogodkov 
(A. Bočko, Prebivalci, mesto in občinski praznik, Kamni
ški občan, 6. julij 1995, St. 13, str 10).« 

Presenečen sem, da gospod B. Pollak vseh teh člankov 
in zgodovinskih dejstev ni prebral. Verjamem v dobrona-
mernost ob uspehu dijakov, vendar moram priznati, da 
brez določenega zgodovinskega znanja ne moremo spre
minjati imena ulic, torej tudi datuma občinskega praznika 
(op. - podprl sem vas pri glasovanju za ulico Trg svobo
de - »Svoboda je edina stvar, ki jo imate samo, če jo da
jete tudi drugim«.) 

Zakaj niste in še tudi drugi podprli predloga datu
ma 22. maja za praznovanje občinskega praznika ob
čine Kamnik? 

Upravičenost datuma sem objavil v Kamniškem obča
nu l. 1995, Se predno je začela nastajati naloga mladih 
raziskovalcev, na osnovi zgodovinskega gradiva (Kamnik 
1229-1979, Zbornik razprav simpozija ob 750-letnici 
mesta, B. Otorepee, Doneski k zgodovini srednjeveškega 
Kamnika, i. 1985, str. 19-22; B. Grajenauer, Zgodovina 
slovenskega naroda, Razvoj obrti in trgovine, postanek 
mest in meščanstva, DZS, Ljubljana 1965, str. 290-314; 
J. Mal, Zgodovina slovenskega naroda, Mesta, obrt in tr
govina, MD, Celje, 1992, str. 398-417; Zgodovina Sloven
cev, Razvoj obrti in trgovine, nastanek mest in meščan

stva, CZ, Ljubljana /979, str. 193-208; M. Kos, Sloven
ci od naselitve do 15. stol., SM, Lj. 1955, str. 251 in tu
di str. 233 itd. itd.). 

Ugotavljam, da se morate malo bolj osredotočiti na 
branje zgodovinskega gradiva in zgodovinskih resnic (do
kazov). 

Verjetno se bom moral tudi jaz zdaj naučiti kaj več o 
gorah... ali vi o zgodovini! ? 

Anton Bočko 

Odgovor G. Sadnikarju na Članek v 
Kamniškem občanu, 16. 01.1997 

V nasprotju z Vami, g. Sadnikar, ki ste moje pismo 
v 21. št. Kamniškega občana prebrali z grozo, sem jaz 
Vaše pojasnilo prebrala z velikim zadovoljstvom. Vesela 
sem, da nadaljujete polemiko o odkritju spominske plo
šče Luku Svetcu v istem stilu, kot ste začeli. Tako je 
tudi prav, saj se s takim načinom pisanja odlično pred
stavljate občanom. Bolje Vas tudi jaz ne bi mogla pred
staviti, pa če bi si to še tako želela. Obnašate se kot ra
njena zver, ki ne izbira načina ne sredstev za nizke 
udarce, z željo, da bi čim bolj prizadela nasprotnika. 
Besednjak, ki ga uporabljate, je na robu dobrega okusa 
in ga kulturniku Vašega kova težko pripisujem. G. Sa
dnikar, vem, da resnica boli. Včasih jo je potrebno vzeti 
kot pošteno, dobronamerno kritiko, ki bi Vam pri na-
slednjm podobnem dogodku pomagala do boljšega us
peha. Predvidevam, da ste mogoče malce preveč zagle
dani vase in mislite, da je prav samo tisto, česar se spo
mnite Vi. Če bi se ob ogledu rojstne hiše Luke Svetca 
obnašali nekoli manj vzvišeno in se mi na mojem dvo
rišču vsaj predstavili, bi Vam najbrž bilo jasno, kdo so 
vaši sogovorniki. Tako pa klatite neumnosti, katerih 
nočem komentirati. Žalostno je, da ne veste, da se je 
v tej hiši rodil moj oče - nečak Luke Svetca. 

In če smo že mi tako nekulturni, bodite Vi boljši od 
nas! Vzemite svinčnik v roke in napišite knjigo o delu 
in življenju Luke Svetca, ki bo dosegljiva širši sloven
ski javnosti, ne samo Kamniku. Za takšno dejanje 
Vam bi bil Luka gotovo bolj hvaležen kot pa za spo
minska obeležja. 

Pa še to: če Vam še kaj ni jasno v zvezi s kulturni
mi spomeniki, g. Sadnikar, preberite si v isti številki 
Kamniškega občana polemiko o dvorcu Zduša. Kaj 
mislite, zakaj nas je groza in strah, da pridejo naši ob
jekti pod kulturne spomenike?! Lepo bi bito, če bi kdaj 
prisluhnili tudi stiskam teh lastnikov in mogoče Vam 
bo skupno reševanje takih problemov rodilo boljše sa
dove. 

S tem odgovorom želim zaključiti polemiko o tej za
devi. Raje pustiva časopisu prostor za bolj plodne raz
prave. 

Angelca Porovne-Svetec 

Dvorca Zduša pri Kamniku niso razglasili 
za spomenik (3) 

V razgovoru z ing. arh. Bojanom Schleglom, zapo
slenim v Zavodu za varovanje naravne in kulturne de
diščine, sem dobil še podatek, ki ga posredujem jav
nosti. 

Po njegovi strokovni oceni bi bilo potrebno za reši
tev graščine pred razrušenjem najprej, v začetku, ure
diti streho, napraviti drenažo in utrditi temelje. To pa 
pri današnji tehnologiji in strokovnem znanju ne bi bi
lo tolikšno finančno breme, da ga pristojni ne bi zmo
gli. Ing. Schlegl je še dodal, da bodo stroški odstranitve 
podrte graščine neprimerno večji kot omenjena osnov
na sanacija. Toliko v vednost! 

Dušan Lipovec 
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Garvalska Himalaja -
rojstvo Gangesa! (3) 
Bojbasa, naselje romarjev 

Pešačili smo po najlepši stezi, kar 
sem jih kdaj prehodil po Himalaji. Ta
ko lepo so do izvira svete reke Indijci 
naredili z državnim denarjem, vse dru
ge so priložnostno shojene in primer
ne za dobre stezosledce. Preštevilni ro
marji so moteče vplivali na naše gor-
niško razpoloženje, mogoče tudi zato, 
ker so bili preveč molčeči in niso odz
dravljali na naše pozdrave »namaste« 
kakor domačini v Nepalu. V svarilo 
romarjem stojijo ob stezi prometne ta
ble v njihovi pisavi. Razdalja 9 km je 
bila napisana »matematično« 9.000 
km. No ja, s pravilnim razumevanjem 
so številke v vseh jezikih enake. V ka
mnitih zavetiščih so domačini mimo
idočim ponujali čaj in tudi coca-colo, 
ki ni več tabu za prebivalce in goste 
Himalaje. 

Naši nosači so hodili počasi. Če
prav so nosili le 20 kg težke tovore, so 
bili utrujeni. Niso takšne korenine ka
kor Nepalci, ki 30 kg težke tovore no
sijo ves dan za ceno steklenice piva. 

VBojbaso, zadnje naselje na današ
nji etapi, smo prišli pred večerom. Us
tavili smo se pred skromnim svetiščem, 
ki ga je upravljal mlajši svečenik, glav
ni mož za prenočišče in hrano. 

Bil je blagih besed, vljuden in v 
slabem obrednem oblačilu. Prenoči
šče nam je ponudil v dva metra glo
bokem, podzemnem zavetišču, pokri
tem s staro pločevino. Ko smo skozi 
majhen vhod, s prižganimi čelnimi 
lučmi, kot rudarji lezli v »rov«, smo se 
počutili kakor jamski praljudje, pa 
vseeno prešerno razpoloženi, ker je ves 
»oktet« lahko prenočeval v istem pro
storu. Matjaž je ležišče nenaključno 
našel pri vhodu, da bi potem lahko 
vso noč bedel nad nami. Njemu smo 
lahko najbolj zaupali to dolžnost. 

Indijci imajo sebe za zelo čiste, to
da karkoli o Indijcih in Indiji trdiš, 
drži tudi obratno. Kuharji, ki so nam 
pripravili večerjo, so bili izviren primer 
umazanije. Sedečim na tleh so nam iz 
nemarno umazanih veder z zajemal
ko »nazidali« prazen riž v umazane 
pločevinaste krožnike, iz drugega ve
dra pa je kar z umazano roko »servi
rat« zmečkan krompir kot prilogo k 
rižu. To je bil za koga od nas gotovo 
šok, presenečenje, drugi pa smo vede
li, da se ob takšni hrani da in mora 
preživeti. Mi smo sicer jedli z žlicami, 
Indijci pa jedo s prsti desne roke, s pr
sti leve roke pa delajo marsikaj grde
ga, potem pa čaj postrežejo tako, da 
kozarec držijo od znotraj. To ni slu
čaj, je vsakdanjost. Če potujete v Indijo 
pustolovsko, vzemite strpnost do uma
zanije s seboj... 

izvir svete reke Gaumuk 
Ganges 

Jutro je bilo oblačno in hladno. 
Romarji so prezebli in kakor mravlje, 
otrple od mraza, lezli iz kamnitih bi
vališč, ki jih je indijska oblast zgradi
la predvsem zanje. 

Tudi sam sem se že zgodaj skoba
cal iz našega »brloga« in si ogledal 
okolico. Prav nič. se nisem počutil lii-
malajca, saj so povsod okrog hodili 
premraženi romarji in niso vedeli, kaj 
bi s seboj. V zavetjih velikih granitnih 
skal in ovenelih travah so bila ležišča 
in ognjišča romarjev, ki niso našli pro
stora v skromnih bivališčih. Tam so 
kuhali, jedli riž kot najboljšo hrano in 
nemarno onesnažili lepe jase s fiziolo
škimi ostanki. Ne samo v Nepalu, tudi 
v Indiji naselja lahko prej zavohaš, 
kakor zagledaš. 

Sesttisočaka Bagirati in Šivling sta 
le nekajkrat zažarela v sončnih žar-

Janezova smučina na Križu 
Smučarski lek pri nas že dolgo ni več tako priljubljen in 

predvsem razširjen med množicami rekreativcev, kot je to bilo 
pred približno petnajstimi leti, ko se je množičnih tekaških ma
ratonov, ki so se kar vrstili v zimskih mesecih ob koncu te
dna, udeleževalo tudi po 2.000 ljubiteljev tega Sporta. Zime brez 
snega so naredile svoje, navdušenje pri množicah je zamrlo, 
vendar stara ljubezen nikoli ne zarjavi in pravi ljubitelji tega 
zdravega športa smo vedno znali poiskati možnost, da smo sto
pili na ozke smuči. 

Zadnji dve leti se zadeve s snegom obračajo na bolje in tek 
na smučeh spet postaja vse bolj priljubljen, saj je v bistvu tu
di vsa stvar zelo enostavna, oprema je poceni in lahko se je 
naučiti osnovnih korakov. Potrebujemo lc primerno urejeno 
tekaško progo. No, zdaj smo pa tam. Okoli Kamnika je mož
nosti, da bi potegnili smučino, nič koliko in narava kar sama 
ponuja nešteto izredno lepih terenov, kamor bi lahko urezali 
smučino, vendar ni nikogar, ki bi slvar premaknil z mrtve toč
ke. Ravno danes sem v časopisu prebral, da ima Ljubljana v 
okolici 170 km urejenih tekaških prog, proge so tudi v Kra
nju, Kokrici, Radovljici, Bledu in, bojda, jo imajo tudi v Dom
žalah, kamniška Športna zveza pa lepo stoji ob strani (morda 
je krivo to, da na tekaških smučinah ni dnevnih ali kakršnih
koli kart in trženje v najbolj osnovni obliki ne pride v po-
štev). 

Vendar Kamničani vseeno lahko tečemo. In to na terenih 
od lovske koče na Križu proti Tunjščici. Kdor je bil tam en
krat, se bo znova in znova vračal, posebej še, če so bile pri
jazne jase obsijane s soncem. In tudi smučina je, prav tako pa 
tudi steza za tiste s sodobnejšo drsalno tehniko. Za smučino 
in terene skrbi že od nekdaj domačin Janez Lavrač, doma iz 
Most. Z doma prirejenim mopedom, ki poganja ne vem koli
kokrat zakrpane gosenice, vzorno skrbi, da je proga vedno lepo 
poteptana. Ne vem, če mu je že kdo rekel hvala, vem le to, 
da vse stroške popravil in za gorivo nosi sam, vem tudi to, 
da vse skupaj opravlja z veliko veselja, saj mu je Se ostalo veliko 
tiste zagnanosti še od ne tako davnih časov, ko nismo v vsem 
videli le možnosti za zaslužek. 

In doker bo Janez uspel krpati svojo »mašino«, se nam ni 
treba bati za tekaške proge na Križu. Nerodno bo, ko bo do
končno izdihnila, takrat bomo le nemočno ugotavljali, da bi 
lahko pomagali, ko je bil še čas. Pa saj ne bo prvič tako! 

In še nekaj: če se odpravljate s tekaškimi smučmi na Križ, pustite ven
dar štirinožno lajajoča zverino domu - psi niso za tekaške smučine. 

-jok-

Odprava v Patagonijo 
Klemen Mali in Monika Kambič sla se 18. januarja odpravila na 

plezalno turnejo v Patagonijo. Letela sta z Brnika prek Londona v 
Buenos Aires. Najprej se bosta ustavila v Barrilochah, kjer je tudi 
rojstni kraj Monike Kambič. V okolici Barriloch bosta plezala v stol
pih na Freyu, nato pa bosta odpotovala 2000 milj nižje na jug Pa
tagonije, točneje v skupino Fitz Roya in Cerro Trorreja. Kot glav
ni cilj mislita ponoviti Cassarotejevo smer v SV steni Fitz Roya. 
Za vzpon si bosta vzela en mesec. Po opravljenem vzponu si bo
sta ogledala še najjužnejši del Južne Amerike. Domov se vrneta 8. ap
rila (tega leta). Zahvaljujeta se vsem, ki so jima pomagali pri od
pravi. Se posebej pa: Calcit d.o.o., Uršič d.o.o., P A N - K A M d.o.o., Me-
dichofarm d.o.o., Foto Grohar, Športna zveza občina Kamnik, A O Men
geš, Občina Mengeš, Brigita Market Mengeš, Medic d.o.o., Simps Tr
zin, Belinka, Mirage d.o.o., Galma d.o.o., Avtodeli Pečjak d.o.o.. Retos 
d.o.o., Jambo d.o.o. 

kih in tedaj sta bila videti kakor ve
ličastna oltarja nad izvirom svete vo
de za očiščenje duha in telesa od zla, 
za duhovni napoj, vero, moč in zaupa
nje bogu Šivi. Najbolj revni vse to po
trebujejo, ker jim je potem lepše. 

Nas bo v prihodnjih dneh pot vodi
la mimo izvira čez ledenik Bagirati, 
proti gori Šivling, po ledeniku Gango-
tri pod vrh Kedamai, visok 6940 m, 
in Čaukambi, 7138 m. Za aklimati
zacijo smo tudi mi odšli proti izviru in 
pod Šivling. 

V visokih gorah in drugačnih deže
lah bolezen lahko preizkusi tudi ka-
veljce in korenine, postane nadloga 
bolnim in zdravim, nihče ni izjema. 
Našega Matjaža je mučil glavobol, pa 
je vseeno z veliko volje odšel z nami k 
izviru, do koder je bila steza lepa in 
položna. 

Ko smo se približevali izviru, je bi
lo za nas hladno in mraz za romar
je. Ura je bila dvanajst. Izvir Gangesa 
je bil pred našimi očrni v svoji resnič
nosti. Ledene čeri so bleščeče odseva
le v mirni gladini ledeno zelenega je
zerca, kristalne čistoče in temperatu
re ledišča, na višini okrog štiri tisoč 
metrov. Potem se jezerce mirno razlije 
po koritu položnega proda, zelenega 
in belega granita, spremeni se v dero
čo gorsko reko, buči med ogromnim 
skalovjem in se po slikovitih kanjonih 
in himalajskih dolinah skoraj štiristo 
kilometrov dolgo prebija do severnoin-
dijske ravnine. Postane veletok, dolg 
dva tisoč sedemsto kilometrov. 

Pred letom in pol sem se v tropskem 
predgorju Andov čudil legendarnemu 
indijanskemu naselju Machu Picchu, 
tukaj so me presenečali Indijci s svo
jim zasvojenim verovanjem v popolnost 
in moč hinduizma. Umivali so si ob
raze, nekateri noge, polnili steklenice 
z vodo. Sledi utrujenosti jim je prema
gala velika sreča, čeprav mogoče sa
mo za hip. 

CENE GRIUC 
(se nadaljuje) 

Najuspešnejši slovenski alpinist 
za leto 1996je iz Kamnika 

V torek, 14. januarja popoldne, je bila v dvo
rani Delove stolpnice v Ljubljani prireditev, na 
kateri so na osnovi alpinističnih dejanj v prete
klem letu razglasili najuspešnejše slovenske alpi
niste, alpinistke in alpinistične smučarje za leto 
1996. Izbor sta na osnovi strokovnih kriterijev op
ravili Podkomisija za vrhunski alpinizem in Pod
komisija za alpinistično smučanje Komisije za al
pinizem Planinske zveze Slovenije. 

Priznanje za najuspešnejšo slovensko alpinist-
ko v preteklem letu je dobila Monika KAMBIČ, 
argentinska Slovenka, ki že nekaj let živi v Slo
veniji in je članica AO Mengeš. Za najuspešnej
šega slovenskega alpinista je bil razglašen Tomaž 
HUMAR iz AO Kamnik. To je bilo tudi za pri
čakovati, saj so Francozi njegov vzpon skupaj z 
Vanjo Furlanom v Ama Dablamu izbrali celo za 
najkvalitetnejši svetovni alpinistični vzpon v le
tu 1996. Za najperspektivnejšega alpinista je bil 
proglašen Peter MEŽNAR iz soškega A O in za 
najuspešnejšega alpinističnega smučarja Iztok TO-
MAZIN iz AO Tržič. 

Tako je v Kamnik prišel, poleg priznanja za 
najkvalitetnejše dejanje v alpinizmu na svetu v 
letu 1996, tudi naziv najuspešnejšega slovenske
ga alpinista za leto 1996. In obe ti priznanji ima 
Tomaž Humar. S svojimi alpinističnimi dejanji je 
postal znan predvsem v alpinističnih krogih po 
celem svetu. V okviru kategorizacije slovenskih 
športnikov je pa predlagan za naziv športnika 
svetovnega razreda. 

Patagonija '97 
Poleg Damijana Kočarja sta se v Patagonijo od

pravila tudi Monika Kambič iz AO Mengeš in pa 
Klemen Mali iz AO Kamnik. Tudi ta dva name
ravata plezati v znamenitih patagonskih gorah -
Cerro Toreju, Fitz Royu in drugih. 

Žal Damijanu že na startu ni šlo vse po načr
tih. Zaradi megle in še nekaterih drugih vzrokov 
letalo ni moglo poleteti in, ker je to nelinijski po
let, je do odhoda minilo kar nekaj dni. Zato bo 
verjetno za toliko dni podaljšal svoje bivanje v 
Patagoniji. Upamo, da bo tam imel več sreče. 

Sodelovanje z gorskimi reševalci iz Železne Kaple 
Gorski reševalci iz Železne Kaple na Koroškem 

že nekaj let v januarju obnavljajo znanje iz zim
skega reševanja. Glede na to, da se tam pozimi 
ukvarjajo predvsem z reševanjem pri smučarskih 
nesrečah, saj zimskih stenskih nesreč praktično 
ni, je temu prilagojeno tudi njihovo izpopolnje
vanje. In že več kot deset let na to vajo povabi

jo tudi postaje GRS iz Slovenije, s katerimi so 
tako ali drugače povezani. 

Letos je bilo to izpopolnjevanje v soboto in 
nedeljo, 18. in 19. januarja, v okolici Kapelske koče 
na Obirju. Iz kamniške postaje GRS se ga je ude
ležil samo Cene Grilje, ker so bili vsi ostali čla
ni postaje zasedeni. Poleg Kapelčanov, ki jih je 
bilo 20, so bili tam tudi člani postaj GRS iz Ce
lja, Jezerskega, Prevalj in Škofje Loke, skupaj iz 
Slovenije jih je bilo 16. 

V soboto jc delo potekalo po delovnih točkah: 
prva pomoč, sondiranje, lavinske žolne itd. Pri 
tem so še posebej pokazali improvizacijo zimskih 
nosil. To je pravzaprav nekakšna vreča, ki jo pri
trdimo na smuči in vanjo položimo ponesrečen
ca, da ga laže transportiramo po snegu. Ker je 
zelo lahka, je primerna za uporabo na turnih 
smukih, za prvo pomoč, da ni potrebno delati po
sebnih improviziranih vlak in podobnega oziro
ma samo čakati na reševalce, ki pa lahko pride
jo zelo pozno. 

V nedeljo je sledil vzpon na Ojsterc in nato 
smuk z vrha do primernega mesta, kjer je bilo 
skupinsko sondiranje, reševanje izpod plazu in nu
đenje prve pomoči - vse, kar so prejšnji dan ob
delali posamično, so tu skupinsko ponovili. Na
to so »ponesrečenca« dali v improvizirana nosi
la - vlako in z njim odsmučali do koče. Tako so 
tudi povsem praktično preizkusili to »reševalno« 
vrečo, ki pa je preizkus kar dobro prestala. 

Zaključek vaje je bil v Železni Kapli. kjer so 
v nevezanem razgovoru predelali poleg strokov
nih tudi druge zadeve. Vse je potekalo v prija
teljskem vzdušju, jezik ni delal nobenih ovir, saj 
je večina znala tudi slovensko. Sedaj pa jc na vrsti 
postaja GRS Kamnik, da izvede svojo vajo in na
njo povabi Korošce, da tudi oni vidijo, kako te 
stvari potekajo pri nas - tako strokovno kot tu
di družabno. 

Spominski turni smuk 
Lani, 17. januarja ponoči, se je med reševalno 

akcijo na severnem pobočju Brane v Kamniških 
Alpah smrtno ponesrečil kamniški alpinist in gorski 
reševalec Janez Plevel - Pubi. Zato so v nedeljo, 
19. januarja letos, člani postaje GRS Kamnik v nje
gov spomin organizirali turni smuk v Julijskih Al
pah. S Pokljuke so se spustili na planino Konjšči-
co, se nato dvignili do Jezerca in se povzpeli še na 
Srcnjski preval, od koder so nato odsmučali na Ru
dno polje. Tega turnega smuka, ki naj bi postal tra
dicionalen, sc je udeležilo 9 ljudi. BOJČ 

PERU - dežela visokih hribov in dobrih ljudi (III.) 
Poskus vzpona na Huantsan, 6345 m 

Nekaj dni smo ostali v mestu, 
nato pa smo zopet začeli nakupo
vali hrano in zbirati vse možne in
formacije za naslednji cilj - Huant
san, 6345 m. Po petih dneh počit
ka in pakiranja smo zopet na poti 
proti hribom. Z zasebnim kombi
jem se odpeljemo do zadnje mož
ne točke, kamor lahko pride kom
bi. Smo na višini 4500 metrov. Tu
kaj vasi ni več, vidiš pa veliko pa
stirskih postojank. Na planoti, kjer 
smo se raztovorili, so nas že ča

kali osli in arriero - vodič oslov. 
Čaka nas še dobrih sedem ur ho
je do baznega tabora. Bili smo 
štirje: Monika, Marjan, Robi in 
jaz. Za vso to opremo, ki smo jo 
lovorili, smo rabili tri osle. Pot je 
bila zelo razgibana in lepa. Ob re
ki, ki se vije po dolini, je bilo ve
liko zelenja. Što metrov stran pa 
se je razprostiral puščavnat del, ki 
se je kmalu višje spremenil v be
lo odejo. Na polovici poli nas pre
seneti pastirska postojanka. Vse le-

SMUČARSKI TEK 

POGLED Z VRHA 
Zima je čas za smučanje, letos pa še posebno, saj je snega dovolj, tudi za smu

čarski tek, če hočete. In najlepše pri smučarskem teku je... 
a) Že pri dviganju skozi meglo srce prešerno zaigra. Kako lep dan. Sonce. V do

lini se že nekaj časa ni prikazalo. Po sneženju je doline prekrila visoka oblačnost, 
kije nam, dolincem, kazala megleno, sivkasto, hladno podobo in tako je bilo tudi 
občutje. Tu, višje, pa je kot v pravljici. Snežna pokrajina v soncu. Zasnežene smre
ke, lesket ledu in snega pričara veliko lepšo naravo. Posebno prijetno je zaradi brez
vetrja in toplega, že spomladanskega Jena. In v takih dneh je treba obiskati Veliko 
planino in to s tekaškimi smučmi, saj se da tudi brez urejenih tekaških prog najti 
nekatere dele, ki so primerni za tekaške užitke, ki se s pogledi na vršace še stopnju
jejo. Ojstrica je z Zelenega roba kot na dlani, prav tako ostali Grintovci. Prekrasna 
alpska kulisa naših gora. Tudi na drugi strani Gradišča je lep pogled proti mozir-
skim planinam. Velika, Mala planina in Menina pa se na jugu zlivajo v eno, kot 
da vmes ne bi bilo nobene doline. Ta dan nam daje videz, kot bi nekdo s krpo zbrisal 
megleno nebo, ki se sedaj kaže v vsej prirodni modri lepoti. In mehko drsenje po snegu 
z lahkimi smučmi je v takih trenutkih res pravi užitek, posebno na Veliki planini, 
pa le redki to doživijo. Žal. In v takih trenutkih to ni trening, je le užitek, nepopisen. 
Treba ga je doživeti. 

b) Še o tistem delu smučarskega teka, kjer merijo tudi čas. Andreja Mali je med 
tistimi, ki ga na progi porabi manj kot konkurentke. Tako je bilo na močnem FIS 
tekmovanju na Češkem za 5 km. V njihovem Novem mestu je med 50 tekmovalka
mi iz 9 držav pritekla drugo mesto. 

Trije Kamničani Ivan Sušnik, Andrej Lanišek in Anton Paričur so tekli v Banski Bi
strici na Slovaškem kjer so se kot zastopniki Zavarovalnice Triglav udeležili odprtega 
prvenstva čeških in slovaških zavarovalnic. V kategoriji do 35 je bivSi odlični smučarski 
tekač, reprezentant, Ivan Sušnik pritekel drugo mesto, Anton Pančur pa je porabil 2 se
kundi manj in, kot se za šefa spodobi, zmagal. V tej kategoriji so zmagali tudi v teku 
mešanih štafet. Čas je dobro zavaroval tudi Andrej Lanišek, kije zmagal v kat. nad 35 
let. Kaj bi lahko pričakovali dmgega od hiatlonca, udeleženca 01 v Sarajevu. 

In last, but not kast. »Jaz sem zmagal, ostali naj pa bolj trenirajo,« to mije za 
časopisno poročilo svetoval napisati kolega o dogodkih v Logatcu, kjer smo v orga
nizaciji športnih delavcev iz Dola pri Ljubljani tekli za 31. srebrno palico, kije naj
starejše slovensko tekmovanje smučarskih tekačev in šteje tudi za slovenski pokal 
Emona. Ob odsotnosti naših najbojših reprezentantov, ki so bili na tekmah v tujini, 
eden pač mora zmagati, kaj ne! 

METOD MOČNIK 

po in prav, če ne bi bilo obzidja 
iz kamnov čez celo dolino. Na sre
dini so bile tri koče in vrata, ki 
so bila zaklenjena. Ključa ni imel 
nihče, tako da smo morali del ob
zidja podreti, če smo hoteli spra
viti vso našo opremo z osli vred 
skozi obzidje. Kmalu smo videli 
steno Huantsana, ki pa je bila to
krat videli malo bolj resna kol na 
slikah, ki smo jih gledali doma. Hi
tro se utaborimo med pustimi ob
zidji bivše hidroelektrarne. Doli
na je bila ves čas zelo vetrovna. 
Monika in Robi sta zbolela za gri
po in diarejo, ki je v Peruju zelo 
pogosta. Tako sva se z Marjanom 
odločila, da se bova sama posku
šala povzpeti na hrib. Monika in 
Robi sta zapustila bazo, midva pa 
sva se odpravila proti levemu de
lu stene. Hodila sva kakšnih pet ur 
do ledenika. Narediva prvi pristop 

s te strani. Po ledeniku sva hodi
la še kakšne tri ure, nakar se od
ločiva za postavitev šotora na vi
šini 5300 m. Zaradi močnega ve
tra sva rabila cele tri ure, da sva 
postavila šotor. Postavila sva ga 
pod serak, kjer je bilo vsaj malo 
zavetrja. Po dolgi neprespani no
či sva se z Marjanom odločila za 
sestop. Umik ni poraz, si rečeva 
in sestopiva nazaj v bazni tabor. 
V baznem taboru sva ostala Se 
eno noč in se naslednji dan odpra
vila v dolino. Vso opremo sva mo
rala, tokrat brez oslov, prinesti na 
svojih ramah nazaj v dolino. Te 
opreme pa ni bilo prav malo. 
28. junija so ostali prijatelji odšli do
mov, jaz pa sem ostal še dober te
den. Ravno prav za vzpon na naj
višji vrh Peruja-Huascaran, 6750 m. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 
KLEMEN MALI 

J O Ž E R O Z M A N 
N O T A R 

Domžale, Kolodvorska 9a 
teL/faks: 715-866, 715-868 

OBVESTILO! 

Občane obveščam, da se bo s 3. 
februarjem poslovanje moje notarske 
pisarne v Domžalah, iz dosedanje 
lokacije na Kolodvorski 8 (v stari 
knjižnici) preselilo v nove prostore na 
Kolodvorski 9/a (pri frizerskem lokalu Del 
Bello). 

Notar- Jože Rozman 



V tretje gre rado 
Učenci osnovne šole Frana Al

brehta so se letos tretjič zapored 
udeležili državnega prvenstva v 
skokih z male prožne ponjave. 
Tekmovanje je bilo 14. decembra 
v Ljubljani, natančneje v šport
ni dvorani ŠD Tabor. 

Sodelovalo je preko 170 učen
cev in učenk iz osemnajstih os
novnih šol. Ves trud, vložen v 
priprave za udeležbo na tem te
kmovanju, se je poplačal, saj so 

Skupina starejših dečkov iz OŠ Frana Albrehta se 
je med osemnajstimi ekipami uvrstila na odlično 
3. mesto. 

starejši dečki v svoji kategoriji 
zasedli tretje mesto, le malenkost 
slabše so bile starejše deklice. Do
seženih rezultatov smo bili vsi ze
lo veseli, tako učenci, trenerja Ta
rnata in Zdravko, kot tudi neka
teri starši, ki so nas spremljali in 
vzpodbujali. Vsekakor je to do
bra iztočnica za nadaljnje delo in 
prepričani smo, da se bomo tu
di naslednje leto uspešno kosali 
z najboljšimi. 

Doseženi re
zultati: ekipno: 
3. starejši dečki, 
5. starejše deklice, 
9. mlajše deklice. 

Posamezno: 
mlajši dečki: 
5. Rok Bcnkovič: 
starejši dečki: 
7. Zlatko Bobo-
tov, 24. Jani Ri-
zman, 26. Sandi 
Prešeren, 34. De
jan Matjaševič, 
37. Elvin Meho-
vič, 42. Denis Du-
ranovič; mlajše 
deklice: 15. Kaja 
Repič, 21. Helena 
Bizjak, 29. Brigita 
Štritof, 38. Katja 
Avgušin; starejše 
deklice: 22. Katja 
Perčič, 30. Polona 
Cverle, 36. Roma
na Golob, 37. Jo-
landa Drolc: 
40. Lidija Vrhov
nik, 50. Klavdija 
Klemene. 

ZDRAVKO 
SLEVEC 

26. seja Športne zveze 
Na 26. seji Športne zveze občine Kamnik je bilo pri

sotnih osem članov Športne zveze Kamnik ter predstav
nika nogometnega in teniškega kluba Kamnik. 

Predstavnik NK Kamnik je podal predloge in dopol
nila k osnutku pogodbe o najemu stadiona v Mekinjah, 
predvsem v zvezi z delavcem in stanovanjem na stadi
onu. Predsedstvo je sprejelo sklep, da se najame odvet
nik zaradi tega, ker stanovanje ne služi svojemu name
nu in da se ugotovi, koliko denarja v sosednjih krajih na
menjajo za stadione. 

V zvezi s problematiko odtekanja vode v športnem par
ku Pod Skalco se je sprejel sklep o pridobitvi predraču
na za nove vodovodne priključke. 

Veliko več polemike pa jc bilo v zvezi s podeljevanjem 
priznanj športnikom v kamniški občini za leto 96, saj so 
klubi posredovali kar 85 predlogov. Priznanja so sicer do
bili tisti, ki jih zaslužijo, vendar so iz izbora popolnoma 
izpadli športniki v ekipnih kolektivnih športih, kljub te
mu, da si to nekateri prav gotovo zaslužijo. 

Obravnavali so tudi osnutek pravilnika o sofinancira
nju športa v občini Kamnik in osnutek odloka o spre
jetju UN M-l Pod Skalco. 

Glede dopisa oddelka za družbene dejavnosti Občine 
Kamnik v zvezi z zaposlovanjem profesionalnega trenerja 
pa so sklenili, da županu pošljejo dopis, v katerem naj 
se Občina Kamnik dokončno opredeli do tega problema. 

CICO 1. 

Šahovske novice 
B O Ž I Č N O - N O V O L E T N I 

TURNIR: Šahovski klub Komen
da je v petek, 27. decembra 1996, 
priredil tradicionalni šahovski tur
nir. Nastopilo je 22 igralcev, ki so 
odigrali 9 kol po švicarskem si
stemu, tempo 15 minut. Zmago
valec turnirja je postal Robert 
Bergant z osvojenimi 7,5 točka
mi. Sledijo: Petra Ipavec 7 točk, 
Igor Kragelj 6,5 točke, Bojan Hri
bar 5,5 točke, Jožef Zidarič 5,5 
točke, Marjan Kern 5,5 točke, 
Pavla KoSir, Anton Trebušak, Ci
ril Križelj, Vladimir Kohek, Ma
tej Seliškar vsi 5 točk itd. Vsi te
kmovalci so prejeli lepa praktič
na darila. V sklopu tega turnirja 
je bila razglasitev rezultatov let
nih turnirjev, najboljši igralci let
nega turnirja so prejeli praktič
na darila. 

ODPRTO KLUBSKO PRVEN
S T V O V Š A H U 1996 - T E M P O 
15 MINUT: Mesečni turnirji se 
igrajo vsak prvi petek v mesecu 
in se točkujejo, za letni seštevek 
se upošteva osem najboljših uvr
stitev. Skupaj je nastopilo 25 ig
ralcev in igralk. Zmagovalec let

nega turnirja je postal Bojan Hri
bar z osvojenimi 195 točkami, 
zmagal je na sedmih mesečnih 
turnirjih. Sledijo: Robert Bergant 
155 točk, Petra Ipavec 119 točk, 
Igor Kragelj 102 točki. Srečo Si
tar 100 točk, Marjan Kern 95 
točk, Matej Seliškar 86 točk, itd. 

ODPRTO KLUBSKO PRVEN
S T V O V H I T R O P O T E Z N E M 
Š A H U 1996: Mesečni turnirji se 
odigrajo vsak tretji petek v me
secu. Nastopilo je 28 igralcev in 
igralk. Zmagovalec letnega turnir
ja je postal Bojan Hribar 200 
točk, zmagal je na osmih turnir
jih. Sledijo: Petra Ipavec 175 točk, 
Robert Bergant 117 točk, Marjan 
Kern 107 točk, Lado Kohek 80 
točk, Jožef Zidarič 71, točke. Sre
čo Sitar 69 točk, itd. 

Na januarskem mesečnem tur
nirju v pospešenem šahu, odigra
nem 3. januarja 1997, je nastopi
lo 10 igralcev. Zmagal je Bojan 
Hribar 6,5 točke, sledijo: Vladi
mir Kohek 6 točk, Marjan Kern 
5 točk, Franc Poglajen 3,5 točke, 
Petra Ipavec 3,5 točke, itd. 

FRANC POGLAJEN 

Poletov večer ob zaključku 
jadralno padalske sezone 

V DJP POLET iz Kamnika v zadnjih letih pripravimo ob za
ključku sezone takoimenovani POLETOV večer, na katerem po
delimo plakete najboljšim tekmovalcem v minuli sezoni in tu
di najbolj »delavnim« članom društva. Poleg članov in simpati-
zerjev so se srečanja udeležili tudi nekateri sponzorji in gost
je, tako da se nas je letos zbralo okoli 75. 

Velja poudariti, da so bili letošnjo tekmovalno sezono rezul
tati Se boljši kot lani. Izpostaviti moramo tretje mesto ekipe v 
LIGI 96 in na DRŽAVNEM PRVENSTVU, omeniti pa velja tudi 
8. mesto Tjaše Jug na letošnjem državnem prvenstvu, v abso
lutni razvrstitvi, kar je po našem mnenju vrhunski rezultat, poleg 
tega pa je odmevno tudi 7. mesto Jurija Vidica v LIGI 96, in 
velik napredek v kakovosti letenja, ki ga je napravil izredno 
obetavni, sedemnajstletni Miha Repovž. 

Plaketo za najboljšo tekmovalko v letu 96 je prejela Tjaša 
Jug, za najboljšega tekmovalca Jurij Vidic, in za najperspektiv
nejšega mladega tekmovalca Miha Repovž. Poleg zgoraj ome
njenih so plakete za organizacijsko delo v društvu prejeli: Mar
jan Plahuta, Stane Jankovič, Andrej Kolenc, Robert Ribič, Vili 
Breceljnik in Franci Gradišar. 

Na tem mestu bi se še enkrat radi zahvalili nekaterim spon
zorjem, kot so: Optika Marelic - Šk. Loka, Šupo - Kamnik, Av-
totehna ICOM - Ljubljana, Salomonov oglasnik, Ljubljana, Av-
toprevozništvo Vegelj - Ljubljana, Unilabor - Ljubljana, Petrol 
- Ljubljana, Lek - Ljubljana, Gostišče Repovž - Domžale, veli
ko podpore pa smo deležni tudi od Športne zveze občine Ka
mnik. Po slovesnem delu se je nadaljeval družabni večer, za kar 
je zgledno poskrbel Ljubo, za nekatere pa se je večer prevesil 
tudi v jutro in skoraj dan, kar pa je že druga zgodba. 

Seveda so se pogovori vrteli tudi okoli nove sezone, želje 
so velike, tekmovalno ekipo bomo poizkusili organizirati čim 
bolj »profesionalno«, večjo pozornost bomo namenili tudi re
kreativni dejavnosti v društvu, in upamo, da uspehi ne bodo 
izostali. D U Š A N OREHEK 

Vaterpolisti uspešni 
Kamniški vaterpolisti so leto /996 zaključili odlično, saj so dosegli kar ne

kaj pomembnih zmag; v skupni razsvrstitvi pa so trenutno na 2. mestu. V pri
merjavi z lansko sezono se je torej letošnja začela dosti bolj uspešno. 

13. decembra je v Mariboni potekal tretji krog driavnega prvenstva za dečke do 
15 let. Kamničani so tokrat prišli z gostovanja s tremi goli razlike v svojo korist. Celo 
tekmo so Kamničani vodili, tako da rezultat tekme ni bil vprašljiv niti za minuto. 
Končni rezultat je bil 9:12 za naše mlade vaterpoliste Najboljši igralci tekme so bili: 
Kambič, Nejc in Luka Nucič in pa nepogrešljiv Gašper Senica. 

Dečki do 13 leta pa so tretje kolo odigrali v Kopru, kjer so igrali proti ekipi 
Nove Gorice. Kamničani so to pot nastopili brez dveh glavnih igralcev Bruserja 
in Nejca Nuciča, tako da so starejši in fizično močnejši Goričani povedli in konč
ni rezultat je bil 11: 2 za Goričane. Fantje so nam zatrdili, da se jim bodo za 
ta poraz oddolžili takoj, ko bodo Goričani prišli gostovat v Kamnik. 

V sredini decembra pa so bili aktivni tudi člani. 14. decembra so po 17-ih letih 
prvič odigrali mednarodno prijateljsko srečanje s tretjeligašem iz Italije. Po šti
rih desetminutnih četrtinah je bil rezultat 20: 19 v korist Kamničanov. Tekma 
pa je minila v zelo prijetnem vzdušju, zato bi takšne in podobne tekme veljalo 
ponoviti. 

4. in 5. januarja pa je v kranjskem bazenu potekalo pokalno prvenstvo za ka
dete do 17 let. Kamničani so igrali proti ekipam Maribora, Kopra, Triglava, Ti
volija in Kokre. 

Rezultati pa so bili naslednji: 
Kamnik: Maribor 5: 9, Kamnik: Koper 9: 11, Kamnik: Triglav 2: 20, Ka

mnik: Tivoli 11: 12, Kamnik: Kokra 6: 6. 
Povejmo tudi, daje bila tu kamniška ekipa nekoliko skrčena, saj je manj

kal Šenica, kije kljub 15 letom eden najboljših centrov mlajših kategorij v Slo
veniji. Po končni razvrstitvi so bili Kamničani tu šesti. 

5. krog državnega prvenstva pa je bil 12. januarja. Dečki do 15 let so izgu
bili proti ekipi Triglava 1 z rezultatom 8: 30. Dečki do 13 let pa so ravno tako 
izgubili proti ekipi Mogole z rezultatom 7: 10. Najboljša strelca za Kamnik sta 
pri dečkih do 15 let Senica in Luka Nucič. Pri dečkih do 13 let pa Nucič, Jer
man, Kaucič in Suster. 

V 6. krogu državnega prvenstva so bili dečki do 15 let prosti. Tekmovanje se 
je odvijalo v nedeljo 19. januarja in ekipa dečkov do 13 let je igrala proti ekipi 
Triglav 1. Končni rezultat je bil 3: 22 za ekipo Triglava 1. Strelca za Kamni-
čane pa sta bila le Kaucič in Jerman. 

Če primerjamo lansko in začetek letošnje sezone, lahko ugotovimo, da so Ka-
minčani resnično pridno trenirali in svoje rezultate dobro popravili. Želimo jim, 
da bi se ti uspehi še nadaljevali ter da bi dobili težko želeni pokriti bazen, da 
ne bi bili domačini v Kranju. Obenem želijo vsem, ki so v letu /996 držali pesti 
zanje ter vsem ostalim uspešno leto 1997. PETRA UDOVČ 

Pregled dela 
Strelske zveze Kamnik 

VODENJE POSLOVNIH KNJIG 
z izdelavo predpisanega letnega poročila, davčno napovedjo, 

obračunom plač, davkov, osnovnih sredstev 

od 80 DEM mesečno 
predstavitev računalniškega programa za knjigovodstvo 

računovodsko in davčno svetovanje po tel. - 156 SIT/min. 

knjigovodski servis: PS AGENT d.o.o. Kamnik, tel. 09-04-273 

P O L I G L O T 

111210 

- A N G L E Š Č I N A 

- N E M Š Č I N A 

- I T A L I J A N Š Č I N A 

TEČAJI TUJIH JEZIKOV 
INFORMACIJE 723-089, 9.-13. in 16.-19. 

Ljubljanska 110, Domžale 

Vsakič, ko se koledarsko leto iz
polni in prevesi v novo, je čas za 
različne obračune dela, uspehov pa 
tudi težav. Na kratko bi vas žele
la seznaniti z dejavnostjo SZ Ka
mnik. Čeprav v zadnjem letu ni
smo bili glasni pri oznanjanju us
pehov, to še ne pomeni, da jih ni
smo nanizali cel kup. 

S prostovoljnim delom smo pre
uredili MK strelišče v StreliSki ulici 
v avtomatsko strelišče, na Dupli
ci, kjer imamo sedaj zračno stre
lišče, pa smo obnovili pomožne 
prostore. 

NaSe ekipe strelcev sodelujejo 
na ligaških tekmovanjih, kjer ima
mo ekipo puškašev v I. in II. ligi 
ter pištolašev v 1. ligi. 

V letu 1996 smo v Kamniku or
ganizirali regijsko prvenstvo z MK 
orožjem, kjer so naši strelci dose
gli naslednja mesta: 

- MK puška mladinci: I. mesto 
Miha Radej, 2. mesto Damjan Bur
ja: 

- MK puška mladinke: 1. mesto 
Bojana Bombač, 2. mesto Maja 
Mlakar; 

- MK pištola člani: 1. mesto Ra
delj Roman, 3. mesto Bojan Burja. 
Vsi naši tekmovalci so dosegli nor
me za nastop na državnem prven
stvu. 

Na tem DP z. MK orožjem se 
je izvrstno odrezal mladi Miha Ra
dej, ki je osvojil kar dva naslova 
državnega prvaka - 60 laže in 3x40 
- in postavil nov državni rekord. 
Prav tako je odlično nastopil tudi 
Martin Pogačnik, ki je z MK pi
štolo osvojil 2. mesto pri mladin
cih, Bojana Bombač pa 3. mesto v 
članski konkurenci. 

Na državnem nivoju so uspehe 
dosegli še: 

- Martin Pogačnik, zr. pištola. 
1. mesto in državni rekord; 

- Urša Pogačnik, zr. pištola, 
2. mesto; 

- Vesna Zore, zr. puška, 3. me
sto; 

- Miha Radej, zr. puška 3. me
sto; 

- Špela Sitar, zr. puška, 4. mesto; 
- Maja Mlakar, zr. puška, 5. me

sto. 
Na mednarodnem prizorišču pa 

so naši tekmovali v slovaški Nitri 
in v Plznu na Češkem. 

V Nitri so se dobro odrezali 
Miha Radej s 3. in 5. mestom, zr. 
puška. Maja Mlakar, s 5. in 10. me
stom, zr. puška, in Martin Pogač
nik, z 8. in 10. mestom, zr. pištola. 
V Plznu pa je bila uspešna Vesna 
Zore s 16. mestom in Bojana Bom
bač z 28. mestom ter Miha Radej 
s 26. mestom. 

Naši strelci so v decembru pre
jeli odlikovanja Strelske zveze Slo
venije in sicer Martin Pogačnik za 
državni rekord in najboljšega pi-
štolaša v kategoriji mlajših mladin
cev, Miha Radej za državni rekord 
z. MK puško 60 leže in ženska 
mladinska ekipa SZ Kamnik za 
najboljšo ekipo. Priznanja jim je 
podelil predsednik SZ Slovenije Ja
nez, Slapar. 

Omeniti velja še, da so naši 
strelci Vesna Zore, Miha Radej in 
Martin Pogačnik nastopali tudi za 
državno reprezentanco Slovenije. 

Člani naših ekip so tako uspe
šno ponesli ime našega mesta po 
Sloveniji in širše. 

Za leto 1997 si želimo, da ne bi 
imeli večjih težav z denarjem in da 
bi imeli tudi letos tako mirno ro
ko in bistro oko kot doslej. 

IRENA RADEJ 

Enajstmetrovke 
Ne punč, temveč - puč 

Pričakovati je bilo, da bo novoletni sestanek članov Nogometne
ga kluba Kamnik odprl aktualne probleme in nesoglasja med igralci 
in člani uprave kluba. Tako je bil na srečanju namesto punča servi
ran monolog igralcev, ki so udarili predvsem v smeri posameznih čla
nov finančnega sektorja kluba. Njihova zahteva: takojšen odstop. 
Stvarna presoja. Kdo in kako jih bo nadomestil? 

Majice Baverna 
Upravni odbor NK Kamnik je v jesenskem delu tekmovanja ig

ralcem zagotovil komplete trenirk, športno obutev, drese visoke kva
litete, dobro pripravljeno igrišče, udobne garderobe s kopalnico, stro
ške tekmovanja in pojedino ali dve. V primerjavi s klubi tega ranga 
najbrž dovolj. Na informacijo, zakaj igralci niso dosegli višjega šte
vila obiskov treningov in prvenstvenih točk, počakajmo do nasled
nje številke časopisa. 

Rože 
Trenerju Rudiju Preleti jeseni te niso cvetele. Vložil je trud in zna

nje, a kratkega stika v odnosih z igralci (sam) ni mogel odpraviti. Stol
ček trenerja belomodrih je bil od nekdaj majav. Mnogi so odhajali 
br*ez rož, a vsaj s tihim priznanjem. 

Bistro »Maja« 
...je lokal poleg zdravstvenega doma, kjer njegov lastnik in pred

sednik belo-modrih Miladin Lalovič vsakodnevno, v prisotnosti čla
nov klubskega konzilija, išče pravo diagnozo in terapijo obolelih klub
skih delov. Prizadevni »doktor« je optimist. Njegovi recepti: klubska 
članarina, status stadiona, aktivnejši menagement in, nenazadnje, klub
ska pripadnost. M . M . 

Odbojka ŠŠD 

Najuspešnejša O. Š. Toma Brejca 

Kamniški odbojkarski klub je 
že drugo leto zapored uspešno 
organiziral občinsko ligo v odboj
ki za osnovne šole, ki je štela tu
di kot občinsko prvenstvo. 

Pri dečkih in deklicah je te
kmovalo med seboj po šest ekip, 
prvič tudi O. Š. Šmartno v Tuhi
nju. 

Pri dečkih sta izstopali dve 
ekipi in sicer O. Š. Toma Brejca in 
O. S. Marije Vere. Ti dve šoli naj 
bi tudi tekmovali med seboj za 
naslov letošnjega občinskega pr
vaka, vendar so Dupličani izgu
bili tudi proti O. Š. Frana Albreh
ta in tako zapravili vse možno
sti za prvo mesto, ki je tako za
služeno pripadlo O. Š. Toma Brej
ca. Vrstni red po tridesetih te
kmah: 

1. OŠ Toma Brejca 
2. OŠ Marije Vere 
3. OŠ Frana Albrehta 
4. OŠ Komenda Moste 
5. OŠ Stranje 
6. OŠ Šmartno 

Pri dekletih pa so bile šole 
med seboj bolj izenačene in ta
ko so bile tekme tudi bolj nego
tove. Prvak pa je na koncu po
stala O. Š. Komenda Moste ki pa 
se lahko v veliki večini za zma
go zahvali svoji najboljši igralki. 
Po mnenju trenerjev pa sta naj
lepšo igro prikazali O .Š .Toma 
Brejca in O. Š. Marije Vere, pa tu
di Strančanjke niso mnogo za
ostajale. 

1. OŠ Komenda Moste 
2. OŠ Toma Brejca 
3. OŠ Marije Vere 
4. OŠ Stranje 
5. OŠ Šmartno 
6. OŠ Frana Albrehta 

Na koncu so proglasili tudi 
najboljše igralke in igralce: Deč
ki: 1. Aljoša Jemec, 2. Marjan Ora-
žem, 3. Andraž Hubad. Dekleta: 
I. Špela Koželj, 2. Nina Ravnikar, 
3. Urša Podlesnik. 

CICO 1. 



12 30. januarja 1997 DOMA IN PO SVETU - ZANIMIVOSTI Kamniški OBČAN 

Dohodnina in davčna tajnost I i% življenja 
Prihaja obdobje, ko bomo, z iz

jemo najbolj vestnih, zavzeto na
birali in po predalih iskali račune, 
ki nam bodo prišli prav pri zni
žanju osnove za dohodnino. Vpra
šanja o tem, kaj vse se všteva v 
davčno osnovo, kdo je dolžan vlo
žiti dohodninsko napoved, kolik
šna bo proprečna plača zaposlenih 
v Sloveniji in kolikšne bodo olaj
šave, ki jih bomo lahko uveljavljali, 
pa si zastavljamo že zdaj. Znano 
je, da je povprečna slovenska pla
ča v prvih desetih mesecih lani 
znaSala 1,547.005 tolarjev, davčni 
svetovalci pa pravijo, da bodo po 
dosedanjih izkušnjah odmiki od 
dejanske končne povprečne plače 
do pet-odstotni. Objavljamo pro
jekcijo letne dohodninske lestvice, 
po kateri si lahko naredite približ
ni lastni izračun. 

Predvideno znižanje osnove za 
dohodnino bo znašalo: 

• ll-odstotno splošno znižanje 
v znesku 170.170 tolarjev 

• znižanje za invalide s 100-od-
stotno telesno okvaro - 1,547,005 
tolarjev 

• 8-odstotno znižanje za zave
zance po dopolnjenem 65 letu 
starosti - 77.350 tolarjev 

• olajšava za prvega otroka 
154.700 tolarjev 

• olajšava za drugega otroka 
232.051 tolarjev 

• olajšava za tretjega otroka 
309.401 tolar 

• 50-odstotna olajšava za otro
ka za zmerno, težjo in težko 
motnjo v telesnem in duševnem 
razvoju 773.502 tolarja. 

Komu ni potrebno vložiti 
dohodninske napovedi? 

Ni je potrebno vložiti zavezan
cem za dohodnino, katerih osno-

Tabela: Projekcija letne dohodninske lestvice 

Če znaša osnova SIT 
nad SIT 

znaša davek 
SIT 

773.502 17% 
773,502 1,547.005 131,495 + 35% nad 773.502 

1,547.005 2,320.507 402.221 + 37% nad 1,547.005 
2,320.507 3,094.010 6X8.417 + 40% nad 2,320.507 
3,094.010 4,641.015 997.818 + 45% nad 3,094.010 
4,641.015 1,693.970 + 50% nad 4,641.015 

Vir: Finance 

va za dohodnino ne presega 11 
odstotkov povprečne plače zapo
slenih v RS v letu, za katero se 
dohodnina odmerja, tistim, ki so 
imeli prejemke iz naslova plačil 
za delo prek študentskega servisa 
in katerih osnova za dohodnino 
ne presega 51 odstotkov pov
prečne plače zaposlenih v RS, ti
stim, ki prejemajo le pokojnino 
in če med letom, za katerega se 
dohodnina odmerja, niso plače
vali akontacije dohodnine. 

Poleg tega naj opozorimo, da 
so z novim letom začele veljati 
določbe novega zakona o davč
nem postopku, ki govorijo o 
pravici davčnih zavezancev do 
davčne tajnosti. Vsi podatki, ki 
jih davčni zavezanec v davčnem 
postopku posreduje davčnemu 
organu, in podatki, ki jih davč
ni organ pridobi v zvezi z davč
no obveznostjo davčnih zavezan
cev, štejejo za davčno tajnost. Ti 
podatki se razen izjemoma, kar 
navaja zakon, ne smejo posredo
vati tretjim osebam. Če delavec 
davčne uprave to stori, mora pla
čati visoko denarno kazen in lah
ko izgubi delo. Davčna tajnost je 
zagotovljena vsakemu davčnemu 
zavezancu in njemu je prepušče
no ali bo podatke o svoji davč
ni napovedi posredoval še komu 
drugemu. 

M . P. 

Energetski kotiček 
Načrtno varčevanje z energijo 

Varčevanje z energijo zahteva 
načrtovanje: 

- imamo seznam potrebnih del 
in njihov terminski plan izvajanja, 

- omogoča smiselno zaporedje 
potrebnih ukrepov, 

- kontrolo, ali smo vse možno
sti za varčevanje z. energijo do
volj izkoristili, 

- kontroliramo izvedene ukre
pe in ugotovimo, koliko smo s 
posameznim varčevalnim pose
gom prihranili v nekem časov
nem obdobju, 

- ravnamo tako, da z razpolož
ljivimi finančnimi sredstvi dose
žemo čim večji učinek 

Primer: Lastnik enodružinske 
hiše, zgrajene leta 1965, pridobi
va koristno toploto za ogrevanje 
iz trdnih goriv. Glede na gibanje 
cen je lastnik spreminjal in dopol
njeval kotel, saniral okna, zaste
klitev in končno izvedel izolaci
jo podstrešja in fasade. Na prvi 
pogled so bila dela uspešna, ven

dar pa bi lastnik porabil za iz
boljšanje manj denarja, če bi naj
prej hišo učinkovito toplotno 
izoliral. Tako bi se zmanjšale to
plotne izgube zgradbe, v central
nem sistemu bi potrebovali kotel 
manjše moči, prihranek goriva je 
večji in emisije škodljivih snovi v 
okviru predpisov. 

Načrt varčevanja z energijo je 
sestavljen iz dveh sklepov: 

1) Zmanjšanje rabe energije: 
- znižamo povprečno tempera

turo v prostoru, 
- prostore zračimo za krajši 

čas, 
- temperaturo v prostorih pri

redimo dejanskim potrebam, 
- redno vzdrževanje kotla in 

sevisiranje oljnega gorilnika vsa
ko leto, 

- vgradimo termostatske ven
tile, 

- znižamo temperaturo vode v 
centralnem ogrevanju, 

- izoliramo cevi. 

- izboljšamo toplotno izolaci
jo hiše (izoliramo fasado, streho, 
strop nad kletjo), 

- enojno zasteklitev zamenja
mo z boljšimi termoizolacijskimi 
stekli R sloj, plin Argon), 

- zatesnimo stike pri oknih in 
vratih, 

- istočasno načrtujemo solar
ni sistem za pripravo tople vo
de. 

Ko smo z navedenimi ukrepi 
zmanjšali porabo goriva, lahko 
načrtujemo nakup novega kotla. 
Z navednimi ukrepi lahko rabo 
energije zmanjšamo, tako da po
trebujemo nov kotel bistveno 
bistveno manjše moči. 

2) Zmanjšamo zmogljivost ko
tla: 

- pri že vgrajenem kotlu pri
redimo velikost šobe zmanjšani 
porabi toplote, 

- kotel, ki je starejši od 15 let, 
zamenjamo z novim z večjim iz
koristkom in prilagojeno močjo 
glede na sanacijske ukrepe v 
1. točki. 

Energetsko svetovalna pisarna 
Kamnik, Glavni trg 23, tel.: 831-
470. 

Odprta vsak torek in četrtek od 
17. do 20. ure. 

Nasveti veterinarja 
Na vprašanja bralcev K a m n i š k e g a občana odgovarja 

mag. Tone SVETLIN, dr. vet med. 

Vprašanje: Zaštitno cepljenje 
pasjih mladičev 

V bližnji prihodnosti namera
vamo kupiti psa. Najbolj bi si že
leli mladiča nemškega ovčarja. 
Zanima nas, katere so najbolj 
nevarne bolezni, proti katerim 
se psička lahko cepi in kdaj se 
to lahko opravi. 

Jani 
Odgovor: 
Novorojeni pasji mladiči do

bijo od svojih mater tako ime
novana maternalna protitelesa, 
ki ščitijo mladiče proti povzro
čiteljem tistih bolezni, ki jih je 
njihova mati sama prebolela ali 
pa je bila proti njim ustrezno 
cepljena. Maternalna protitelesa 
ščitijo mladiče le krajši čas po 
porodu, ker se njihova količina 
hitro zmanjšuje. Zato jih je po
trebno še pravočasno cepiti, da 
si s pomočjo lastno ustvarjenih 
protiteles zagotovijo ustrezno 
obrambo proti povzročiteljem 
najbolj nevarnih nalezljivih bo
lezni. V največ primerih nasto
pa odpornost šele 10-14 dni po 
cepljenju in traja različno dolgo, 
zaradi česar se cepljenje ponav
lja v ustreznih časovnih presled
kih. 

Med najbolj nevarne nalezlji
ve bolezni psov prištevamo vse
kakor pasjo kugo, parvovirozo, 

nalezljivi hepatitis, leptospirozo 
in steklino. 

Pasja kuga je bolezen, ki jo 
povzroča virus. Večina bolnih ži
vali lahko pogine. Opazi se ne-
ješčnost, portrtost, vročina, tež
ko dihanje, kašelj, izcedek iz oči 
in nosa, lahko tudi driska in bru
hanje, kasneje pa še živčni zna
ki (trzljaji, krči, ohromelost). 
Parvoviroza je virusno obolenje, 
pri katerem nastopajo hude po
škodbe črevesne sluznice z zna
ki neješčnosti, bruhanja in dri
ske, ki je pogosto krvava. Pri ze
lo mladih živalih pa so lahko 
usodne poškodbe srčne mišice. 

Nalezljivi hepatitis tudi po
vzroča virus. Pojavljata se bru
hanje in driska, žival je neješča, 
potrta, ima vročino in bolečine 
v trebuhu, blede očesne vezni
ce in dlesni, včasih porumenele 
beločnice. 

Leptospirozo povzročajo bak
terije vrste leptospira, s kateri
mi se lahko okuži tudi človek. 
Potrtost, pogosto mokrenje, vro
čina, huda žeja, pri nekaterih ži
valih krvava driska, zlatenica in 
bruhanje so znaki obolelih živali, 
odvisni od posamezne vrste po
vzročitelja, pogosto lahko s tra
gičnim koncem. 

Pasje mladiće, ki so zdravi in 
brez zajedalcev, se cepi (vakci-

Rak še ne pomeni smrti 

nira) proti pasji kugi, parvoviro-
zi, nalezljivemu hepatitisu in lep-
tospirozi v starosti 6-9 tednov z 
ozirom na stanje materinalnih 
protiteles, pri bolj poznem pr
vem cepljenju se to ponovi en
krat po 3-4 tednih, pri bolj 
zgodnji prvi vakcinaciji pa se po
novi dvakrat, nato pa zadostuje 
za vzdrževanje stalne zaščite 
cepljenja enkrat letno. Ta pro
gram je orientacijski. Vaš vete
rinar bo pred cepljenjem psa 
pregledal in cepljenje prilagodil 
njegovemu zdravstvenemu sta
nju, pasmi in stanju glede ogro
ženosti ob bolezni na vašem ob
močju. Svetoval vam bo ustre
zno zdravilo za predhodno od
pravo notranjih in zunanjih za
jedalcev in kako ravnati, da bo 
dosežena odpornost čimboljša, 
ter kdaj bo vaš psiček postal to
liko odporen, da se bo lahko pri
čel družiti z ostalimi psi. 

Proti steklini se cepi pse, stare 
štiri mesece. Bolezen se prena
ša z ugrizom bolne živali na člo
veka, ki tudi zboli. Povzročitelj 
je virus, ki ga izločajo bolne ži
vali s slino. Virus poškoduje živ
čevje. V vedenju bolne živali se 
pojavijo spremembe. Žival posta
ne napadalna, s srepim pogle
dom, odprto spodnjo ustnico in 
iztekajoči slino, na koncu nasto
pi ohromitev in smrt. Zelo po
gost prenašalec bolezni so lisice, 
ki prihajajo iz gozdov tudi v na
selja. Pri nas je cepljenje proti 
steklini obvezno - vsako leto za 
vse pse, ki so starejši od štirih 
mesecev. 

Društvo onkoloških bolnikov Slove
nije je ob desetletnici delovanja na On
kološkem inštitutu v Ijubljani 19. de
cembra priredilo tiskovno konferenco. 
Sklicalo jo je z teljo, da bi predstavni
ki javnih občil njegovo »delo in sozna-
nja posredovali čim širši javnosti, da bi 
o raku zvedeli kaj več zdravi in bolni, 
da bi odkrilo spregovorili tudi o teža
vah, predvsem pa vlivali drug drugemu 
upanje in vero v življenje.« 

Predsednica društva in glavna ter 
odgovorna urednica društvene revije 
Oknoprim. dr. Marija Vegelj-Pirc je po
vedala, da je društvo zadovoljno z do
sedanjim delom in uspehi. Delovati je 
začelo ob medsebojni želji in potrebi 
obolelih za rakom in strokovnjakov, ki 
si prizadevajo bolnim pomagati, jih oz
draviti. 

Prvo srečanje z boleznijo, spozna
nje, da imaš raka, je ponavadi hudo. 
Bolnik doživlja veliko notranjo stisko, 
krizo. Življenje se mu zelo spemeni, 
omeji, okolje ga ne razume, ne spreje
ma naravno. Že samo besedo rak 
mnogi še danes težko izgovarjajo, ker 
seje bojijo; pred leti so se je še bolj izo
gibali. In vendar jo je treba izgovarjati. 
To najbolje vedo zdravljena sami. Po
trebno se je izkopati iz krize, se utrje

vati, si prisluhniti, ugotovitve pa deliti 
z drugimi ter si tako lajšati zdravlje
nje in okrevanje. 

Vse to izvira iz spoznanja na obeh 
straneh - pri zdravnikih in bolnikih -
da je zdravstvo omejeno in da je tre
ba še kaj drugega narediti za okreva
joče, združiti strokovno in duševno 
pomoč. 

Kako in v kolikšni meri jim to us
peva, so najbolj prepričljivo povedali 
člani in članice društva. Spregovorili 
so, kako je ob spoznanju, da si zbolel 
za rakom, kakšne bolečine doživljaš 
in prestajaš, prav posebej negotovost, in 
kako potem skušaš živeti z rakom, ga 
premagali. Bolezen ti spremeni življe
nje, saj ga od tedaj dalje, ko si zvedel 
zanjo, skušaš živeti bolj smiselno, pri
zadevaš si, da bi ga čim bolj izkoristil. 
Srečuješ se s samim seboj, skušaš najti 
v sebi mir, ravnovesje. 

Članice in člani društva zdravim 
svetujejo, naj se naravno obnašajo do 
bolnih, jih spodbujajo, saj jim to veli
ko pomeni, jih radi obiskujejo, se od
krito pogovarjajo z njimi. 

Pri zdravljenju je zelo pomembno 
zgodnje odkrivanje bolezni in hitra pot 
k zdravniku. Od tod naprej pa se do

stikrat zaplete, saj je čakalna doba na 
pregled pri specialistu dolga, so pove
dali na konferenci. 

Rečeno je bilo tudi, da v Sloveniji 
letno zboli za rakom okrog 7.000 lju
di. Pri zgodnjem odkritju in zdravljenju 
jih okreva razmeroma veliko, pri po
znejšem pa precej manj. 

Za preprečevanje raka je predvsem 
pomemben zdrav način življenja, ne pa 
toliko zunanji vzroki (onesnaženost 
zraka, škropljenje s škropivi...), na ka
tere se ljudje radi sklicujejo, je dejala 
dr. Maja Primic-Žakelj. Bolj bi se mo
rali zavedati, kako velika vrednota je 
življenje, potem bi tudi živeli drugače. 
Res pa je, da za rakom zbolevajo tudi 
ljudje, ki skušajo živeti zdravo. 

Okrevajoči si v okviru društva zla
sti utrjujejo voljo, pomagajo drug dru
gemu iz notranje stiske, si dopovedu
jejo, da je mogoče ozdraveli. Dokonč
na ozdravitev katerega izmed njih je 
namreč zelo pomembna in spodbudna 
za druge. 

To upanje jim daje tudi revija Ok
no, ki izhaja dvakrat letno v nakladi 
7.000 izvodov. Izhajanje omogočajo 
številni pokrovitleji in prostovoljci. 

Vsi, ki želite postati člani društva 
Onkoloških bolnikov Slovenije, se lah
ko obrnete na naslov: Onkološki inšti
tut. Oddelek za psihoonkologijo, Za
loška 2, 1105 Ljubljana, tel. (061) 
131-83-50. 

JOŽEPAVUČ 

Zled v gozdovih 
Žled je v zadnjih dneh lanske

ga in v začetku novega leta zo
pet povzročal škodo v gozdo
vih. Prizadeti so gozdovi na 
nadmorski višini od 400 do 800 
metrov, nižje ležečim gozdovom 
je bilo tokrat prizanešeno. Na 
območju, ki ga pokriva Zavod 
za gozdove, Krajevna enota Ka

mnik, je bilo poškodovanih 3000 
ha gozdov oz. 4500 m' lesne 
mase. 

Žled nastane, kadar na moč
no podhlajeno drevje primrzne-
jo dežne kaplje. Tako nastala 
težka ledena skorja lomi veje, 
vrhove in cela drevesa, pred
vsem listavcev. Tudi tokrat so 

Velika planina -
lepota v belem 

Velika planina se tudi pozimi pokaže v vsej svoji lepoti, še zlasti v sonč
nem vremenu. 

• lillill 

Pozimi so najpogostejši obiskovalci Velike planine smučarji, ki pravi
jo, da jim nudi prav take smučarske užitke, kot oddaljeni smučarski 
centri VERA MEJAČ 

bili poškodovani več inoma li
stavci (70%). Ti so se zaradi te
že prevrnili ali polomili, veliko 
tanjših dreves pa se je upogni-
lo. Močno je poškodovan tudi 
mlad gozd. 

Zavod za gozdove Slovenije 
poziva lastnike gozdov, naj pre
gledajo poškodovanost drevja v 
svojih gozdovih, ko bodo to do
voljevale vremenske razmere. 
Žled je namreč zaradi nizkih 
temperatur še vedno na drevju, 
zato nevarnost lomljenja ostaja 
oz. se lahko ob morebitnem 
sneženju še poveča. Posebna po
zornost naj velja polomljenemu 
drevju in vejam ob strugah po
tokov in rek. Ob odjugi ali moč
nem deževju bi zaradi tega 
drevja in vej nastopila nevarnost 
zajezitve strug in s tem poplav, 
zato ga je potrebno čimprej od
straniti. V primerih, ko podrto 
in polomljeno drevje leži oz. se
ga na stavbe, ceste, poti in os
tale komunikacije, naj lastniki 
gozdov čimprej poskrbijo za 
odstranitev. V navedenih nujnih 
primerih lahko lastniki gozdov 
dela opravijo tudi brez predho
dno izdanih odločb, ki jih sicer 
izdajajo lastnikom revirni go
zdarji (29. člen Zakona o gozdo
vih), vendar morajo o namera
vani sanitarni sečnji in drugih 
preventivnih varstvenih delih 
predhodno pisno obvestiti Za
vod za gozdove Slovenije. 

V primerih, ko je v gozdu 
podrto drevje, ki pa ne ogroža 
komunikacij in če je poškodo
vano stoječe drevje, naj se last
niki gozdov čimprej oglasijo go
zdarjem Zavoda za gozdove 
Slovenije, Krajevna enota Ka
mnik. Dobili bodo podrobne in
formacije. Revirni gozdarji bo
do označili poškodovano drev
je za posek in izdali lastniku od
ločbo o sečnji in če bo potreb
no o preventivnih varstvenih 
delih v gozdu. Les tako listav
cev kot iglavcev je priporočlji
vo čimprej odstraniti iz gozda. 
Poškodovani iglavci v gozdu 
predstavljajo nevarnost škodlji
ve namnožitve podlubnikov, ves 
les pa z ležanjem izgublja kva
liteto in s tem vrednost. Zaradi 
velikih količin poškodovane le
sne mase lahko tudi predvideva
mo, da se bo trg z lesom kasne
je prekomerno zapolnil. 

Naslov Krajevne enote Ka
mnik, kjer se lahko vsak delov
ni dan med 7. in 8. uro lastniki 
gozdov pogovorijo z revirnimi 
gozdarji revirjev v občini Ka
mnik: 

Zavod za gozdove Slovenije, 
Krajevna enota Kamnik, 

Tunjiška c. 21, Kamnik; 
tel.: 831-946. 

Marijana Tavčar, dipl. ing. 
Zavod za gozdove Slovenije, 

Območna enota Ljubljana 
Tržaška c. 2, Ljubljana 



Zaposlimo 
KV mizarja 
Tel.: 816-320. 

Poslovni prostor, 
60 m2, ob glavni 
cesti v Mengšu, 
oddam v najem. 

Tel.: 0609-649-828. 

A G R O P R O M E T C E R K L J E 
Ul. 4. okt. 10, Cerklje 
tel.: (064) 421-283, (064) 421-294 
Odprto od 7. do 17. ure, ob sobotah od 8. do 12. ure 

UGODNA PONUDBA: 
- žitarice (koruza, oves, ječmen, pšenica, sojine 

tropine, sončnične tropine, krmilne moke) 
- vse vrste krmil za purane, piščance, nesnice-

kokoši, prašiče, govedo 
- umetna gnojila 
- semena vrtnin In poljščin 
- sprejemamo naročila za kokoši pred nesnostjo 
- ugodna prodaja moke TIP 500 (59 SIT/kg) in 

sladkorja (110 SIT/kg) 
- vse za koline (čreva, začimbe, prosena kaša, 

ješprenj) 

Cene za krmila so tovarniške. 

VSA ŽITA ZMELJEMO IN MEŠAMO PO VAŠI ŽELJI. 

MflRKET 
m a n a 

Trdinova 7/a, 
Kamnik 

tel.: 814-680 

AKCIJA! 

- kumarice Eta, 650 g 149 SIT 
- kompot breskva (870 g) 164 SIT 
- kompot ananas (870 g) 164 srr 
- belo vino grofovsko (11) 179 SIT 
- rum (1 I) 999 SIT 
- Gardeland marmelada 

(marelica, jagoda) 249 SIT 
- čokolada Lila Pause (5 okusov) 44,90 SIT 
- twix čokolada + twix sladoled 99 srr 
- sir mazdam (1 kg) 1.299 SIT 
- alpsko mleko (11) 110 SIT 
- olje Zvezda (11) 169,90 SIT 
- Persil (3,6 kg) 879 srr 
- Pril moder, zelen 229 SIT 

Ponudba velja do razprodaje zalog. 

Kolektiv Mane vas pričakuje 
vsak dan od 8. do 19.30, 
ob sobotah od 8. do 17. ure, 
ob nedeljah od 8. do 12. ure 

RES RABLJENI, \rM)AR ROT NOVI! 
V W PASSAT VAR C L l .8 B / 6 6 K W / 1995 . SIVA / 49 000 K M 26 000 D E M 

1 V W GOLF UNIS JXD 1.6 / 1989 / 3 VRATA / BELA / 134000 K M 9 700 D E M 

V W GOLF GTI / 81 K W / Č R N A / 1980 4 250 D E M 

V W V E N T O CL 1.9 D / 1993 / SIVA METALIC 18 900 D E M 

V V V G O L F C L 1.9 D / 1 9 9 2 / B E L A / 3 VRATA, RADIO / 112 000 K M 16 500 D E M 

V W POLO 1.4 / 1995 / SERVO, C E N T R A L N O ZAKLEPANJE 19 000 D E M 

V W PASSAT VARIANT 1.8 G L / 1 9 9 2 / 9 3 / METALIC M O D R A 19 000 D E M 

AUDI 80 TDI / 1993 / BELA / 67 000 K M / ABS 27 500 D E M 

AUDI 100 2.0 / 115 K W / 1991 / 177 000 K M / M O D R A 19 900 D E M 

AUDI 100 2.3 E / 1992 / SREBRNA METALIC 24 900 DEM 

AUDI A 4 1.8 / 125 KS / 1995 / ABS / AIR B A G VOZNIK 35 000 D E M 

AUDI 100 2.8 / 1992 / 93 000 K M / SREBRNA METALIC / RADIO, KLIMA 27 000 DEM 

AUDI 80 1.6 / 1 0 0 K M / 1 9 9 4 / 14 500 K M / R D E Č A M E T A L N A / A B S 27 000 D E M 

ALFA R O M E O 33 / 1991 / SIVA / 118 000 K M 11 100 DEM 

B M W 525 TDS / 105 K W / 1992 / Č R N A / 153 000 K M / P O L N A OPREMA 29 900 D E M 

MERCEDES C 220 / 1993 / SIVA METALIC / 88 000 K M 43 300 DEM 

MERCEDES BENZ 200 E / 1992 / 155 000 K M / Č R N A / ALARM, EL. STEK. 27 900 D E M 

NISSAN PREMIERA 2.0 SLX / 85 KVV / 1990 / SREBRNA / 103 000 K M 13 900 DEM 

PEUGEOT 205 / 1990 / 90 000 K M / BELA 7 800 D E M 

RENAULT 19 C H A M A D E 16 V / 101 K V V / 1 9 9 1 / R D E Č A / 9 1 000 K M / 16 900 D E M 

RENAULT R 21 / 79 KvV / 1991 / RDEČA / 112 000 K M 12 400 D E M 

RENAULT R 19 TS 1.4 / 58 K W / 1989 / SREBRNA /172 300 K M / RADIO 9 000 DEM 

RENAULT 5 D C A M P U S / 1991 / M O D R A METALIC / 5 VRAT/ 78 000 K M 6 900 D E M 

SUBARU C A R A V A N LEGACY / 1 9 9 3 / 1 3 0 000 K M / ZELENA METALIC 18 900 DEM 

Š K O D A PICK U P / 1 9 9 2 / B E L A / 4 3 K W / 6 2 000 K M 5 300 D E M 

I V O L V O 340 GL / 51 K W / 1987 / SIVA METALIC / 172 000 K M 5 400 DEM 

A S 
D O M Ž A L E 

Ljubljanska 1, 1230 D o m ž a l e , tel.: 061 721 804, 715 431, 715 059, fax: 061 711 501 

C E N J E N E S T R A N K E O B V E Š Č A M O , D A I M A M O S P R E M E N J E N D E L O V N I Č A S : 

P O N . - Č E T . 8 . -12 . ure in 1 3 . - 1 7 . ure, PET. 8 . - 1 2 . u r e in 1 3 . - 1 5 . ure 

S O B O T A 8 . - 1 2 . 3 0 ure 

li vetucarna njnageiLj 
Šmaren (zraven Tabernc), tel.: 814-376 

•ŠOPKI, VENCI, IKEBANE 
'PESTRA IZBIRA LONČNIC 
•ARANŽMAJI VSEH VRST 
•ARANŽIRANJE 
• VALENTINOVI ŠOPKI, ARANŽMAJI, PLIŠASTE IGRAČE 

Brezplačna dostava. 
Odprto vsak dan, tudi ob sobotah od 9. do 19. ure. 

PODARITE CVETJE, PODARITE RADOST! 

J A N E Z V R E C E K 
Zgornji Brnik 143, tel (064) 421-015 

Izdelujem In popravljam peči 
za centralno ogrevanje na trda 
In tekoča goriva 

Izdelujem cisterne za olje, peči na olje In plin. 
Na zalogi kombinirani bojlerji. 

POHIŠTVO - UIZ KARANTANIA 

PROMOCIJSKE CENE 
KUHINJ! 

Del ponudbe: 
* kuhinja VVideale, 
3 m, 89.700 SIT 
* o t r o š k a soba 
Handav - komplet 
59.800 SIT 
* dnevni regal 
»Josef«, dim. 3,60, 
komplet 96.400 SIT 

IZREDNA P O N U D B A : 
- KUHINJE izdelane po meri in dodatni 35% gotovinski 

popust (43 modelov) 
- DNEVNE SOBE v masivnem lesu - hrast, breza, jelša, 

češnja in v barvnih kombinacijah 
- SEDEŽNE GARNITURE v usnju in blagu, narejene po 

vaših merah ter garniture iz zaloge! 
- SPALNICE In OTROŠKE SOBE 

v salonu UIZ KARANTANIA, Domžale, Ul. Antona Skoka 2, 
tel.: 711-804 in LJUBLJANA, Topniška 5, tel.: 302-689. 

Trg svobode 6, Kamnik 
(v prostorih AMD Kamnik) 

Tel.: 81 13 42, 81 71 34, 81 71 44 

- TELEFONSKI APARATI 
- TELEFONSKE HIŠNE CENTRALE 
- TELEFAXI 
- SIGNALNE VARNOSTNE NAPRAVE 

Delovni čas: vsak dan, razen sobote, . 
od 8. do 12. in od 14. do 17. ure. 

Se priporočamo! 

Zapoge 40 
1217 Vodice 
SLOVENIJA 

telefon: 
061/823 585 

824 096 
telefax: 

061/824 158 

P O L O S 
mm 

Na zalogi premog Velenje (kosi, kocke), češki 
premog, premog banoviči, premog pakiran v 
vreče, bukova drva, lesni briketi. 
Hitra dostava Plačilo na čeke. 
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e n a 
PUSTNA AKCIJA 

V I N O namizno belo, 11 
V I N O MERLOT, 1 1 
R U M , 0,5 1 
M O K A posebna bela, 1 kg 
M A R M E L A D A marelica, 870 g 
K U M A R I C E delikatesne, 670 g 
K A V A mleta Loka, 100 g 
KEKSI Karat, 250 g 
J A B O L K A GLOSTER 1 kg 

191,40 SUHI V R A T brez kosti, 1 kg 1150,40 
330,00 KAMNIŠKI ŽELODEC, 1 kg 846,70 
740,00 S U H A REBRA, 1 kg 895,10 
78,00 SUHE KRAČE, 1 kg 472,50 

495,50 H A M B U R G E R V P kosi, 1 kg 1340,60 
262,50 ŠUNKA V ČREVU, 1 kg 1267,60 
119,00 M A R G A R I N A Bauern Krone 158,00 

287,50 H R E N , 170 g 151,20 
65,60 SIR M A X I SPECIAL, 1 kg 890,30 

MASKARADA 
V M O D N I H I Š I ( t e l . 8 3 1 - 4 0 4 ) 

PUSTNA OBLAČILA od 3100 do 4900 SIT 

Rdeča Kapica, Pika Nogavička, pikapolonica, 
princeska, Robin Hood, gusarji, mušketirji, 
Mik i miška, klovni, mušnica, Hugo, Ninja 

DEŽURSTVO: v FEBRUARJU bosta ob sobotah od 7. do 19.30 in ob nedeljah od 7. do 11. ure dežurni 

trgovini ZAPRICE (816-061) in MOSTE (841-138) 

SLEDITE MARKACIJI - OBIŠČITE KOČNO 

T R G O V I N A K A R P D E K O R 

Kamnik, Usnjarska 9 (Alprem), tel.: 817-369 

UGODNA PONUDBA DIADORA BUND PO 4.934 SIT, 
KAVBOJK OD 3.800 SIT NAPREJ, 
FLANELA SRAJC PO 1370 SIT, 
BOMBAŽNIH SRAJC PO 2.065 SIT... 

P E U G E O T 

Servis - prodaja 
R o v a 3 /a , Radoml je tei. prodaja: 7 2 7 - 7 9 8 

servis: 727-010 
faks: 727-319 

Kompleten program Peugeot 

••• • : • • 

PEUGEOT 106 
OD 14.900 DEM 

PEUGEOT 306 
OD 21.000 D E M 

PEUGEOT 406 
OD 30.700 DEM 

PEUGEOT BOXER 
OD 26.400 D E M 

Vozila iz programa Peugeot si lahko ogledate, 
preizkusite in seveda tudi kupite pri Rodexu Radomlje. 

C V E T L I Č A R N A F R E Z I J A 
na Rakovniku, tel. 813-559 

NUDIMO VAM: M h 
poročne in avto šopke 

darilne šopke 
žalne vence, ikebane 
velika izbira lončnic 

rezano cvetje 
aranžiranje daril 

aranžmaje vseh vrst 
dekoracija poslovnih prostorov 

B r e z p l a č n a dostava v okolici Kamnika 
Odprto od 7" do 19". ob sobotah od 7" do 13h 

Se priporočamo. 
1 • 1 1 » 1 1 *" * >' 

G O G A , s.p. 

Perkova 13, Kamnik - wm\ 
tel./faks: 061 811-358 l i l i 
DOBAVA, MONTAŽA, TOČNA NASTAVITEV IN VZDRŽEVANJE 
OLJNIH GORILCEV 
DOBAVA IN MONTAŽA AVTOMATSKIH KRMILNIH NAPRAV 
ZA REGULACIJO OGREVANJA 
PREDELAVA KURJENJA S TRDIMI GORIVI NA OGREVANJE 
S KURILNIM OLJEM 

TRGOVINA S SPECIALNO AVTOELEKTRO OPREMO TER 
DODATNO OPREMO AVTOMOBILOV OB K A M N I Š K I OBVOZNICI 

* • »iw<w* tmm M M M • « * P«*, m 
U V L U E L i a s t u I 

*W8 VAfteqA *VTOMoeit* 

trgovina: Perovo 26, KAMNIK, tel./faks: 812-888 

• akumulatorji ATSA po ugodnih cenah 
• akumulatorji TOPLA po tovarniških cenah z dveletno garancijo, 

pooblaščeni servis 
• VESNA akumulatorji - tovorni program od 110 Ah do 180 Ah 
• svetila SATURNUS 
• avtokozmetlka: SONAX, STP, JOHNSON, PAUUNA, ARMORRALL 
• motoma Olja: CASTROL, VALVOLINE, ELF, AGIP, PROTON 
• svečke: CHAMPION, BOSCH 
• oljni filtri: DONIT, CHAMPION, FIAMM 
• avtoprevleke in avtotepihi TUDI PO MERI ZA VSE VRSTE VOZIL 
• dodatna oprema 
• protivlomna zaščita vašega vozila: GT ALARM, IMMOBILISER 

- naprava proti kraji vašega avtomobila 
• avtoradii in avtozvočnlki za vsak žep: BLAUPUNKT, PIONEER, 

MTC 

Odprto od & do 19. ure, ob sobotah od 8. do 13. ure. 

Vsem strankam se že vnaprej zahvaljujemo za obisk v naši trgovini. 

MALI OGLASI: 
Najamem neopremljeno 
starejšo hišo na deželi. Tel.: 
817-506. 

Kupiva hišo ali zazidljivo 
parcelo v Kamniku. Tel.:813-
216. 

Instruiram matematiko, fiziko 
in osnove elektro-tehnike. Tel.: 
738-662. 

Na relaciji Šmartno-Kamnik 
iščemo dopoldansko varstvo za 
fantka stara 6 in 1 leto. Tel.: 
811-573, dopoldan, Brane. 

Najamemo ogrevano 
samsko sobo s 
sanitarijami ali 
souporabo sanitarij v 
Kamniku ali bližnji 
okolici. 

Tel.: 817-444 od 
ponedeljka do petka od 
7. do 14. ure. 

I š č e m o 

i z k u š e n e g a 

m i z a r j a . 

Mizarstvo 

V o l o v š e k J o ž e , 

Stahovica 11/b. 

AV SERVIS RTV 
in TRGOVINA 

KONCILIA 
Vrhpolje 41, Kamnik 
(v gasilskem domu) 

tel.: 831-383 
Odprto od 9. do 12. 
in od 15. do 18. ure, 

ob sobotah od 10. do 12. ure. 

Kamnik, Usnjarska 9, 
tel. 817-203 

Izkoristite ugodno priložnost do 

k o n c a februarja - 10% gotovinski 

popust ali plačilo na 10 enakih 

č e k o v brez obresti. 

• HLADILNIKI O D 25.700 SIT naprej. 

• B T V Gorenje, 51 cm, T T X 46.500 SIT 

z a gotovinsko p l a č i l o 

• B T V Evelux - 3 leta garancije 

Na zalogi celoten 
program Gorenja 
Brezplačna dostava. 

Obiščite nas vsak dan od 9. do 19. ure, 
ob sobotah od 9. do 13. ure 

Biti morama pripravljeni iti tja, 
kamor nas pošiljajo, in reči: 
»Nismo ne od tukaj, ne od tam, 
temveč od povsod, kjer Bog hoče, da smo!« 

(sv. Vincencij) 

ZAHVALA 

V globoki bolečini sporočamo, da nas 
je nepričakovano zapustil dragi mož, 

oče, stari ata, tast, brat in stric 

IVAN BOŽIČ 
z Duplice 

Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem, sodelavcem, sosedom in 
znancem, ki ste nam na kakršenkoli način pomagali in nam v težkih 
trenutkih stali ob strani, nam izrekli ustno ali pisno sozalje. podarili 
cvetje, sveče in za sv. mase ter vsem, ki ste ga v tako velikem Številu 
pospremili na njegovo zadnjo pot. Hvala tudi praporščakom, 
govorniku g Suhadolcu, sniarskim pevcem, g župniku Janezu Gerčarju 

za lepo opravljen obred in Franciju Stoparju za zaigrano Tišino. 

Žalujoči: vsi njegovi 

Januar 1997 

Pomlad se na zemljo vrne. 
petje slavcev se zbudi. 
v cvetju zemlja se zgane, 
zame pa pomladi ni. 

Z A H V A L A 
Mnogo prezgodaj nas je v 70. letu 

življenja zapustil naš dragi 

T O N E 

m\, J m R A V N I K A R s t . 
p. d. Štrcinov iz Komende 

Iskreno se zahvaljujemo 
sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za pomoč v 

težkih trenutkih, izre Jena sožalja, podarjeno cvetje, sveče in 
za sv. mase ter spremstvo na njegovi zadnji poti. 

Hvala duhovnikom in pevcem za ganljivo opravljeno 
zadnje slovo od našega atija. 

Žalujoči: vsi njegovi 

December 1996 



C v e t l i č a r n a 

CVETJE POSTREŽEMO VSAK DAN 8.00 - 19.00 
SOBOTA 8.00 - 16.00 

Klavčičeva 11, Kamnik, tel.: 814-348 NEDELJA 8.00 - 12.00 

Spomin na mamo pokopano 
nam v srcu spi... 
Umrje mama vse prerano, 
četudi sto let doživi. 

Z A H V A L A 

V 79. letu življenja nas je po 
hudi zahrbtni bolezni zapustila 

naša draga mamica, tašča in babi 

JULIJANA-JULCIKRAPEZ 
roj. B A B N I K , iz Mekinj 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom, 
znancem, sodelavcem in podjetju Svilanit za ustne in pisne 
izraze sožalja, cvetje, sveče, za pomoč v najtežjih trenutkih in 
za spremstvo na njeni zadnji poti. Posebna zahvala dr. Ahlinu 
in patronažni službi za izkazano pozornost in razumevanje ob 
njeni težki bolezni. Hvala pevcem za lepo zapete pesmi, Mateju 

za Tišino in gospodu Jermanu za besede slovesa. 
Vsi njeni 

December I996 

Počivaj mirno, sladko spavaj, 
v grobu ni gorja in ni skrbi. 
A enkrat snidemo se vsi 
nad zvezdami, nad zvezdami. 

ZAHVALA 

V 86. letu življenja nas je zapustil 
dragi mož, oče, stari oče, brat in stric 

JANEZ UČAKAR 
iz Spita lica 23 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem za izrečeno sozalje, darovano cvetje, sveče ter darove 
za sv. maše in obnovo cerkve. Hvala vsem, ki ste našega ata v 
tako velikem številu pospremili na njegovo zadnjo pot. Posebno 
se zahvaljujemo gospodu župniku za lep pogrebni obred, gospodu 
organistu in vsem pevcem za lepo petje, govorniku, 
praporščakom ter vsem drugim, ki ste nam kakorkoli pomagali. 

Vsem še enkrat iskrena hvala. 

Vsi njegovi 

Januar 1997 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi drage mame 

MARIJE 
JERAS 

se iskreno zahvaljujeva vsem, ki ste jo pospremili na 
zadnjo pot ter darovali cvetje in sveče. Posebno se 
zahvaljujeva dr. Scdlaku za zdravniško pomoč ter sosedi 
Angelci Štritof-Rezmanovi za obiske tolažbe. Zahvala 
tudi župniku g. Tonetu Barčanu, pevcem za zapete 

žalostinke ter Janiju Krtu za zaigrano Tišino. 

V imenu sorodstva hčerka Zdenka in sin France z 
družinama 

Godič, januar 1997 

Ljubezni žar, vse lepe blage sanje 
s teboj so se zgubile v črno noč, 
ostal je le spomin na dni nekdanje, 
ki v sreči so minevali nekoč. 

Z A H V A L A 

V 55. letu življenja nas je za vedno 
zapustila draga mami, stara mama, 

sestra in teta 

MIMI KLEMEN 
rojena Dolinšek 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, njenim 
in našim sodelavcem, prijateljem, podjetjem KI K, CATV 
IMPULZ, POP TV in Kontos za izrečeno sozalje, podarjeno 
cvetje, sveče in za maše. Posebna zahvala župniku za lep 
pogrebni obred in molitev ter pevcem za ganljivo petje. Hvala 
vsem, ki ste našo mami pospremili na njeno zadnjo pot. 

Žalujoči: hči Magda z družino, sin Boštjan, brat Franci in drugo 
sorodstvo 

Januar 1997 

Ti, o Gospod si 
preštet moje stopinje 

Z A H V A L A 

V 90. letu je prenehalo biti srce 
naši dragi ženi, mami, stari mami, 

prababici in teti 

MARIJI OVIJAC 
iz Most 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem in sodelavcem, ki ste našo mamo številno pospremili 
na zadnjo pot. Prisrčna hvala vsem za ustna in pisna sožalja 
in vsem, ki ste podarili cvetje, sveče, sv. maše ter darovali za 
obnovo cerkve v Mostah. Posebej velja zahvala g. dekanu 
Nikolaju Pavlicu za lepo opravljen cerkveni obred in njegovo 
dvoletno prinašanje sv. obhajila na dom. Zahvala tudi patronažni 
sestri Nevenki Hribar in vsem, ki ste ji kakorkoli pomagali. 

Žalujoči: mož Jernej, hči Marija, sinova Rok in Vinko z 
družinami, vnuki in pravnuki ter drugo sorodstvo 

Januar 1997 

Tako kot se veter izgubi v daljavo, 
odSel si tiho brez slovesa, 
za sabo pustil si spomin 
na naSa skupna srečna leta. 

ZAHVALA 

Ob nenadni smrti našega dragega 
moža, očeta, starega ata, brata in 

strica 

FRANCA ZOBAVNIKA 
iz Šmarce 

se najiskreneje zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, 
sodelavcem, sosedom, še posebej ga. Ančki Kuhar, ga. Veroniki 
Osolin in ga. Pavli Vidergar za pomoč, izrečeno sozalje, 
podarjeno cvetje, svečke in dar za druge namene ter številno 
spremstvo v njegov prerani zadnji dom. Hvala njegovemu 
bratu Stanetu, ki nam je v težkih trenutkih nesebično 
pomagal, KO Zveze borcev Duplica in njihovemu predstavniku 
za poslovilne besede, pevcem bratom Pirnat za ganljivo petje, 

praporščaku in Gregu Sušniku za zaigrano Tišino. 
Žalujoči: žena Cilka, hčerka Marija, sin Franc z družino in 

drugo sorodstvo 
Januar 1997 

Vemo, da nisi odiel, 
le na drugi poti nas čakaS. 

Z A H V A L A 

V 63. letu življenja nas je 
zapustil 

TINE LETNAR 
iz Mekinj 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem, znancem, Lidijinim sodelavcem iz Doma 
upokojencev Kamnik za izrečena sožalja, pomoč v 

težkih trenutkih, za darovano cvetje, sveče ter 
številno spremstvo na njegovi zadnji poti. Hvala 
osebju Zdravstvenega doma Kamnik, še posebej 
njegovi požrtvovalni zdravnici dr. Hrovatinovi. 
Zahvala župnikoma g. Gosarju in g. Drolcu za 
opravljen pogrebni obred in pevcem za zapete 

žalostinke. 

Žalujoči: vsi njegovi 

Januar 1997 

Za ograjo rajnih je poleglo... 
Kdo pretaka sklesano to ime 
in nemo golta srh pozabe? 
Znoj zemlje gnete in golta 
med tihoto spokoja 
in vriskom prebujanja. 
(A. iMnc) 

Z A H V A L A 

V 87. letu nas je zapustila draga 
mama, babica in prababica 

FRANJA DOLINSEK 
z Vrhpolja 

Iskrena hvala vsem prijateljem in znancem 
za sočustvovanje ob izgubi drage mame, 
za podarjeno cvetje, sveče in sv. maše. 

Iskrena zahvala osebju Doma upokojencev Kamnik 
za nego in skrb ter toplino v težkih trenutkih. 

Hvala patru Franciju za lepe besede slovesa in pogrebni obred, 
organistki in pevcem za občuteno zapete pesmi" 

ter organizaciji RK in ZB Nevlje. 
Hvala vsem, ki ste našo mamo pospremili na njeno zadnjo pot. 

Žalujoči: vsi njeni 

Januar 1997 

V SPOMIN 
Minevajo tri žalostna leta, ko nam je 

cesta vzela našo najdražjo hčerko in 
nepozabno sestro 

M A T E J O 
R O S T A N 

1970 -1994 

Čas hiti, dnevi žalosti se vrstijo, a lepi spomini nate, naša 
ljuba Mateja, ostajajo, ko te z bolečino v srcu obiskujemo 

na tvojem mnogo preranem zadnjem domu na Žalah v 
Kamniku. 

V neizmerni žalosti ostajajo: tvoja mami Iva, ati Drago in tvoj 
brat Damjan, sorodniki, tvoji prijatelji 

Kamnik, 27. 1. 1997 

Počivaj mirno, sladko spavaj, 
v grobu ni gorja in ni skrbi. 
A enkrat snidemo se vsi, 
nad zvezdami, nad zvezdami. 

Z A H V A L A 

V 72. letu življenja nas je 
zapustila naša draga mama, 
stara mama, sestra in teta 

JOŽEFA HRIBAR 
iz Zgornjega Tuhinja 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in našim sodelavcem iz Ete, Utoka in N . N . 
konfekcije za izrečeno sozalje, pomoč v težkih trenutkih, 
za podarjeno cvetje, sveče, za maše ter spremstvo na 
njeni zadnji poti. Hvala g. župniku za opravljen pogrebni 
obred, govornici za besede slovesa in cerkvenim pevcem 

za zapete žalostinke. 

Žalujoči: vsi njeni 

Januar 1997 

Počivaj mirno, sladko spavaj, 
v grobu ni gorja in ni skrbi, 
srce naše bol mori, 
ker te več ni, ker te več ni. 

ZAHVALA 
V 79. letu življenja nas je zapustila 

naša draga, dobra mama, stara mama, 
prababica, sestra, teta, tašča in svakinja 

ROZINA KOSIR 
roj. Sušnik, iz Vrhpolj 165 

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem, ki sle našo mamo v tako lepem 

številu pospremili na njeno zadnjo pot. Hvala vsem, ki ste 
kakorkoli pomagali, darovali cvetje, za maše, sveče ter izrekli 

pisna in ustna sožalja. Zahvaljujemo se osebju Zdravstvenega doma 
Kamnik in Komunalnemu podjetju Kamnik. Posebna zahvala 

kanoniku g. Melhiorju Golobu za lepo opravljeno sveto daritev, 
neveljskemu župniku g. Fajdigi za vso pomoč, cerkvenim pevcem, 
g. Ladu za poslovilne besede ob grobu, Mestni godbi Kamnik in 
UroSevim prijateljem za zaigrane žalostinke. Hvala vsem, ki ste 

našo mamo spoštovali in jo imeli radi. 
Žalujoči: vsi njeni 

Januar 1997 

Oh, kako boli, boli 
odkar te več med nami ni, 
hiša prazna je in pusta, 
ker tebe v njej več ni. 
Ker zelo smo te ljubili, 
nikoli te ne bomo pozabili. 

Z A H V A L A 

V svoji žalosti ne moremo dojeti 
krute resnice, da je v komaj 53. 
letu sklenil plemenito življenjsko 
pot naš ljubljeni mož, oči, dedi, 

brat in stric 

CENE DEBEVEC 
iz Šmarce 

Iskrena hvala vsem, ki ste bili z nami v teh težkih dneh, nam 
izrekli veliko tolažilnih besed. Hvala za vse dobre misli, izrečena 

sožalja, podarjeno cvetje, sveče in drugo pomoč. 
Posebej hvala vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, 
dobrim sosedom iz Šmarce in Zikove ul. 1, g. Karlu Prelcu, 
sodelavcem BS Petrola, TOE Petrol, zlasti g. Kremžarju in g. 
Mezetu za pomoč ter g. Tratarju za lepe besede, s katerimi 

je orisal njegovo življenjsko pot. 
Še enkrat iskrena hvala vsem in vsakemu posebej, ki ste dajali 
polnost njegovemu življenju, ga imeli radi in se veselili z njim. 

Žalujoči: žena Breda, hčerki Mojca z Igorjem in Špela s 
Štefanom, vnučki Laura, Jan, Živa in Neža, bratje Tone, Jože in 

Andrej, sestri Štefka in Anita z družinami 
Januar 1997 
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b o b l a g o v n i c a V E L E 

o d p r t a o d 7 3 0 d o 1 3 0 0 

pred blagovnico VELE ob 9 3 0 gostujejo 
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UJ V vseh živilskih 
trgovinah in v VELE 
sveži Napredkov! 

KROFI 

V VELE in vseh večjih 
živilskih trgovinah 

bogat izbor 
PUSTNIH MA5K 
in vse za P 

MARGARINA RAMA 500 g 2 0 3 , 4 0 

M O K A BONI 1 kg 2 2 5 , 3 0 

HREN 650 g 3 8 0 , 0 0 

SLADKOR MLETI 200 g Droga 6 3 , 5 0 

OLJE RASTLINSKO S O N Č N I CVET 1L 177 ,70 

RUM 1 L Fructal 1.207,00 

P O M A R A N Č N I SOK NEKTAR 1L Fructal 146 ,50 

VINO LAŠK I RIZLING 1 L 2 4 2 , 0 0 

j a n 

S T A 
VINO LAŠK I RIZLING 0.75 L 4 6 6 , 0 0 

SUHI VRAT brez kosti 1.150,00 

D O M Ž A L S K I ŽELODEC 6 9 3 , 0 0 

PRALNI PRAŠEK O M O 2.4 kg 7 7 4 , 0 0 

MILO PALMOLIVE 125 g 8 5 , 7 0 

Š A M P O N PALMOLIVE ALOE 400 ml 2 1 7 , 2 0 

PAPIR TOALETNI SANYA ROLE 8/1 3 9 2 , 4 0 

OREHOVI R O G L J I Č I 400 gr 2 7 4 , 0 0 
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NAPREDEK, DOBRO IME MED TRGOVCI 

poob laščen i serviser in prodajalec vozi l R E N A U L T 

Svetćeva 1, 1234 Mengeš, tel.: 061/737-279, faks: 061/737-431. salon 061/737-414 

Kupujete nov avto? T »godni kreditni pogoji 

NOVE, NIŽJE CENE!! Z f t S l novo 

T W f N G O 
C L I O 
M E G A N E coupe , scenic, classic 
L A G U N A Z A B S , L 97 
E X P R E S S , T R A F I C , M A S T E R AVTO 
HITRA DOBAVA VSEH MODELOV! Ž I V L J E N J A 

Asfaltiramo in 
tlakujemo 
dvor i šča , ceste 
in parki r i šča . 

Opravljamo 
zidarska 
dela 
celotnih 
objektov in 
adaptacije. 

tel. 

S. BOR, d.o.o, 
Kamnik 

813-870, Rastoder 

ŠPf; sola srooianja 

organizira ŠOLO SMUČANJA v smučarskem centru 
Cerkno med šolskimi počitnicami od 24. do 28. februarja. 
Ponudba vsebuje: 4 polne penzione + kosilo, 5 dni šole 
smučanja, kopanje v bazenu (voda 30°C), 
prevoz Kamnik-Cerkno-Kamnik. 

Cena aranžmaja 27.500 SIT. Število prostih mest je omejeno. 
Dodatne Informacije In prijave po tel.: 831-361 ali v trgovini 
od ponedeljka do petka od 9. do 12. In od 16. do 19. ure. 

STOB, d .o .o« 
TRGOVINA Z GRADBENIM MATERIALOM 
Domžale, Ljubljanska 51, tel.: 711-415 
Ugodne cene gradbenega materiala! 

- opeka modularna (Goriške opekarne) 77 SIT/kos 
- kombi plošče 5 cm 1291 SIT/kos 
- bramac strešnik 112,50 SIT/kos 

Akcijska prodaja oken, vhodnih in 
garažnih vrat!! 
Možnost dostave na dom. Za polne kamionske 
pošiljke je dostava brezplačna. 

Odprto od 7. do 18. ure, ob sobotah od a do 13. ure. 

Vse za koline dobite v naši prodajalni 

na Usnjarski 1, v Kamniku (tel.: 817-404) 

Dnevno sveže meso, drobovina in mesni izdelki so 
narejeni po izvirnih domačih receptih iz mesa živine 
slovenskih rejcev. 

Posebna ponudba suhomesnatih hdelkov za pustni čas. 

Pričakujemo vas vsak dan od 7. do 19. ure, 
ob sobotah pa od 7. do 12. ure. 

MIKAVNO IN DOBRO! 

KNJIGARNA 
in 

PAPIRNICA 
8 817-321 

P R I N A S D O B I T E 

D A V Č N O NAPOVED 
Z A leto 1 9 9 6 (brezp lačno) 

NAPOVED ZA ODMERO DAVKA OD 
DOHODKOV IZ DEJAVNOSTI za s. p. 

J T ) 

l i l 

GOZD 
LJUBLJANA 

LASTNIKOM GOZDOV NUDIMO: 
n a k a m i o n s k i h c e s t a h 
in n a p a n j u 

PLAČILO ZAGOTOVLJENO v sledečih rokih: 
hlodovina listavcev in iglavcev 30 dni 
celulozni les iglavcev in drva 60 dni 

ODKUP LESA 

Kvalitetno in po konkurenčnih cenah 
opravimo sledeča dela: 

posek, spravilo, vsa gozdnogojitvena dela 

Informacije: Uprava podjetja - 12 53 130 
telefax: 210 729 
Tržaška c. 2, 1001 Ljubljana 

Lokalni odkupovalec: KLANČNIK DARE, Loke 8A, 
Laze v Tuhinju 
telefon: 832-046, 831-066 


